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PREDSTAVITEV PRLEKIJE NA 
LJUBLJANSKEM KNJIŽNEM SEJMU 

Pplekija je dobra knjiga 
Enajs t i s lovenski knjižni s e j e m je minul i torek zapr l vra
ta . V p o n e d e l j e k se j e na n j e m preds tav i la o r m o š k a knjiž
n ica z r a z k o š n o b a r v n o fo tomonograf i jo Prlekija — med 
griči Slovenskih goric fotografa Ciri la A m b r o ž a in d r u g i h 
avtorjev , m e d nj imi J a k o b a E m e r š i č a , S t a n k a Kl inar ja , 
T o m a ž a K m e c l a , dr. A n t o n a Trs tenjaka in E r n e M e š k o . 

Preds tav i t ev j e bi la v nabi 
to po ln i konfe renčn i dvorani 
Canka r j evega d o m a v Lju
bl jani in j e bi la po mnenju 
t is t ih , ki so obiska l i po 
s lužben i do lžnos t i vse pred
s tav i tve , s l avnos tna , najbolj 
m n o ž i č n a ter sočasno najve-
selejši d o g o d e k 11. s loven
skega kn j i žnega se jma. K ve
se l emu razpo ložen ju so pri
p o m o g l i vsi , ki so v najbolj 
n e m o g o č e m v r e m e n u , saj j e 
snež i lo ko t za stavo, p r ipo to
vali iz O r m o ž a v Ljubl jano: 
E rna M e š k o v a , ki j e od časa 
do časa da la duška svo jemu 
vesel ju s p r e še rn im vr i skom 
("Kot b i zavr i ska l čehak," j e 
men i l n e k d o od obiskova l 
cev) , pevc i K o g o v s k e g a ok
te ta ter seveda o r m o š k a ka
plj ica, gi ičanje, d o m a č kruh 
in zabe la ter p e s e m , ki j e ta 
veče r o d m e v a l a p o sicer 
s t rogo p r o t o k o l a r n e m Can
ka r j evem d o m u . 

Na predstavitvi je bil tudi 
Matjaž Kmecl , ki j e besede 
Erme Meško, da j e Prlekija 
pisana "iz srca za srce" potrdil 
in dodal, da so Prieki čisto po
sebno ljudstvo, eno izmed je 
der slovenske inteligence; po 
njegovem iz Priekije nenehno 
sije sonce, kar j e pokazala tu
di predstavitev knjige. Ob tem 
se je zavzel, da bi končno le 
obnovili rojstno hišo pisatelja 
Ksavra Meška, kar so prisotni 
podprli z gromkim aplavzom. 

Na predstavi tvi j e bil tudi 
Jaka Cop, starosta slovenskih 
planincev; poudaril j e , da je 
sam sicer slikal ogromno slo
venskih gor, vendar je to, kar 
je naredil Ciril Ambrož , nekaj 
večjega: za to moraš imeti 
dušo in srce za pokrajino, ki 
jo na tak način upodabljaš. 
Dodal j e , da se knjige, kot je 
Prlekija, ne bi sramoval , in to 
daje knjigi, za katero nekateri 
menijo, da ni najboljša, ceno, 

' ^ ' j ' ^ ^ ^ ' Vida Topolovec 

Erna Meškova prebira svoj odlomek iz Priekije; za mizo je prvi z desne 
dr. Matjaž Kmecl. 

Jutri svetovalni dan v Ptuju 
D r u š t v o za c e r e b r a l n o para l i zo P t u j — O r m o ž in Zveza 
druš tev za c e r e b r a l n o para l i zo S loveni je organ iz i ra ta j u 
tri , 26 . n o v e m b r a , sve tova ln i d a n . 

Ob 12. uri bo okrogla miza z 
delovnim naslovom Skrb za 
osebe z motnjami v razvoju v 
ptujski in ormoški občini, ob 
15. uri svetovalnica za starše v 
domu Franca Krambergerja, ob 
16. uri se bo na radm Ptuj 
pričela oddaja v živo, ob 18. uri 
pa bo v ptujskem gledališču 
kulturni večer Cilj svetovalne-

ga dne je javnosti čim bolj pri
bližati probleme oseb s cere
bralno paralizo. MG 

PR(A)VO ZIMSKO VESELJE — Juhuhuuuu, sneg je tu... Malčki na fotografiji so ga toliko bolj veseli, saj je letošnja zima zanje prva prava zima 
— s jjravim snegom. Foto: Martin Ozmec 

PTUJ GOSTITELJ MEDNARODNEGA FESTIVALA ŠAHA KURENT ' 9 3 

Šahovsko žrebanje po ptujsko 
Dan pred pričetkom mednarod

nega šahov.skega fesdvala Kurent 
'93, v četrtek, 18. novembra, so 
člani šahovskega dmštva Lipa 
Ptuj na dskovni konferenci v go-
snšču Ribič predstavili njegovo 
vsebino ter opravili žrebanje 
vrstnega reda tekmovalcev. Ptujč-
ani pa ne bi bili to, kar so, če si 
za žreb ne bi omislili nekaj izvir
nega, predvsem pa svojega. Tako 
so žrebne številke nalepili na dno 
buteljk kakovostnega vina iz ptuj
skih kleti in vsak tekmovalec je 
poleg svoje številke dobil v spo
min tudi izbrano buteljko. 

Pred tem svečanim opravilom je 
vse uspešnejšo dejavnost in dose
danje tekmovalne uspehe ptujskih 
šahistov zbranim predstavila pred
sednica društva Silva Razlag. 
Vsebino dosedanjih šestih medna

rodnih šahovskih turnirjev je pred
stavil dosedanji podpredsednik 
društva Slavko Brglez, priprave 

•in pogoje na festivalu pa je pred
stavil predsednijc organizacijskega 
odbora Boris Zlender. V imenu 
generalnega pokrovitelja je vsem 
zaželel čimveč dobrih iger direk
tor Lipe Bojan Zavec, žrebanje pa 
je opravil glavni sodnik Janko 
Bohak, mednarodni sodnik FIDE. 

V središču pozornosti 10-dnev-
ncga festivala je zagotovo vele
mojstrski turnir, ki bo tako kot 
mojstrski in mladinski potekal po 
Bergerjevem sistemu. V prostem 
času pa si udeleženci ogledujejo 
tudi kulturne in zgodovinske zna
menitosti Ptuja in okolice. 

Več o rezultatih prvega dela 
turnirja na športni strani (stran 

'5^- - O M . 

Med udeleženci šahovskega festivala Kurent '93 je precej znanih ve
lemojstrov visoke, IX. kategorije iz Ukrajine, Armenije in Rusije. Foto: 
M. Ozmec 

Brez nasilja - za prijateljstvo 
v organizac i j i Druš tva pri jate l jev m l a d i n e Ptuj j e v s r e d o , 17. n o v e m b r a , v d v o r a n i na m a g i s t r a t u pod g e s l o m Brez 
nasilja — za prijateljstvo potekal 3 . obč insk i otroški p a r l a m e n t . Po leg učencev iz skoraj vseh o s n o v n i h šol v p tu j sk i 
obc in i ter nekater ih "odras l ih" gos tov so se ga udelež i l i tudi ptujski ž u p a n Vojteh Rajher , predsedn ik o b č i n s k e v lade 
B r a n k o B r u m e n ter d a n obč inskega predseds tva S tane Tonejc . 

TRETJI OTROŠKI PARLAMENT 

Tretji občinski otroški parlament je potekal v dvorani na Magistratu, 
udeležili pa so se ga tudi nekateri odrasli gostje. Foto: M. Ozmec 

Kot je povedala Nevenka 
Samobor iz vodstva DPM 
Ptuj, ki je vodila pogovore, so 
bili mladi ra/pravljalci na 
svojem parlamentu zelo kon
struktivni in zgovorni. Brez 
zadržkov so opozorili na pro
bleme in težave iz svojega 
okolja, na prestroge in krivič
ne poteze posameznih učitel
jev in ravnateljev, pa tudi na 
grenke in redke dobre izkuš
nje iz zasebnih in družinskih 
okoli j . Skratka skoraj bi 
zmanjkalo časa za vse mladp 
razpravljalce in to je dokaz 
več, da potrebujejo takšne in 

podobne javne pogovore . Te
mu bodo seveda v DPM Ptuj z 
veseljem prisluhnili , in če bo 
le mogoče, poleg te našli še 
kakšno podobno možnost do
kazovanja mladih ljudi in nji
hovih rastočih osebnost i . 

Ob koncu par lamenta so iz
volili še dva poslanca, ki bo
sta sredi decembra zastopala 
ptujsko osnovnošolsko mladi
no na republ iškem otroškem 
parlamentu v Ljubljani. To sta 
Marko Hazabent iz OŠ Ki
dričevo in Ivan Mijačevič iz 
OŠ Olge Meglic Ptuj. _ o m 
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Večno mesto 
prometnega kaosa 

Ko prideš pr
vič v Rim, hi
tro začutiš, da 
si v nenavad
nem mestu. 
Prve ure kot 
fazan pozorno 
gledaš in se 
oziraš okrog. 
Vse je novo. 

Pise: Branko Ce- stavbe in uli-
^^^'^ ce so poseb
nih barv. Ljudje, ki hitijo po 
pločnikih, so res upognjeni vase 
kot povsod po svetu, ampak v 
Večnem mestu je upognjenost 
drugačna. Vsa pomembna mesta 
tega sveta imajo lepe spomeni
ke — nobeno takšnih kot Rim. 
Povsod so mestni policisti — 
nikjer tako utrujeni kot v Rimu. 

Prvi dan nabereš ogromno 
vtisov. Ko jih zvečer razvrstiš, 
niti ne veš, kaj je bilo najbolj 
vpadljivo, kaj najlepše. V mo
jem primeru bi pri sortiranju 
vtisov lahko pomagal kak psi
hoanalitik, ki bi mi razložil san
je . Prvo rimsko noč namreč ni
sem sanjal o prelepih fontanah 
in pozlačenih bazilikah, sanjal 
sem o v smogu in hnipu preri
vajoči se pločevini. Sanjal sem 
o prometu. V tvojo mehko obli
kovano podeželsko podzavest, 
bi rekel psihoanalitik, se je ne
nadoma in grobo vsekala raz-
človečenost velemesta. 

Večina od vas, spoštovani 
bralci , ki ste že obiskali Rim, 
je doživela rimski promet s 
palube turist ičnega avtobusa, 
ki se je po kakšni vpadnici si
lil proti centru mesta. Vodniki 
in šoferji so se inogoče žrli 
zaradi nabrane zamude, vam 
pa je bilo zanimivo gledati v 
reko pločevine pod seboj. 
Kljub splošnemu prometnemu 
kaosu ste se na zibajoči TAM-
ovi ladji počutili sproščeno in 
varno. (Kakšen pa bi le bil tu
r izem, ki ne bi zagotavljal 
sproščenost i in varnosti?) Ne 
da bi vas vsa stvar preveč 
vznemirjala, ste si ogledali so
dobne r imske gladiatorje, ka
ko se trgajo za cent imeter 
asfalta. Vse skupaj j e lahko 
zabavno, dokler pač nismo v 
koži povprečnega r imskega 
meščana, ki mora vsak dan za 
uro ali dve na cesto. 

Ko so baročni mojstri ureja
li mestno jedro , niso računali 
na avtomobi le . To j e prvi 
vzrok zamašenost i in neureje
nosti v prometu. Drugi vzrok 
najdemo v nedotakljivosti kul
turnih spomenikov. Reorgani
zacija prometa bi bila mo
goča, če bi bilo možno po
rušiti nekatere stavbe in pre
staviti nekatere spomenike . T o | 
pa ni mogoče . Zadnji, ki si j e 
dovolil vel ikopoteznost takšne 
vrste, j e bil Mussol ini . Tudij 
zaradi tega mu pravijo dikta- | 
tor. Tretji vzrok je zbirokrati-j 
zirana in neučinkovita mestna 
vlada. Četrti pa južnjaški tem
perament Rimljanov. 

In kakšen je ta promet , da 
ga je neki italijanski pisatelj 
pate t ično označili z eno samo 
besedo — delirip Potem paj 

dodal: Delirij in znamenje 
človeške nereligloznosti. 

Predvsem je zelo gost — en 
avto na dva prebivalca. Pov
prečna družina ima dva avto
mobila. Majhnega, starega, 
grdega, obtolčenega, ki služi 
za vsakodnevne opravke po 
mestu, ter velikega, malo bolj 
čistega in po možnosti neob-
tolčenega za konec tedna. Ker 
podzemna železnica pokriva 
zelo malo področij (zaradi ne
dotakljivosti še zakopanih 
ostankov starega Rima jo je 
skoraj nemogoče napeljati), 
velika glavnina prometa pote
ka ha cestah in ulicah, ki so 
pogosto preozke, zaparkirane 
ob straneh, razkopane, zablo-
kirane zaradi manifestacij . 

Poudariti je treba potrpežlji
vost r imskih šoferjev. Tako re
koč vsak dan se zagnetejo 
med semaforje in asfalt, se 
premikajo po metrih, stojijo 
kakšno uro v koloni, ne da bi 
vedeli zakaj. Živci pa le ma
lokdaj popustijo. Če pa že po
pustijo, pa se to zgodi na pre
cej teatralen način (udarjanje 
z glavo ob volan, glasno pso-
vanje oblastnikov, neskončni 
prepiri s policisti . . .) . Te nji
hove potrpežljivosti in tole
rantnosti ste kot turisti lahko 
bili deležni, ko ste morali 
prečkati cesto daleč od zebra-
stih prehodov, pa se nihče (ni
ti policisti) ni hudoval ali 
vznemirjal zaradi tega. Dovolj 
je bilo dvigniti roko. 

Ne tako lepa, pa vendar za
nimiva značilnost r imskega 
šoferja je njegova iznajdlji
vost (po domače: nedisciplini
ranost) . Rdeči semafor, na pri
mer, ne pomeni obveznega 
ustavljanja, če je križišče 
prazno in če ni policista, ki bi 
zapisal tablico. Stati s prosto 
cesto pred seboj, pokoravajoč 
se brezosebni rdeči luči na 
drogu, je nekaj nelogičnega, 
če ne celo neumnega. Podob
na logika obvelja tudi pri dru
gih pomembnih prepovedih: 
če nikogar ne oviram, če me 
nihče ne bo kaznoval, zakaj 
spoštovati table? Skratka, pro
metni predpisi niso toliko 
stvar brezpogojne poslušnosti 
nemško-avstri jskega tipa, kot 
svobodne interpretacije bizan-
t insko-sredozemskega tipa. 

Poglavje zase j e parkiranje. 
Parkirnih mest v širšem ob
močju centra je zdaleč prema
lo. Kot glavno pravilo spet ob
velja balkanski : snadi se, bre. 
Najti parkirišče j e težko in 
največkrat dolgotrajno opravi
lo (moj osebni rekord je 70 
minut) . Ko pa že naletiš nanj, 
je potrebno precej spretnosti , 
da se bočno pritisneš med dva 
avtomobila. Neredko pride do 
čebljanja po gredi ali blatniku. 

Anekdotic o r imskem pro
metu j e neskončno. Zadevi bo 
potrebno posvetiti še kakšen 
spis. V upanju, da se spod-
nještajerski vozniki ne bi pre
več zgledovali po rimskih. 

TEDNIK 
TEDNIK je naslednik Ptujskega tednika oziroma Našega dela, ki 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF Ptuj leta 1948. Izdaja Zavod za 
radijsko in časopisno dejavnost RADIO-TEDNIK PTUJ. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen (direktor in glavni urednik), Ludvik 
Kotar (odgovorni urednik), Jože Šrnigoc (pomočnik odgovorne
ga urednika in lektor), Jože Bračič, Ivo Ciani, Majda Goznik, 
Darja Lukman-Žunec, Martin Ozmec, Marija Slodnjak, Vida 
Topolovec, Nataša Vodušek in Milena Zupanič (novinarji). 
TEHNIČNO UREJANJE: ATS Irena Fijan. 
PROPAGANDA: Oliver Težak, telefon 776-207. 
Naslov: RADIO-TEDNIK, Raičeva 6, 62250 Ptuj, p.p. 99 
telefon (062) 771-226 • telefaks (062) 771-223. 
Celoletna naročnina 3.120 tolarjev • za tujino 6.240 tolarjev. 
ŽIRO RAČUN PRI SDK PTUJ: 52400-603-31023. 
Po mnenju Ministrstva za informiranje Republike Slovenije šte
vilka 23/58-92 z dne 12. 2. 1992 se šteje Tednik za izdelek in
formativnega značaja iz 13. točke tarifne številka 3, za katerega 
se plačuje davek od prometa proizvodov po stopnji 5%. 
Tisk: GZP Mariborski tisk, Maribor. 

PREJELI SMO — PREJELI SMO — PREJELI SMO — PREJELI SMO 

Ukinitev poiicijsi(ega oddeiira iVIajšperIc - pojasniio 
Na ravni Ministrstva za no

tranje zadeve Republike Slo
venije že nekaj časa potekajo 
intenzivne aktvnosti v okviru 
idejnega projekta javna var
nost. Projektna skupina na 
MNZ, ki je izdelala gradivo 
projekta, je podala nekatera 
izhodišča in kriterije za izde
lavo projekta javne varnosti 
na lokalni ravni. 

Eden izmed pogojev za poli
cijsko enoto na nekem ob
močju je tudi število sistemi-
ziranih delovnih mest. Po kri
terijih projekta javne varnosti 
je minimalno število polici
stov za ustanovitev policijske
ga oddelka 14, v nasprotnem 
primeru pa se lahko ustanovi 
policijska pisarna, ki ima do
ločen delovni čas; ta bo do
ločen na osnovi želja in po
treb krajanov. Državljani zara
di tega ne bodo prikrajšani, 
saj bodo lahko preko bodo
čega vodje policijskega oko
liša še vedno reševali opera
tivne zadeve v svojem kraju. 

Seznan jamo vas tudi , da že 
sedaj vsa obvest i la , ko j e po
t rebna intervenci ja pol ic i je , 
spre jema ope ra t ivno-komuni -
kacijski center pri UNZ Ma

ribor na tel. št. 92 ter v okviru 
svoje pr is tojnost i razpore ja 
pol ic i jske patrul je in pol ic i s te , 
kjer j e in tervenci ja pol ici je 
pot rebna , ne g lede na ter i to
rialni pr inc ip . Prak t ično to po
meni , da lahko na območju 
Majšperka neko opera t ivno 
na logo opravi jo pol icis t i iz 
Kidr ičevega , Pol jčan ali še od 
kje drugje . To v bis tvu pomeni 
hi trejše odzivanje na proble
me in boljše varnos tne us luge . 

Glavni smoter reorganizaci
j e policije na lokalnem nivoju 
j e v tem, da sedanje delo po
stavimo čim bolj racionalno 
tako z vidika kadrov, tehnič
nih sredstev, boljše organiza
cije dela in ne nazadnje tudi s 
stališča finančnih sredstev. 
Vse to pa pomeni večjo pri
sotnost na terenu, ker bomo z 
novim načinom organiziranja 
zmanjšali število neoperativ-
nih policistov, ki morajo sedaj 
opravljati razna notranja dela, 
npr. dežurstvo na policijski 
postaji, kar pomeni , da vse 
preveč policistov dela izklju
čeno pri lastnem obratovanju 
oddelka. 

Projekt javne varnosti na lo
kalni ravni je na M N Z še ved

no v fazi preizkusa in bo do
končna odločitev o realizaciji 
projekta sprejeta po sprejemu 
novega zakona o notranjih za
devah v parlamentu R Slove
nije. Od 1. 1. 1993 se izho
dišča projekta preizkušajo na 
območju UNZ Kranj in dobre 
izkušnje od tam bomo upora
bili tudi v naši UNZ. 

Da ne bi vaša zaskrbljenost 
temeljila zgolj na ugibanjih 
ali pa informacijah nepoklica
nih oseb (takšen občutek ima
mo v vašem pr imeru) , se na 
vaše vabilo lahko odzovemo z 
neposredno razlago zamisli te
ga projekta vašim krajanom. 

Lepo pozdravljeni! 
Vekoslav Rajh, 

v. d. načelnika UNZ Maribor 

K A K O IMAM L A H K O 
R A D P T U J . . . 

**Imetl rad"* v besedah je l ahko veUkoKrat premalo* Obstaja veliko 
moinosti« k a k o lahko s tor imo nekaj za svoje mesto , k i mti p rav imo t u d i 
zakladnica t isočleti j . Vsi ga želimo ohran i t i t ud i za naše vnuke . Morda nam 
je le p rema lokra t ponujena k o n k r e t n a pr i ložnost . Vsi ocenjujemo, da 
NEž7B€Jl!A) FdOA^ET v s tarem mestnem jedru najbolj kaz i podobo naiega Ptuja. 
Z uvedbo avtobusov mestnega prometa se nam ponuja možnost , da vsak od 
nas s tor i nekaj konkre tnega za prijaznejšo podobo Ptuja. Z dnevno 
uporabo avtobusov mestnega prometa ali z n a k u p o m mesečne vozovnice 
l ahko vsak Ptujčan 2 majhnim vložkom in na udoben način na red i vel ik 

k o r a k k urejenost i našega mesta . 

AVTOBUSA PTUJSKEGA MESTNEGA 
PROMETA J U R I J IN KORANT 

bosta od 1 . decembra vozila v dopoldanskih in popoldanskih urah n a naslednjih 
relacijah: Ptuj - Orešje - Ptuj, Ptuj - Štuki - Rabeljčja vas • RimskaPloščad - Ptuj, 
Ptuj - Zupančičeva ul. - nI. JožeSe Lacko - Ptuj, Ptuj - Zagrebška c. - Selška c. - Ptuj, 

Ptuj - Rogaška c. - Poljska c. - Selška c. - Ptuj. 
EafcratMe TMomIc« bodo na Tolfo pri iof«tilh avtobosor, i*<niĵ iie rosomico t popactoat, pa te 
bodo proda|al« • agettcifl 6ta|crto«rc «a SloTonakoM trga 9% • ptoand podfctla Šta|«ito«rt » a 

oTtobmsnl postaji Ptw| lu T T«rUtičtto lttformati«MH cotttr« aa SfOTonskOM trgv 1 4 * 

Meaočttc TOSOTMIoo SO prenotlflve, % n^mA pa fc omogočeno MeoMofomo iterilo prerosor « a TOOII 
ro lart jah ptafskoga mostnoga prometa z avtobusoma Jiirl| In Koraat. Za mladtoo do iS. leta pa ao » a 

Tolfo T o s o m i c e • posebnim popnstom. 
Vse teformadfe labko dobite • ageadil Štafertoors na SloTonskem trgn 9 

In na telefonski HmriUtl 7 7 S - 7 7 X . 
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BOSNA IN H E R C E G O V I 
NA: V ponedeljek se bodo v 
Ženevi sestali zunanji ministri 
članic Evropske unije in se 
srečali z voditelji Hrvaške, 
Srbije ter Bosne in Hercegovi
ne. Kot opazovalci se ga bodo 
udeležili tudi ^ predstavniki 
ZDA in Rusije. Še naprej bo v 
ospredju zagotavljanje člove
koljubne pomoči in predvsem 
utiranje varnih poti humani
tarnim konvojem. Do ponedel
jka naj bi tako vse države 
Evropske unije oddale sezna
me, kaj lahko prispevajo za 
pomoč, belgijsko predsedstvo 
Unije pa naj pripravi podro
ben način pošiljanja pomoči . 
Napovedali so celo, da bi lah
ko s si lo, vkl jučno z uporabo 
letal, oneinogočil i posamezne 
neposlušne lokalne vojvode. 
Sankcije proti Zvezni republi
ki Jugoslaviji bodo najbrž 
ostale nespremenjene, vendar 
bo Evropska unija prepustila 
to odločitev Varnostnemu sve
tu OZN. Francosko-nemški 
predlog o ukinitvi sankcij tako 
ni dobil kakšne posebne pod
pore. Čeprav so v ininulih 
dneh nakajkrat namignil i , da 
bi lahko uvedli tudi sankcije 
proti Hrvaški, za to nihče ni 
prav navdušen. 

ITALIJA: Na delnih uprav
nih volitvah, ki so bile minulo 
nedeljo v Italiji, je zmagala 
Demokra t ična stranka levice 
ali nekdanja KPl , na severu se 
j e Še bolj utrdila desno usmer
jena Severna liga, na jugu pa 
so večino dosegle profaši-
st ične stranke. Italija je tako 
zdaj razdeljena na desničarski 
sever, osrednjo prosocialist ič-
no Italijo in profašistični Jug. 
Zanimivo pa j e , da je Krščan
ska demokracija dobila precej 
manj kot na minulih volitvah 
in j e pristala pri okrog desetih 
odstotkih volilcev. 

N E M Č I J A — RUSIJA: 
Nemški predsednik Helmut 
Kohl se j e po turneji po Kitajski 
zdaj odločil še za srečanje z 
Borisom Jelcinom v Rusiji. V 
ospredju njunih pogovorov sta 
bili dve temi: bližajoče se ruske 
volitve, ki bodo v začetku de
cembra, in rusko-nemško sode
lovanje na evropskih diplomat
skih tleh. Pogovore o medna
rodni pomoči ruskim reformam 
pa sta prepustila januarskemu 
rusko-ameriškemu vrhunskemu 
srečanju v Moskvi. " 

RUSIJA: Tam se vnema 
predvolilni boj, saj bodo 12. de
cembra splošne, svobodne in 
tajne volitve. Ruska volilna ko
misija j e zanje prejela 4980 
kandidatov za 167 sedežev v 
svetu federacije in 1567 kandi
datur za 244 .sedežev v parla
mentu oziroma dumi. V svet 
bodo volili v 88 volilnih okrož
jih, v dumo pa v 224. Na volit
vah ne bo sodelovala Čečenija, 
ki se je že leta 1991 pričela upi
rati ruskim oblastem. Za tri me
sece pa so prestavili volitve v 
pokrajini Čeljabinsk in v Tatar-
stanu, ker ni dovolj kandidatov 
za svet federacije. 

*-^(^* 
VVashington: Tam s e j e v to

rek pričel krog pogovorov čla
nic Gatt — sporazuma o trgovi
ni in carinah. Tokrat naj bi se 
pogovarjali o odstranitvi ovir v 
evropsko-ameriškem dogovar
janju. Pogajanja bodo slekla 
predvsem zato, ker je ameriške
mu predsedniku Billu Clintonu 
uspelo obnoviti sporazum o 
irgovnini med ZD.A, Mehiko in 
Kanado, imenovan Nafta. Ame
rika pa evropskim deželam 
predvsem očita, da s protekcio-
nističnimi ukrepi in finančno 
pomočjo neupravičeno varujejo 
svoje kmetijstvo pred ameriško 
konkurenco. Sporazum o liba-
ralizaciji svetovne trgovine naj 
bi podpisali do 15. decembra. 

Pripravila; DLŽ 

Je kompaklop rešitev za odpadke? 
Ptujsko podjetje Čisto mesto 

je končno dobilo dolgo pričako
van delovni stroj za urejanje 
odpadkov KOMPAKTOR HA-
NOMAG. Zanj so odšteli kar 
16 milijonov tolaijev, bo pa za
gotovo bistveno prispeval k 
ureditvi centralne deponije v 
Rogoznici in k zmanjševanju 
onesnaževanja okolice. 

Njegovo delovanje so pred
stavili javnosti ob prevzemu v 
torek, 23. novembra, in mnogi 
so bili presenečeni nad njegovo 
močjo in učinkovitostjo. Vpra
šanje pa je, ali nas bo kompak-
tor lahko rešil skrbi zaradi pre-
uapoinjenosti sedanje deponije. 
Na vsak način smo ga dočakali 
nekaj let prepozno. 

—OM 
Nov delovni stroj kompaktor je že na centralni deponiji v Rogoznici 
Foto: M. Ozmec 

I z v e d e l i s m m 
VEČ TURISTOV KOT LANI 

v devetih mesecih letos j e ptujsko občino obiskalo 9300 go-
.stov ali za pet odstotkov več kot v enakem obdobju leta 1992. 
Število domačih gostov se j e povečalo za 1,8 odstotka, število 
tujih pa za 8,3 odstotka. Domači in tuji gostje so v devetih me
secih letos ustvarili 28.738 nočitev, kar j e za 12 odstotkov več 
kot v enakem obdobju prejšnjega leta. Domači gostje so ustvari
li 53,5 odstotka nočitev, tuji 45 ,5 . 

SKORAJ 40 ODSTOTKOV VEČ ORRTNIH DOVOLJENJ 
v obdobju januar — september 199.̂  je bilo v ptujski obOiiii izdanih 

96 novih obilnih dovoljenj, kar je 39 odstotkov več kot v enakem ob
dobju leta 1992, ko jih je bilo izdanih 141. Za 1,3 odstotka seje v de
vetih mesecih letos v primerjavi z enakim obdobjem leta 1992 
zmanjšalo število odjav opra\'ljania obilnih dejavnosti. 

VEČ DOPLAČIL KOT VRAČIL 
Do začetka no\en ibra ,so da \kop lače \a l c i \ piujski občini 

imeli za 4.209.057 tolarjev več doplačil kot vračil. 15.617 j ih j e 
uveljavljalo olajšavo za vzdrževanje družinskih članov. Pri 
4298 napovedih so pomanjkljivosti davkarji rešili sami, brez 
prisotnosti zavezancev in dokazovanja s podatki , na kontrolni 
pregled pa so j ih povabili 1785. 

NA DRDU O TURIZMU 
Prejšnji petek je bil na Brdu pii Kranju celodne\i i i posvet, na 

katerem so predstavniki občinskih in regijskih turističnih zvez 
govorili o strategiji razvoja turizma v Sloveniji in nalogah Turi
stične zveze Slovenije pri tem, o lastninjenju v turističnih 
društvenih organizacijah, javnih delih v turizmu in o delu Turi
stične zveze Slovenije v prihodnjem letu. Ocenili pa so tudi do
sedanje aktivnosti v letu turizma. 

Ptuj je v turizmu v zadnjem obdobju naredil veliko. Pred 
državo je sprejel in začel uresničevati strategijo razvoja turiz
ma, pred drugimi pa je tudi s projekti javnih del v turizmu. Te 
n druge aktivnosti , zlasti še na področju urejanja okolja, so mu 
udi prinesle prvo mesto med turističnimi kraji za leto 1993. 

Kljub vsem prizadevanjem pa zaključna prireditev v okviru tek
movanja za najbolj urejen turistični kraj ne bo v Ptuju, ampak v 
Novi Gorici. Ne glede na to v Ptuju vztrajajo; če ne drugega, 
bodo teden dni pred zaključno prireditvijo v Ptuj povabili vse 
predsednike občin in izvršnih svetov, ki so v tem tekmovanju v 
okviru posame/n ih kate^iorij (Osvojili p r \a niesia. 

l/EČJA RAST ŠTEVILA OBRATOVALNIC KOT V 
SLOVENIJI 

.Analiza stanja ptujske obrti je pokazala nekaj spodbudnih po
datkov v primerjavi z dosežki na republiški ravni. V letu 1992 

z bilo v ptujski občini 948 obratovalnic, kar je za 26,7 odstotka 
-eč kot leta 1990, v Sloveniji pa je bila rast 11,4 odstotka. V 
adnjih d \eh letih se je v ptujski obrti odprlo 425 novih delov

nih mest, v celi Sloveniji 4692. 
Manj razveseljivi pa so podatki o številu povprečno zaposlenih 

na obratovalnico. V letu 1992 je bil v ptujski občini na eno obrato
valnico v povprečju zaposlen nekaj več kot en delavec (1,08), v 
Sloveniji le 0,90. Na deset ti.soč prebivalcev je v ptujski občini 
povprečno odprtih 140 obratovalnic, v republiki 166,5. 

Pripravila: MG 

Govori se... 
... DA vedo občinska ušesa 

povedati o vročih sestankih za 
zaprtimi vrati. O razvojnih 
zdravstvenih usinneritvah in 
samoprispevku inenda ni bilo 
konsenza, j e pa bila dvova-
riantna izvršnopredsednikova 
grožnja kulturni ministrici in 
inuzejskemu direktorju: ali se 
sporazumeta ali odstopita. 

... DA so organizatorji med
narodnega šahovskega turnirja 
presenetili z izvirnim načinom 
žrebanja. Izbrana arhivskovin-
ska znamenitost Ptuja j e na 
dnu nosila štartne številke. 
Menda je eden od vzhodnih 
gostov med steklenicami za
man iskal domač mu napis 
"vodka maskovskaja". 

... DA se županu uresničuje 
velika "fontanska" želja. Sicer 
še ne letos in ne na levem, sre-
dinskomestnem obrežju Dra
ve. To, kar j e želel Ptuju na 
parkirišču za avtobusno, bo 
nastalo v Toplicah. Fontana 
namreč. 

... DA j e postalo v ptujski 
skupščini precej vroče, ko j e 
eden od (pre)pogostorazpra-
vljalskih poslancev omenjal 
odnose med ormoško in ptuj
sko občino. V ptujski skup
ščini namreč sedijo tudi rojeni 
Orinožani. Med drugim obvla
dujejo pomembna področja 
srednjega šolstva, zdravstva, 
športa in trgovine ter obram
be. Slednji predstavnik je že 
izdelal seznam dotičnih. 

... DA utegne zgoraj omenje
ni poslanec za bolj.šo kvaliteto 
življenja mladih v ptujski ob
čini v kratkem demonstrirati 
drsanje na šolskem asfaltu. Lo
kacija je že določena, le po-
livalec, zamrzovalec ter nadzor
na in odgovorna oseba .še ne. 

.. DA je nekdanji reševalec, 
sedanji gasilec in poslanec na 
zadnjem skupščinskem zase
danju kategorično zahteval: 
"Reševalno postajo j e potreb
no rešit i!" 

Pojasnilo 
v prejšnji Številki Tedni

ka je bil na 2. strani obja
vljen članek Začetek ste
čaja Tovarne orodij in stro
jev. V tretjem odstavku je 
me drugim zapisano: "/.../ 
Ker predstavnikov Zavoda 
za zaposlovanje v sredo ni 
bilo v tovarni zaradi raču
nalniškega načina dela, so 
se delavci na zavodu prija
vili v začetku tega tedna, 
/.../". Zapisana trditev ni bi
la mišljena kot naš očitek 
Zavodu za zaposlovanje, 
pač pa je bilo tako poveda
no zbranim delavcem. 

Uredništvo 
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Uspešen v mednarodnem merilu 
A l e k s a n d e r ( i l a t / j e bil l e ta 1961 m e d u s t a n o v n i m i č l an i p t u j s k e p l e s n e sekc i j e , zelo u s p e š e n t e k m o v a l e c A r a / r e d a v s t a n d a r d n i h p l e s ih , p o z n e j e p a še s o d 
n ik in p l e sn i u č i t e l j . Nikol i m u ni b i lo ža l , d a s e j e p r e d a l p l e su . 

Večina tistih, ki so začeli de
lati v plesni sekciji pr i DIM) 
Svoboda na Ptuju ob njeni 
us tanovi tvi , ima na ta leta ze
lo lepe spomine . 'l\idi vi? 

A l e k s a n d e r ( i l a t z : Ja, to so 
bila najlepša lela v sekciji. 
Spominjam se, da smo, ko 
smo ustanovili plesno sekcijo, 
imeli vso podporo predsedni
ka Svobode Jožeta Vrbnjaka. 
Prva predsednica na.še sekcije 
j e bila Elica Vidmar, učiteljica 
v Mladiki . 

Ko smo sekcijo ustanovili, so 
bili v Sloveniji le še štirje drugi 
klubi, dva v Mariboru in dva v 
Ljubljani, tako da je bil ptujski 
kar peti v Sloveniji. Temu pri
merno je bilo tudi število ple
snih parov na turnirjih. Plesali 
smo v članskih konkurencah in 
šele leta 1984 so prvič nastopile 
mlajše, ponirske in mladinske 
kategorije. 

K d o vas j e t r e n i r a l in k a k o 
do lgo s te t e k m o v a l i ? 

A l e k s a n d e r G l a t z : Naš prvi 
t r ene r j e bil gospod Podgoršek 
pod mentors tvom Pranja Ko
žarja, sam Kožar pa je bil po
tem z izjemo dveh let ves čas 
trener. Sam sem trenirali od 
1960 do 1968, potem pa sem 
bil plesni učitelj in sodnik. Bil 
sem v A razredu pri stand
ardnih plesih. Menjal sem kar 
nekaj plesalk, plesal sem tudi 
z Anjeto Kralj . 

Največje uspehe sem dose
gel leta 1962 s Cvetko Marse-
tič, ki je leta 1964 postala tudi 
moja soproga. Potem je prišla 

hčerka in kljub naporu sva z 
ženo plesala še tri leta. Na 
mednarodnem turnirju v Ki
dričevem leta 1968 pa nisva 
več mogla nastopiti zaradi 
zdravstvenih razlogov. Dose
gla sva vse točke v A razredu 
in imela vse pogoje za I., to j e 
mednarodni razred. Velikokrat 
se je zgodilo, da sva bila v 
Sloveniji druga, v tujini, ko ni 
bilo ljubljanske pristranskosti , 
pa sva prehitela vse domače 
slovenske pare. 

VELIKO LEPEGA, 
MALO SLABEGA 

Pr i vsaki t ak i de javnos t i 
so lepi in s labi t r e n u t k i . 
N a m j i h neka j z a u p a t e ? 

A l e k s a n d e r G l a t z : Lepo j e 
bilo nastopati v tujini; nastopila 
sva v Gradcu, Avstriji, Vzhodni 
in Zahodni Nemčiji, na Češkem 
in na Srednjeevropskem prven
stvu sva plesala kot predstavni
ka Jugoslavije. Bilo so lepi tre
nutki, a tudi težki. Tako se 
spomnim, da sva potovala na 
turnir v Stuttgart. Od Ljubljane 
do Munchna sva morala stati 
med dvema vagonoma celo 
noč. Skupina Grkov je zasedla 
vagone in morali smo se izseli
ti. Ni se dalo priti niti na hod
nik vagona. Noge so nama že 
drevenele in res je bilo mučno. 
Ko pa sva prišla do hotela v 
Munchnu, sva vse mučne tre
nutke pozabila. 

Spomnim se tudi, da smo 
nekoč, ko smo se vračali s 

Aleksander Glatz 

plesnega turnirja v Velenju, 
pri Dobrni morali zaradi po
plave nositi avto čez vodo. 

In še dogodek z nekim avto
busnim šoferjem v Kranju. 
Plesne obleke so imele takrat 
od 60 do 120 metrov tila in 
nosili smo jih v velikem kovč
ku, vendar kovčki niso bili 
težki. Ko ga je šofer vzel iz 
avtobusnega prtljažnika, je de
ja l , da nam ne bo računal, saj 
j e kovček po njegovem mnen
ju bil prazen. 

Osem tekmovalnih let je bi
lo res zelo napornih. Včasih j e 
Cvetka mislila, da ne bo 
vzdržala. Kožar je bil zelo 
strog in zelo trdo smo morali 
delati , veliko je zahteval od 
nas. Zvečer j e bila utrujena, 
ko pa je bil nov dan in spet na 
vrsti trening, je brez oklevanja 
vzela plesne čevlje, samo da 
ne bi zamudila. Kožarja smo 
vsi spoštovali in za treninge 
standardnih plesov ja naj
boljši, enkraten. 

ZDAJ PREDVSEM 
UČITELJ IN SODNIK 

Tudi , ko ste neha l i t e k m o 
vat i , ste ostal i v sekcij i in v 
Svobodi . . . 

A l e k s a n d e r G l a t z : Odnosi 
v klubu so bili dobri, radi smo 
hodili tja, imeli smo se lepo, 
nihče ni iskal prepirov. Nape
tosti so bile samo z nekaterimi 
tajniki Svobode, ki niso imeli 
posluha za ples. 

V sekciji sem delel 29 let, 
sedaj pa ne več. Bil sem in 

sem po nekaj letih spet pred
sednik DPD Svoboda. Včasih v 
plesni sekciji nismo imeli fi-
načnih interesov, ampak smo 
bili v klubu zaradi plesa, uživali 
smo v njem. Tudi po letu letu 
1968, ko sva s soprogo prene
hala redno trenirati, sem poma
gal in Cvetka s e j e bolj posveti
la folkornim plesom. V Ljublja
ni sem se usposabljal za plesne
ga učitelja in leta 1974 naredil 
izpit pri Združenju plesnih 
učiteljev in Plesni zvezi. Leta 
1972 .sem naredil še izpit za 
plesenga sodnika. V teh dvaj.se-
tih letih .sem sodil na okoli 100 
turnirjih. 

Ka j men i t e o sedanj i k a k o 
vosti plesa v Sloveni j i? 

A l e k s a n d e r G l a t z : Vseka
kor je v Sloveniji izreden dvig 
kakovosti. Verjetno zaradi in
tenzivnega dela z mladimi, ki 
ga prej niti pri nas niti v svetu 
ni bilo. Par, ki začne pri petih 
letih, ima pri dvajsetih že dolg 
staž. Časi se spreminjajo in ples 
tudi. Svetovni plesni program 
je bil sprejet leta 1963, a je bil 
doslej že petkrat revidiran. 
Strokovnjaki so ugotovili, da ga 
je potrebno približati množici 
in tako so sedaj bistvene .spre
membe pri latinskoameriških in 
standardnih plesih. 

Poznajo vas tudi kot iz
vrs tnega plesnega učitelja. 
Kaj vas dela t ako uspešnega? 

A l e k s a n d e r G l a t z : Ko ples 
poučujem, imam pred seboj 
misel, kako za plesno šolo ni 
nujno, da je predhodnica za 
tekmovalni ples. Nekateri se 
bodo odločili za to, drugi ne. 
Tako naj bi bil predvsem spro
stitev in nekaj, kar bi vsak ve
del, da zmore. Ne poudarjamo 
več samo toge drže niti na 
nožne tehnike in velikosti 
obračanja. Pomembno je , koli
ko se plesalci na koncu tečaja 
čutijo sposobni. Znati morajo 
toliko, da lahko grejo ob 
kakršnikoli priložnosti plesat, 
tako na elitni ples kot na do
mačo zabavo ali veselico. S 
tem plesom lahko sproščeno 
in samozavestno nastopajo. 
Prej pa smo določili držo, in 
če j e ni upošteval, je veljal za 
slabega plesalca. 

Učenje plesa je neke vrste spe
cializacija, saj je potrebno, da ti
sti, ki ples učijo, to znajo. Ni nuj
no, da je nekdo, ki je kdaj treni
ral, tudi dober učitelj. Preveč togi 
so ponavadi, ustvarijo preveliko 
razliko in neukim se zdi vse ne

dosegljivo. Z leti tudi poučevanje 
postane rutina in ne more se zgo
diti, da ne bi znal plesati korakov 
za plesalca ali plesalko. 

Potem ko sem leta 1989 pre
nehal delati v plesni sekciji, 
imam v Majšperku še vedno 
otroško skupino. Nekaj zelo le
pih in dobrih otroških plesov je . 
Otroci do tretjega razreda šole 
so najbolj hvaležni učenci ple
sa. Učim pa tudi v srednješol
skem centru. 

O PRISTRANSKOSTI 
SODNIKOV 

Kot sodn ik odloči lno vpli
va te z n a č i n o m n a g r a j e v a n j a 
pa rov . Ve l ikokra t plesalci ne 
r a z u m e j o ocen jevan ja . Me
ni te , d a ste sodn ik i res t ako 
zelo k r iv i čn i ? 

Aleksander Glatz : Tuintem 
se že zgodi, da so sodniki pri
stranski, vendar jih je potrebno 
razumeti. Ocenjuejo takt in ri
tem, potek gibanja, linijo telesa, 
nožno tehnika, zunanji videz in 
koreografijo para. Ne kaznuje
mo parov, ampak jih primerja
mo, potem pa pošljemo naprej 
najboljše. Pristranskost nehote 
obstaja, varovalka pa je, da so 
med petimi ali sedmimi soniki 
tudi trije od zunaj. Nevarno v 
klubih pa je, da precenjujejo 
svoje pare in otroke zastrupljajo 

z občutkom, da jim nekdo dela 
krivico, da so prikrajšani. Delaš 
primerjalno in ne po parih. V 
minuti ali minuti in pol moraš 
oceniti 14 parov. 
tBMIfftlBiiWBWIIMWWMWM̂  
NA PTUJU 
PREMALO PLESOV 

Kdo j e va.š plesni vzo rn ik , 
ka j vas j e in kaj vas še nav
d ihu je pr i p lesu? 

Aleksander (Jlatz: Par Boby 
in Billy lrwin, Angleža, ki sta bi
la kar 13-kratna svetovna prvaka. 
Sedaj on dela kot trener in sod
nik. Večkrat opazim, da sodi na 
mednarodnih prvenstvih, je pa tu
di zelo priznan trener. 

Ples sam je takšna dejav
nost, da človeku ni nikoli žal, 
če se je z njim ukvarjal. Je do
bra ' investicija ' v samega se
be; kjerkoli si in kamorkoli 
greš, le bodo sprejeli z odprt i
mi rokami. Škoda je , da zdaj 
na Ptuju ni več plesnih tečajev 
za odrasle. Zadnjega smo ime
li leta 1989 in prišlo je čez 60 
parov. Ljudje bi prav gotovo 
radi prišli, se kaj naučili in 
predvsem plesali. Dandanes 
namreč na Ptuju ni veliko pri
ložnosti za ples. Z ženo pa 
tuintam greva na plese v 
unionsko dvorano v Mariboru. 

DLŽ 

Cvetka In Aleksander Glatz na mednarodnem turnirju ob Vrbskem Je
zeru leta 1967. 

V CiPkulanah ustanovili 
turistično društvo 

v Cirkulanah so v soboto ustanovili turistično društvo. 
Začeli bodo s 24 člani — 21 ustanovnimi in trije častnimi. Za 
predsednika^so izvolili Zvonka Bra tuška , za podpredsednika 
pa Tončka Zumbar j a . Sprejeli so program dela društva, pra
vda in se odločili za obliko pečata. 

Ena prvih aktivnosti društva, ki si bo prizadevalo za turi
stični razcvet Haloz, bo pridobitev prostorov, v katerih bodo 
uredili tudi stalno razstavo haloških predmetov. Na prvi seji 
upravnega odbora društva, ki bo decembra, bodo sprejeti pro
gram dela podrobneic izdelali. Odločili se bodo tudi za 
osrednjo pnreduev. ki jo bodo organizirali v prihodnjem letu. 

MG 

S E D E M ( N E ) P O M E I I I D N I H D N I 

Med spravo in sovraštvom 
V množici različnih izjav in intervjujev prete

klega tedna zaslužijo posebno pozornost raz
mišljanja ljubljanskega nadškofa in metropolita 
dr. Alojzija Šuštarja in predsednika Državnega 
zbora mag. Hermana Rigelnika v nedeljski Repu
bliki. Predvsem gre za dve visoki osebnosti v so
dobnem slovenskem življenju, ki se — kljub pre
vladujoči razvadi — ravno ne vsiljujeta s (pre)po-
gostimi nastopi v javnosti. Zato so njune misli 
bolj izvirne, bolj premišljene in drugače tehtne od 
mni)gih drugih dnevnopolitičnih besedičenj. Se 
po.sebej zanimivi so njuni pogledi na ista (sloven
ska) vprašanja. In če oba hkrati čutita in ne skri
vata, da je za Slovence zelo slabo "medsebojno 
obtoževanje" (dr Alojzij Šuštcr) in da nas 
"vprašanje o zmagovalcih in premagancih zapira 
vase" (mag. Herman Rigelnik), potem že lahko 
govorimo o osebnostih, ki na približno enak 
(vznemirjajoč) način doživljata sedanje slovenske 
zdrahe in slutita, da to ni dobro. Oba se izogibata 
skrajnostnih ocen in kategoričnih trditev, to pa je 
spel nekaj, kar v slovenski politični praksi ni rav
no zaznavna navada. Oba s treznimi mislimi pozi
vata k treznosti. 

Za predsednika Hermana Rigelnika bo sprejem
ljiva lista vizija razvoja Slovenije, za katero se 
bodo skupaj in odgovorno opredelile stranke in 
poslanske skupine, ki so zdaj v parlamentu. Ven
dar pa bo treba pospravili stvari za nazaj, odpra
viti hipoteke, da bi lahko neobremenjeni s prete
klostjo gledali v prihodnost. Želja nadškofa in 
metropolita dr. Alojzija Šuštarja pa je, "da bi bila 
Slovenija precej drugačna, kot trenutno je, da bi 
bila boljša, da bi se obračalo na boljše, ne pa na 
slabše". Nadškof ima včasih vtis, "da se vse 
obrača na slabše" in vse to ga "skrbi in vznemir
ja". Predvsem ga skrbi medsebojno obtoževanje. 

"Namesto da bi videli pri drugem tudi dobre 
stvari, je veliko več obtoževanja. To je obtoževan

je med strankami in med tistimi, ki imajo različno 
stališče do preteklosti, do osvobodilnega boja, do 
petinštiridesetih let zgodovine. Tu smo še pred 
veliko nalogo, da vse to stvarno, mirno, pošteno, 
odkrito razčistimo in iz take razčiščene preteklo
sti najdemo pot v prihodnost." 

Ni potrebno, da bi nadškof dr. Šušter posebej 
kazal na tiste, ki ne ravnajo v duha takšnega nje
govega razmišljanja. Pomembno bi le bilo, da no
bena antagonislična ali sprla slovenska stran v 
tem ne bi prepoznavala zgolj kritike ravnanja dru
gih in podporo lastni praksi. Razčiščevanja prete
klosti bi se morali lotevali strpno in temeljilo — 
na podlagi vseh zgodovinskih dejstev in splošno 
veljavnih globalnih civilizacijskih meril o tem, 
kaj je bil, recimo, v drugi svetovni vojni odpor 
proti okupatorju, kaj pa sodelovanje z njim. Zno
traj tega so seveda možne različne nianse in razla
ge, ki pa morajo biti spet plod skupnega spoznan
ja in ne enostranskega diktala. Ocenili je treba tu
di vsa negativna dejanja na eni in na drugi strani. 
Seveda pa služi samo razvnemanju novih strasti 
in sovraštva nenadno pojavljanje poražencev v 
vlogi nekakšnih zmagovalcev in nasploh ne
dolžnih žrtev ali pa kar nosilca nove (spel edine) 
resnice pri tolmačenju posameznih zgodovinskih 
dogodkov. Treba je jasno ločiti, kaj je bil osvobo
dilni boj, kaj je bilo sodelovanje z okupatorjem in 
kaj samovoljno in protipravno znašanje listih Slo
vencev, ki so bili v vlogi zmagovalca nad Sloven
ci IZ nasprotnega (vojaškega) tabora, in nphovo 
množično ubi)an)e, ko )e že nastopil mir. 

CERKEV PRIZNAVA NAPAKE 
-adškot di". 

največja težava, s katero se še vedno sračujeino, 
to, da j e tako malo ljudi pripravljenih priznati, da 
so kaj napačnega naredili. Vsak se izgovarja na 

druge." Da bi dokazal, da je moč ravnati tudi dru
gače, nadškof d r Šušter priznava, da so se tudi v 
Cerkvi dogodile stvari, "ki niso v skladu z evan
gelijem in s poslanstvom Cerkve. Če nekateri 
očitajo to samo Cerkvi ali pa samo tistim, ki so 
bili povezani s Cerkvijo, pa naj bodo to domo
branci ali drugi ljudje, ki niso bili vključeni v do-
mobranslvo, je to dejstvo, ki ga moramo sprejeti. 
Hude stvari pa so se dogajale tudi pri drugih. Za
lo ni mogoče obtoževati samo nekoga, sebe pa 
umivati v nedolžnosti." 

Priznanje nadškofa dr. Alojzija Šuštarja o "stva
reh, ki niso v skladu z evangelijem in s poslanstvom 
Cerkve", je zelo pomembno, .saj seje tudi slovenska 
Cerkev dolga leta branila, da bi priznala svoj "del 
odgovornosti". Konec koncev je prof. dr. Marko 
Kerševan še nedavno tega opozarjal, da se zdi, kot 
da se vod.stvo Cerkve na Slovenskem ne more in 
noče odreči simbolnim vezem z belogardizmom in 
domobranslvoni. "Če danes s simbolnimi dejanji in 
'enoumnim' pisanjem Družine domobranstvo — 
oboroženo kolabroracijo z nacističnimi okupatorji 
'v skupnem boju proti komunizmu in njegovim za
veznikom' — predstavlja kol pravo ali celo edino 
pravo izbiro v takratnih razmerah, okronano z 
mučeništvom 'za vero in Cerkev', se podaja na ne-
vamo pot. S tem postavlja v drugorazredni položaj 
tiste številnej.še vernike in tiste duhovnike, ki so 
podpri i boj proti nacizmu in okupatorju (čeprav pod 
vodstvom komunistov) in pri tem med vojno ogrom
no pretrpeli in žrtvovali tudi v dobre Cerkve in vere 
na Slovenskem." 

Predsednik državnega zbora mag. Herman Ri
gelnik meni, da bi bilo treba, "če smo korektni in 
pošteni do samega sebe, prek zakonskih aktov hi
poteke, krivice, ki so bile strorjene na eni ali na 
drugi strani, odpraviti, če še niso, seveda pa ne na 
način ponovnega odpiranja vsega. Slovenija kot 
dvomilijonski narod tega ne zmore." Riglenik 

pravi, da mora priti v Sloveniji do "zlitja vseh", 
da ne bo "zmagovalcev in poražencev". Če bi v 
tem trenutku načenjali vprašanje, kdo je zmago
valec in kdo poraženec, potem bi se po mnenju 
Rigelnika še naprej ukvarjali sami s seboj, se še 
bolj zapirali v okvire Slovenije in v medsebojno 
obračunavanje, tako pa bi zagotovo zamudili 
vlak, ki pelje v razviti svet. 

Nadškof d r Šuštar pravi, da ga boli, ker "ne 
moremo premagali tako sebičnih koristi, ki jih 
iščejo ljudje, ali uveljavljanja samega sebe ali 
majhne skupine ... Vsi poudarjajo, da jim gre sa
mo za narod in za narodov blagor, žal pa moramo 
ugotavljati, da če bi jim res šlo za to, potem bi bi
li pripravljeni tudi marsikaj na drugačen način 
reševali ..." 

Predsednik Herman Rigelnik pa opozarja na 
misel češkega državnega predsednika Havla, da 
"stranke niso lastnik države, ampak so v funkciji 
države", in poudarja, da bo morala to "čimprej 
ugotoviti tudi slovenska politična scena, predv
sem tudi strankarski veljaki". 

Skoraj zagotovo pa lahko pričakujemo, da bodo 
(vsaj nekateri) strankarski veljaki takoj poskočili 
zaradi "nekonvencionalnega" razmišljanja Hermana 
Rigelnika, "da bo verjetno čas pokazal, da strankiu"-
sko življenje, kakršnega živimo zdaj v Sloveniji in 
tudi širše v Evropi, ni tisto pravo. Verjetno .se bomo 
začeli usmerjali bolj proti gibanjem, enostavno arti
kulirati vse interese." To je po mnenju Rigelnika ve
liko laže v gibanjih kol v strankarskem življenju, 
zato je po njegovem prepričanju politična prihod
nost v gibanjih in manj v strankah. Lahko se zgodi, 
da bo katerega od zdaj "pravovernih" zbodla tudi 
Rigelnikova pripomba, da socializem, ki smo ga 
živeli pri nas, ni pomenil samo slabega, čeprav tudi 
sam Rigelnik našteva tudi slabo. Bodo pač prepro
sto še enkrat prezrli poziv, da preteklosti ne gre 
obravnavati čmo-bclo. Jak Koprive 

http://dvaj.se-
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ZGODOVINA RELIGIJE ZA MLADE 
v tem času je bilo v Rimu še 

veliko drugih kultov in vsi so se 
borili za čim večje število ver
nikov. Tako so tudi vplivali eni 
na druge. In obratno: mnogi 
drugi kulti so marsikaj povzeli 
tudi po krščanstvu. 

Ali veš, da je tudi kult križa 
izredno star verski simbol, ki je 
povzet iz egiptovskih in drugih 
verstev. Njegov izvor je težko 
dognati. Zanimivo je, da na naj
starejših krščanskih spomenikih 
— nagrobnikih med simboli ne 
najdemo križa, ampak druge po
dobe: jagnje, pastirja z jagnje-
tom na plečih, ribe ... Šele ka
sneje se začno vrstiti križi raz
nih oblik. Podobe na križu raz
petega Jezusa pa so začeli delati 
šele v 8. in 9. stoletju. 

Veliko vlogo je v razvoju 
krščanstva odigrala tudi grška fllozoflja — natančneje neopla-tonizem. Krivico bi naredila fi
lozofu Filonu .\leksandrijske-
mu (30—54). če ga ne bi ome
nila na tem mestu, saj ga neka
teri avtorji imenujejo očeta 

krščanske filozofije. V filozof
ski smeri velja Filon za gnosti-ka. (Gnosticizem je filozofska 
smer —- gnosis pomeni grško 
spoznanje —, ki govori, da s 
pomočju uma, razuma lahko 
spoznamo verske resnice in 
skrivnosti.). Filon je razložil 
krščansko ideologijo in jo po
stavil na znanstveno-filozofske 
temelje. Tako učeno se sliši, da 
si gotovo pomislil: kaj pa je ta
ke teorije potrebno preproste
mu, velikokrat celo neukemu 
ljudstvu, kot so bili pristaši kr
ščanstva. Res je, toda ker je kr
ščanstvo sprejemalo v svoje 
vrste vse ljudi, ne glede na 
družbeno pripadnost ali količi
no znanja, se je .sčasoma zlasti 
med izobraženim slojem pojavi
la potreba, da se tudi na učen 
način utemelji oziroma razloži 
ta ideologija. 

In končno je na oblikovanje 
krščanstva imel vpliv tudi filo
zof, ki ni živel ne v Grčiji in tu
di v Aleksandriji ne, pač pa kar 
sredi Rima. Če si morda pomi-

Jagnje s križem, zgodnji krščan
ski simbol. 

slil, kakšni ljudje so morali biti 
Rimljani, da so uživali v gladia
torskih igrah ter mučenjih živali 
in ljudi, naj ti povem, da so bili 
tudi taki, ki so na dogajanja gle
dali z neodobravanjem, celo z 
gnusom. Eden takih je bil filo
zof Seneka. Kot filozof velja za 
stoika (filozofska smer stoici-

zem). Ker seveda sveta ni mo
gel spremeniti, ni pa ga mogel 
razumeti, se je zaprl vase. Na 
ljudi oz. njihova dejanja je gle
dal zviška. Do življenja na tem 
svetu je bi ravnodušen, smrti se 
ni bal, celo preziral jo je. Ni se 
zmenil za človeške slabosti in 
nagone; to so se mu zdele buta
ste stvari. Hrana, pijača, zabava, 
seks ... — te vrednote so se mu 
zdele brez zveze. Velik pomen 
je dal duhovnim vrednotam. 
Edino, kar je veljalo, je zmaga 
duha nad telesnimi potreba
mi. Tudi danes rečemo človeku, 
ki ima take lastnosti, da je 
stoik. Ali poznaš kakšnega? 

Kakorkoli že, Seneka je s 
svojimi filozofskimi stoičnimi 
idejami vplival na krščanstvo in 
njegov duh. Tudi v krščanstvu 
imajo duhovne vrednote večjo 
vrednost, telesne potrebe pa so 
nekako potisnjene v ozadje. Si
cer pa je to razumljivo, saj Bo
ga lahko spoznamo le skozi no
tranji duhovni svet in to spoz

nanje pride iz nas samih, ne iz 
zunanjega sveta. 

Ugotovila sva, da se je vera 
oblikovala na osnovi judovskih elementov, z lastnimi elementi, pa tudi s pomočjo vplivov drugih, poganskih ver, zlasti 
vzhodnih. Filozofske osnove so 
nastale pod vplivom neoplato-nizma oz. gnosticizma in stoi-cizma. Tak pojav oblikovanja 
vere tudi pod vplivom preteklo
sti in drugih elementov, ki so 
prisotni v družbi, ni novost, am
pak je naraven pojav; sicer pa 
sva ga srečala v vseh religijah. 

Ako pa morda misliš, da je 
zaradi tega vrednost krščanstva 
kot religije kaj manjša, se mo
tiš. Veličina te vere je s tem 
pravzaprav še zrastla, saj se je 
krščanstvo na ta način izkazalo 
za izredno FLEKSIBILNO, pri
lagodljivo vero. To pa je tudi 
ena njenih prednosti pred drugi
mi, togimi religijami. 

Če te morda tematika zgod
njega krščanstva, njenega na
stanka, elementov, simbolike in 
filozofije zanima podrobneje, 
naj ti zaupam, da sem jo povze
la po avtorjih Tokarevu (Vera v 
zgodovini narodov sveta, str. 
350 — 378) in Hainciielinu (Iz
vor religije, 138 — 227) in si ju 
oglej podrobneje (s to temo so 
se ukvarjali tudi Bauer, Vipper, 
Donini, Kautsky, Engels ...). 

Mnogi znanstveniki so pre
pričani, da se je krščanstvo mo
ralo zgoditi, kar pomeni, da ni 
šlo zgolj za naključje. V zgodo
vini človeštva imamo veliko 
znanstvenikov, ki so celo 
življenje posvetili le razisko
vanju in so napisali svoje teori
je, tako tudi razumevanja religi
je in krščanstva. V svojih inter
pretacijah so različnih in včasiu 
celo nasprotujočih se mnenj. 
Velikokrat se je izkazalo, da so 
njihove teorije daljnosežne in 
pravilne, včasih pa tudi, da so 
napačne. Ker pa so pogosto ne
dokazljive (spomni se npr. filo
zofskih problemov: bistvo poja
va je v pojavu samem ali bistvo 
pojava je zunaj pojava), so pro
blemi še bolj zaviti v tančico 
megle, zato pa tudi bolj skriv
nostni in nedosegljivi. 

Seveda je to normalno in prav 
je tako. Kako dolgočasno bi bi
lo na svetu, če bi vsi mislili 
enako. (In o čem, lepo te pro
sim, bi d pisala jaz?) Tudi ti in 
tvoja mama, pa sošolci in prija
telji nimate vedno enakega 
mišljenja o vseh rečeh; nič dru
gače ni v znanosti. 

Opisala sem ti le eno od teorij 
nastanka krščanstva, seve s i sto, 
za katero mislim, da je pravilna 
— vendar je to le moje mnenje. 
Kaj pa misliš TI? 

TUDI TO JE 100-LETNICA MUZEJA 

Nova najdba s Panorame 
Odkrit kolobar stebra, ki se zožuje proti vrhu, je 

visok od 16 do 18,5 cm. Zgornja ploskev je dolga 
40 in široka 35 cm, spodnja pa je za 7 cm daljša in 9 
cm širša. Na zadnji strani kolobarja je 14 do 16 cm 
dolg in na vrhu 12 do 13 cm širok izsek, k i je služil 
za pritrjevanje stebra. Po obodu kolobarja so izkle
sani reliefi, ki si sledijo od leve proti desni: ležeča 
levinja; korintski steber s kapitelom; konj; deblo; 
človek, ki drži v iztegnjeni levici vrvico, na katero 
je privezana žival, najverjetneje pes. 

Kolobar stebra lahko nedvom.no prištevamo 
med najlepše tovrstne spomenike, odkrite na po
dročju antične Petovione. Reliefi na njem so iz
klesani v datajle. Takšen steber je bil gotovo na
menjen okrasu pomembne stavbe, ki je nekoč sta
la v Petovioni. 

Ne smemo pozabiti, da področje današnje Pano
rame sodi po svojih najdbah in legi med najpo
membnejše arheološke spomenike v Ptuju. Tukaj 
so bile odkrite najdbe iz različnih prazgodovin-

Ivan Brač z odkritim spomenikom. Foto: M. Tomanič-
Jevremov 

skih obdobij, v antičnem obdobju pa se je semkaj 
raztezala upravno-pravna četrt mesta. Po pobočju 
hriba so bile med drugim postavljene velike rim
ske vile, ki jih ja napajal vzhodni vodovod, spel
jan z Vurberka, ter razni kulturni objeti in delav
nice. V poznoantičnem obdobju pa je Panorama 
imela velik pomen pri varovanju mesta. Poleg te
ga so na področju Panorame odkrili tudi poznoan-
tične grobove in sledove starokrščanske bazilike. 
Zato je razumljivo, da je področje panoramskega 
hriba zaščiteno, tako da je potrebno pred kakrš
nim koli posegom v zemljišče le-to predhodno si
stematično raziskati, vse odkrite najdbe pa vkom-
ponirati v prostorsko urejevanje zemljišča in jih 
prezentirati na mestu odkritja. 

Ravno zaradi izredne pomembnosti arheoloških 
spomenikov na področju Petovione je že leta 
1976 Pokrajinski muzej Ptuj skupaj z republiškim 
in mariborskim Regionalnim zavodom za varstvo 
naravne in kulturne dediščine izdelal elaborat o 
zaščiti arheoloških spomenikov na področju an
tične Petovione z namenom, da bi le-ta služil pri 
bodočem načrtovanju modernega mesta. Zato je 
nedopustno, da na takih področjih s strojnimi po
segi v zemljišče uničujejo spomenike naše prete
klosti. To se je na Panorami dogodilo leta 1983, 
ko so pristojni za varovanje nepremične kulturne 
dediščine dovolili, da so skoraj cel hrib s stroji te
rasasto preoblikvoali. S tem so uničili ogromno 
premičnih arheoloških spomenikov, poškodovali 
ali uničili pa so tudi zasute arhitekturne sledove 
rimskih stavb. Na to nas opozarja med drugim tu
di ta unikatna najdba, ki je ležala v drugotni legi 
na površini, prepuščena na milost in nemilost vre
menskim prilikam in mehanskim poškodbam. Re
liefi na kamnu so namreč na nekaterih mestih me
hansko poškodovani. 

Vendar to ni edina najdba, odkrita na površini 
Panorame po strojnem posegu v zemljišče. S tem. 
ko so hrib terasasto preoblikovali, vsako leto ero
zija opravi svoje in odkriva sledove naše preteklo
sti. Del teh najdb je danes razstavljenih v zbirki 
Ivana Brača v prostorih TlC-a v Mestnem stolpu. 
Kot je bilo že povedano, je Brač odkril tudi opisa
ni kamen in smo ga nato pod vodstvom avtorice 
članka in muzejskega konservatorja Danila Go-
ričana rešili na terenu. 

Vendar ni tako le na Panorami. Spomnimo se 
uničenih arheoloških spomenikov rimskega me
stnega jedra na Vičavi ob prenovi vojašnice leta 
1992, in na uničene spomenike pri vseh strojnih 
posegih na področju antične Petovione, ki so na 

L e t e s o k t o b r a j e Ivan B r a č iz Ptuja v eni i z m e d š k a r p na . severovzhodnem p o b o č j u Pa
n o r a m e odkri l p r e k r a s e n s p o m e n i k , i zde lan iz p o h o r s k e g a m a r m o r j a . O v a l n o o b l i k o v a n 
k a m e n j e del ant i čnega s t ebra , ki j e bil ses tav l jen iz ko lobarjev in po o b o d u o k r a š e n z 
i zk lesan imi reliefi . S t e b e r ni bil o k r a š e n v s trog ih v o d o r a v n i h pasov ih , pač pa so se re 
liefne u p o d o b i t v e nada l j eva l e iz e n e g a ko lobar ja v d r u g e g a . 

Ptuju potekali leta 1977 in so postali vse pogo
stejši po letu 1980. Danes je tak način kopanja po 
Ptuju postal že skoraj pravilo. Ni moj namen 
naštevati vse strojne posege v kulturne plasti na 
področju antične Petovione, ker bi bil seznam žal 
predolg. Pač pa bi rada ponovno opozorila na to, 
da letos poteka sto let, odkar so Ptujčani, ki so se 
zavedali pomena najdb za sam Ptuj in njegov raz
voj, s ponosom ustanovili svoj muzej z namenom 
pridobivati, ohranjati in varovati našo kulturno 
dediščino. Ali morda lahko rečemo v zagovor po
klicanim, ki bi morali varovati nepremično kultur
no dediščino, da pred sto leti pač še niso poznali 
buldožerjev in drugih strojev? 

Kolobar stebra z osrednjim okrasnim poljem. V njem 
je izklesan konj med korintskim stebrom na levi in 
deblom na desni strani. Upodobitev se nadaljuje na 
spodnji kolobar. Foto: M. Tomanič-Jevremov 

STOLETNICA BREZ PRAVEGA 
DOGODKA 

Kaj pa se je zgodilo v sto letih /, inuzejern in nje
govo premično, predvsem arheološko dediščino? 
Kako so se razširjale in posodabljale zbirke, kako je 
preskrbljeno za zaščito spomenikov, tudi tisnh na 
prostem ali v zaščitenih stavbah? Kaj se je na njih 
spremenilo v 100 letih? Pričakovati je bilo, da bo ta
ko častitljiva obletnica muzeja zaznamovana s 
takšnim kulturnim dogodkom, ki bo vreden dogod
ka izpred sto let. Prav bi bilo, če bi se pričela vsaj 
obnova nekdanjega dominikanskega samostana, te
ga izredno pomembnega kulturnozgodovinskega 
spomenika, ki je potreben dostojne kompleksne 

Kolobar stebra z desnim okrasnim poljem. V njem je 
Izklesan človek, ki drži v iztegnjeni levici vrvico, na 
kateri je privezana žival, najverjetneje pes. Upodobi
tev se nadaljuje na sosednja kolobarja. Foto: /V/. To
manič-Jevremov. 

obnove in v katerem že od leta 1928 domujeta ar
heološki oddelek in uprava muzeja. 

V muzeju obstajajo že od leta 1963 načrti za 
prenovo in izrabo prostorov, a bi jih bilo potrebno 
dopolniti saj se je na arheološkem oddelku gradi
vo od tega časa pa do danes številčno najmanj po-
trojilo. Tako danes na arheološkem oddelku nima
mo dovolj prostorov za deponiranje gradiva, kaj 
šele, da bi bili že obstoječi primerno urejeni. V 
zbirki drobnega arheološkega gradiva, ki bi ji bilo 
potrebno nameniti več prostora (razstavljenega je le okrog 1% gradiva), še danes ni niti elek
trične razsvetljave. Zato ni odveč, če rečem, da 
smo pričakovali, da bo na arheološkem oddelku 
povečana in posodobljena vsaj ta zbirka; ali mor
da rešen Orfejev spomenik in Povodnov muzej ali 
kakšen drugi pomemben spo.menik, ohranjen na 
mestu odkritja (1. ali 111. Mitrej, rimska opekarska 
pač z Rimske ploščadi). 

Tako pa je danes v razstavišču na gradu na 
ogled le razstava "Archaeologia Poetovionensis", 
na kateri ni podan niti prerez vsega dogajanja v 
arheologiji skozi eno stoletje. Na ogled so le lepi 
predmeti, pridobljeni na ptujsko-ormoškem po
dročju, za katere vedo le strokovnjaki, čemu so 
služili in v katero obdobje sodijo. Morda avtorici 
razstave nista bili dorasli svoji nalogi? Sprašujem 
se, ali zadostuje, da vsemu temu pisanju dodam le 
še pripis "tudi to je 100-letnica muzeja". 

Marjana Tomanič-Jevremov 

OKROGLA MIZA O KUfJTUlINlH IHTEGRACIJAH V OČEH t^^ 

Kaos in neorganiziranost ptujske icuiture 
Kot in ic ia tor okrog le mize , o r g a n i z i r a n e 8. n o v e m b r a ob 19.30 v prostor ih gledali.ške kleti , bi rad pokonient i ra ! d o g o d k e na sami mizi in okol i nje . 

Ideja zanjo je posledica procesa 
razvoja in vključevanja ustvarjal
cev v ta proces. Za mizo sem. pokli
cal del potenciala, ki bi moral zaz
namovati boljši jutri ptujske kultu
re. Večina od njih si utira s\ojo pot 
v hramih znanja ljubljanskih fakul
tet, zato pred omizjem ni bii možen 
kontakt glede koncepta in koordi
nacije, saj je večina prišla za omiz
je direktno iz Ljubljane. Tako je 
večina morala slediti notranji intui
ciji in navdihu, kar umetniku ne bi 
smel biti problem. 

Ne bi se dotikal zunanjih do
godkov, ampak atmosfere in no
tranjega dogajanja, čeprav se na 
prvi pogled ni dogajalo nič. Glede 

na razmere v ptujski kulturi in 
okoli nje je bila v ozračju nape-
to.st, vladala je psihoza nekega 
pričakovanja. Eni so prišli, da vi
dijo eksekucijo, drugi, ki vladajo 
ptujski kulturi, svoje potencialne 
sovražnike, tretji pa važne odločit
ve. Glede na to, da omizje ne 
predstavlja nobenega instrumenta 
ali telesa, ki sprejema odločitve, 
ker je sestavljeno iz individualnih 
ustvarjalcev, je bilo to nerealno. 
Cilji so bili drugi. Niso se iskali 
sovražniki, temveč prijatelji. Na
mesto konflikta — dialog. 

Cilj je bil predstaviti vizije ptuj
skega profesionalnega teatra ter 
potenciale, ki jih je treba vključiti 

v turobno nebo ptujske kulture. 
Opozoriti na .sebe kot resne par
tnerje v soustvarjanju kulture 
našega mesta. Ne kot izvajalci, 
kot nosilei, kar je zelo pomembno. 
V takšni vlogi bi se rešil problem 
eksodusa inteligence iz Ptuja. Dvi
gnila bi se kvaliteta kulture. 

No, tako razmišljanje je naletelo 
na gluha ušesa; nekateri niso doje
li, drugi niso hoteli dojeti, same
mu omizju je, to moram priznati, 
manjkala partijska disciplina in 
pomanjkanje demagogije visokih 
obljub, zato so bili malo zadržani 
in so v glavnem zastopali svoja in
dividualna stali.šča, čeprav moram 
priznat!, da sem pričakoval od gle-

dališenikov, da z več žaru in pole
ta zastopajo gledališke perspekti
ve in na živ, prepričljiv način 
uveljavijo svojo opcijo. Na nek 
način so se distancirali od diskusi
je. Niso razumeli, da imajo pred 
sabo svojo bodočo publiko. Ven
dar pa upam, da so, če nič druge
ga, začutili njen utrip. Občinstvo 
je imelo priložnost postavljati 
vprašanja o viziji bodočega teatra 
in njegovi profesionalizaciji. Koli
kor vprašanj, toliko odgovorov. 
Vprašanja dela mladinske rokov-
ske populacije so se brez občutka 
razvlekla v nedogled. 

Po "nenevarni" diskusiji je na sce
no stopila minerska enota v znanem 

demagoškem stilu slavnih partijskih 
šol o smi.seinosti okrogle mize in 
njenih rešitvah. S svujini pokrovitel
jskim nastopom je poskušala arbitri-
rati. Dobili so odgovor, da kompe-
tentni za dogajanje v ptujski kulturi 
ne najdejo odgovorov, čeprav imajo 
v rokah instrumente, ki jim to omo
gočajo; iluzorno bi bilo pričakovati 
rešitve od neorganiziranih indivi-
dualistov. Kako bi potem ocenili vse 
silne sestanke z jasnim dnevnim re
dom, ki ne dajo nobenih rezultatov? 

Nato se je diskusija prevesila v 
svoj emotivni del, kjer se na površju 
pokaže slika ptujske kulture v okvi
rih njene realnosti. 

Kaj reči na koncu:* Pokazalo se 
je resnično stanje: kaos in neorga

niziranost. V tem smislu je miza 
absolutno uspela. Njene pozitivne 
rezultate moramo iskati v prihod
nosti, z reorganizacijo samih insti
tucij. Zaradi kompleksnosti pro
blemov bi bilo iluzorno pričako
vati zgodovinske odločitve in 
čarobne recepte za reševanje tako 
zapletenih vprašanj. Do velikih 
stvari se prihaja z majhnimi kora
ki. Kakšno vlogo bodo v tem 
odločanju dali ustvarjalci, je odvi
sno od njih samih, od nivoja nji
hove zavesti in boljše organizira
nosti. Njihovi argumenti so vedno 
močnejši od argumentov politikov 
— to je ustvarjanje. Ivan Brač 
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R E F E R E N D U M N A D E S T R N I K U 

Odločitev o razvoju kriua 
40 odstotkov sredstev izteka

jočega se samoprispevka so 
vložili v razvoj infrastrukture po 
vaseh, 23 odstotkov je šlo za tele
fonsko omrežje, 8 odstotkov za 
društva, predvsem za nov gasilski 
avto, za vzdrževnaje pokopališča 
so ga porabili 4 odstotke in za 
funkcioniranje KS 17 odstotkov. 
Vendar pri tem še ni podatkov iz 
letošnjega leta, zato bodo končni 
odstotki porabljenih sredstev ne
koliko drugačni. 

Za destrniško osnovno šolo 
so iz zadnjega samoprispevka 
dali le 1 odstotek, s čimer so so
financirali opremljanje z raču
nalniki. Od leta 1990 šola ni 
dobila ničesar, kar po nuienju 
župana Franca Pukšiča kaže 
na nezgledno sodelovanje med 
šolo in krajevno skupnostjo. 

PREDVSEM VODOVOD 
IN CESTE 

Če bodo izglasovali tudi 6. 
samoprispevek, ga bodo 25 od
stotkov namenili sofinaciranju 
vodovodnega omrežja, za to, da 
bi pokrili obresti in omogočili 
vsem krajanom, ki so še brez 
vodovodnega omrežja, njegovo 
izgradnjo vsaj z dvoletnim kre
ditom. Po mnenju krajevnega 
sveta je to edini način, kako v 
naslednjih štirih letih omogočiti 
gradnjo vodovodnega omrežja 
za celotno krajevno skupnost. 
Ostali delež pričakujejo po po
godbah s krajani in iz občinske
ga proračuna. 

Za sofinanciranje varstva in 
vzdrževanja cest predvidevajo 
20 odstotkov samoprispevka. 
Predvsem naj bi 'tako plačali 

Takšna naj bi bila mrliška vežica, hkrati z njo pa bodo bistveno po
lepšali podobo pokopališča. 

obresti in s tem omogočili na
jetje kredita za modernizacijo 
cest. S tem denarjem bi namreč 
lahko na leto, ne da bi gramozi-
rali neasfaltirane ceste, zgradili 
le kilometer in pol asfalta. Pri
stop s kreditiranjem se jim zdi 
razumen, saj je nemogoče veli
ke vsote, kot so na primer za 
vodovod Svetinci (160 tisoč to
larjev in 70 delovnih ur), zago
toviti v kratkem času, v manj 
kot pol leta. 

UREDITEV 
POKOPALIŠČA JE 
NUJNA 

Tretji del programa je sofi
nanciranje gradnje mrliške 
vežice, za kar naj bi odšteli 12 
odstotkov samoprispevka. Osta
li viri bodo iz grobarin ter delež 
krajanov v obliki lesa za ostreš
je in prostovoljnega dela. Za ta 
projekt .so že izbrali lokacijo, 
projektanta za izdelavo projekta 
mrliške vežice in ureditev celo
stne podobe pokopališča ter 
podpisali pogodbo z lastnikom 
zemljišča — rimokatoliško Cer
kvijo. Vložili so že dokumenta
cijo za izdajo lokacijskega do
voljenja in v začetku pomladi 
bodo pričeli gradbena dela, 
glavna dela pa dokončali do je
seni. Hkrati bodo uredili tudi 
razsvetljavo in ozvočenje na po-
kopališšu, vodo in prostor za 
odlaganje smeti. Poslovilni ob
jekt je zasnovan tako, da bo 
imel dve vežici, velik skupni 
prostor, kuhinjo ter prostor za 
cerkveni obred. To je skupni 
projekt krajevne skupnosti in 
župnijskega sveta, ki delno že 

poteka, saj namesto rož in ven
cev že zdaj darujejo denar za 
gradnjo mrliške vežice. 

ŠOLA POTREBUJE 
PRIZIDEK S 
TELOVADNICO 

Modernizacija osnovne šole 
je bila ena poglavitnih program
skih točk novega vodstva na 
Destrniku. Doslej so že izvedli 
predinvesticijski programa, ki 
ga lahko krajani vidijo na uradu 
krajevne skupnosti in ga že 
preučujeta republiško in občin
sko ministrstvo za šolstvo. Ker 
se izteka triletno prehodno ob
dobje demografsko ogroženega 
območja in ne vedo, kaj bo pri
nesla nova zakonodaja o razvoj
no šibkih območjih, si močno 
prizadevajo, tudi prek repu
bliške parlamentarne komisije 
za šport in kulturo, ki jo vodi 
dr. Rupel, da bi prizidek uvrstili 
na listo prednostnih investicij 
pri ministrstvu. 

Za ta projekt bodo 50 odsto-
kov investicijske vrednosti po
skušali dobiti iz republiškega 
ministrstva, 42 in pol iz Sekre
tariata za šolstvo ptujske 
občine, delež iz samoprispevka 
pa bo 20 odstotkov in bo pome
nil 7 in pol odstotkov investici
je . Pa še ta delež bodo zagotovi
li tudi v obliki lesa za ostrešje 

ter v prostovoljnih zidarskih, te
sarskih, in električarskih delih. 
Telovadnica naj bi bila večna
menski prostor in prostor, v ka
terem bi lahko regularno odi
grali tekme košarke ali odbojke, 
saj ta objekt gradijo za nasled
njih 100 let. Tako bi po mnenju 
Franca Pukšiča tudi mladi v 
kraju kaj pridobili, saj danes ni
majo na Destrniku kam in zanje 
ni poskrbljeno. 

DENAR ZA DELO 
DRUŠTEV 

Na Destrniku delujejo Pro
svetno društvo s sekcijami, Tu-
risučno društvo in dve gasilski 
društvi. Zavedajo se njihovega 
pomena, zato bodo tudi tokrat 
njihovo dejavnost finačno pod
krepili s 3 odstotki denarja iz 
samoprispevka. Ostala sredstva 
za delovanje bodo glede na svo
jo prizadevnost pridobivali pre
ko kulturne skupnosti, gasilske 
zveze in ministrstva za turizem. 

Prav tako pa bodo morali iz 
samoprispevka sofinancirati 
fukcionalne dejavnosti KS s 5 
odstotki, kar pomeni, da so jav
no porabo znižali s povprečnih 
17 (zadnji samoprispevek) na 
sedanjo raven. Ukinili so pla
čevanje funkcionarjev v krajev
ni skupnosti, ki ga je uvedlo 
prejšnje vodstvo, in denar raz
delili med društva. Novo vod
stvo sedaj dela, ne da bi za to 
zahtevalo dnevnice, potne stro
ške ali sejnine. 

Del samoprispevka, katerega 
porabe niso določili, naj bi s skle
pom krajevnega sveta po potrebi 

5. d e c e m b r a se b o d o v des trn i šk i krajevni skupnost i na r e f e r e n d u m u (»dločali o u v e d b i 
s a m o p r i s p e v k a za pr ihodnj ih pet let. Ce j;a b o d o izglasoval i , bo to že 6. krajevni s a m o 
pr i spevek . Nečino denarja naj bi po tem porabi l i za sof inac iranje j^radnje v o d o v o d a , 
urejanje ces te in ured i te \ pokopa l i š ča ter pr iz idka k osnovni šol i . Kot so se odloči l i na 
n e d a v n e m zboru krajanov , bodo plačeval i 2 ods to tka od m e s e č n i h osebn ih d o g o d k o v in 
5 ods to tkov l e tnega k a t a s t r s k e g a d o h o d k a . 

* Minulo soboto so krajani, ki so prispevali h gradnji tele
fonskega omrežja, imeli družabno srečanje. Prišlo jih je 
okoli 200. Župan Franc l'ukšič je oh tem dejal, da je zado
voljen s tistim, kar so naredili domačini, nezadovoljen pa s 
tistim, kar bi morala narediti pošta, /zapoveduje resen po
govor, kako in v kakšnem času velika sredstva, vložena s 
strani občanov s priključevanjem novih naročnikov, tudi 
povrniti. V ta namen je osrednji gradbeni odbor poslal do
pis na PTT /Maribor in pričakujejo dogovor za skupni se
stanek. 
* Letos bodo prvič organizirali prireditev ob Miklavžu za 
vse otroke določene starosti v nedeljo, 5. decembra, ob 15. 
uri v prosvetni dvorani. 
* 27. novembra imajo srečanje starejših krajanov, za kate
re pripravljajo kulturni program ter se jim poskušajo vsaj 
malo oddolžiti za ves trud in delo, ki so ga vložili v KS. 
* Vodovod v Svetincih že gradijo, vložena je dokumentaci

ja za pridobitev gradbenega dovoljenja za vodovod v Dolič, 
Levanjce, del Zg. Velovleka in opravljen rezpis o izvajalcu. 
Izdelali so dokumentacijo za vodovod s Trnovsko vasjo ter 
pripravili razpis za vodovod skupaj z Grajeno za naselja 
Drstelja, Jiršovci in Gomila. 
* Največji problemi so še vedno pri vodovodu Rogoznica 
— Placar, za kar je izdelana dokumentacija že iz leta 
1991, za naslednji teden pa sklican sestanek na ptujskem 
izvršnem svetu pri direkciji za gospodarsko infrastrukturo. 

razdelili med navedene progra
me. Na zadnjem zboru krajanov 
so se dogovorili, da bo letni na
črt porabe denarja samoprispev
ka pripravil krajevni odbor in 
obravnaval krajevni svet ter ga 
predstavil zboru krajanov in šir
ši javnosti, šele nato pa bo svet 
sprejel razporeditev denarja. 

Župan Franc Pukšič upa, da 
se bodo krajani odločili za sa
moprispevek, kajti druge mož
nosti za nadaljnje delo ne vidi. 
Upa, da se bodo odločali po 
svoji vesti in na osnovi narejen-
ga v polletnem obdobju novega 
vodstva. OLŽ 

Uspel dobrodelni koncert Karitas 
O b tednu Kar i tas j e bil v ptujski občini z a g o t o v o osrednj i 
h u m a n i t a r n i d o g o d e k lepo ob i skan in v s e b i n k o bogat d o 
brode ln i koncer t , ki ga j e pr ipravi la p tu j ska K a r i t a s v 
ponede l j ek , 22 . n o v e m b r a , v refektor i ju m i n o r i t s k e g a sa
m o s t a n a na P t u j u . 

Svoj delež so na dobrodelnem koncertu primaknili tudi pevci zbora sv. 
Vida iz Vidma, Foio: M, Ozmec.. . . 

Številno občinstvo od blizu in 
daleč je pred pričetkom koncer
ta pozravil predsednik občinske 
vlade Branko Brumen, ki se je 
s soprogo edini iz občinskih 
struktur odzval povabilu. V Ka
ritas so mu hvaležni tudi za nje
gove prisrčne in izbrane besede. 
V imenu ptujske Karitas pa se 
je za številni obisk hvaležnemu 
občinstvu zahvalil pater Janez 
Kmetec iz župnije svetega Juri-
.ja. 

Kmalu zatem so v refektoriju 
zadonele harmonike mladih čla
nov harmonikarskega orkestra 
glasbene šole Karola Pahorja iz 
Ptuja, ki so pod taktirko Marje
te Babic izvedli šest harmoni-
karskih koncertnih uspešnic. 
Kot solista sta se še posebej iz
kazala mlada, obetavna harmo
nikarja Stane Hebar in Borut 
Zagoranski. 

Tudi pevci cerkvenega me
šanega pevskega zbora sv. Vida 
iz Vidma pri Ptuju, ki ga dolga 
leta vodi dirigent Maks Vaupo-
tič. so s štirmi pesmimi ogreli 
dlani občinstva. K uspehu kon

certa so svoj delež primaknili 
tudi pevci ptujskega noneta ter 
gojenki Zavoda za varstvo in 
delovno usposabljanje prizadete 
mladine dr. Marijana Boršt-
narja. Nase je opozoril tudi Ma
tija Fuž, učenec 3. letnika za
sebne šole za mlade talente pro
fesorja Radovana Marvina iz 
Celja. Po prisrčnem nastopu 
mešanega pevskega zbora sv. 
Viktorina iz župnije sv. Jurija 
na Ptuju, ki ga uspešno vodi 
Sonja Vinkler, pa se je ob kon
cu kot kantavlor. pevec in kita
rist predstavil še pater Danilo 
Holc. 

Kot je povedala predstavnica 
ptujske Karitas gospa Irena 
Luci, so na dobrodelnem kon
certu zbrali nekaj nad 40.000 
tolarjev, ki jih bodo namenili v 
dobrodelne namene. Uradno so 
sicer vstopnice za koncert pro
dajali po 300 tolarjev, vendar pa 
so mnogi prispevali po svojih 
zmožnostih — nekateri več, 
drugi manj. Tudi to je v duhu 
Karitas. Vsem pa so seveda od 
srca hvaležni. —OM 

TADEJ TOS 

Gledališka kronika 1983-1993 
VIII. 

v Gledališki kroniki je popisana gledališka 
dejavnost v Ptuju od sezone 1982/83 do 
1992/93. Avtor je nalogo napisal v okviru gi
banja Znanost mladini. 

S R E Č O Š P I K 
GLEDALKŠKA SEZONA 1990/91 
Vili Ravnjak; ANEKS — Eros 
D A R J A Š T E F A N E C 
GLEDALIŠKA SEZONA 1985/86 
Dušan Jovanovič; ŽIVLJENJE PODEŽELSKIH 
PLEJBOJEV — v zboru 
Jcan Tardieu: ZALJUBLJENCA V PODZEMELJSKI 
ŽELEZNICI —potnica 
GLEDALIŠKA SEZONA 1986/87 
Peter Božič: ČLOVEK V ŠIPI — mati 
GLEDALIŠKA SEZONA 1987/88 
Eranček Rudolf: KOŽA MEGLE — v zboru 
GLEDALIŠKA SEZONA 1988/89 
Georges Feydeau: DAMA IZ MAXIMA — 
Clemcntine 
GLEDALIŠKA SEZONA 1991/92 
Fedcrico Garcia Lorca: PUBLIKA — dama iz publike 
A L E Š Š T E G E R 
GLEDALIŠKA SEZONA 1991/92 
Eederico Garcia Lorca: PUBLIKA — 2. beli konj 
E R V I N Š T O P F E R 
GLEDALIŠKA SEZONA 1991/92 
I-ederico Garcia Lorca: PUBLIKA — 2. moški 
GLEDALIŠKA SEZONA 1992/93 
S!awomir Mrožek: NA ODPRTEM MORJU — poštar 
Eranček Rudolf: PEGAM IN LAMBERGAR— Matjaž 
V I K T O R I J A Š U L I G O J 
GLEDALIŠKA SEZONA 1983/84 
Machado — Simon: MALI STRAH BAV-BAV — Bu-
citi Bucili Buc 
F L E U R T K A L Č E C 
GLEDALIŠKA SEZONA 1985/86 
Jcan Tardieu: ZALJUBLJENCA V PODZEMELJSKI 
ŽELEZNICI — potnica 

GLEDALIŠKA SEZONA 1986/87 
Peter Božič: ČLOVEK V ŠIPI — Anja 
GLEDALIŠKA SEZONA 1987/88 
Eranček Rudolf: KOŽA .MEGLE — Suzana 

N E Š O T O K A L I Č 
GLEDALIŠKA SEZONA 1986/87 
Žarko Petan: ZASPANA TRNULJČICA 
IN KREMŽLJAVI MATJAŽEK — kraljevič Matjažek 
GLEDALIŠKA SEZONA 1988/89 
Dane Zaje: OTROKA REKE — stražar 
GLEDALIŠKA SEZONA 1989/90 
Emil Filipčič: UJETNIKI SVOBODE — trimčkar 
GLEDALIŠKA SEZONA 1990/91 
Ronaid D. Laing: A ME LJUBIŠ? 
Vili Ravnjak: ANEKS — figura smrti 
GLEDALIŠKA SEZONA 1991/92 
Fcderico Garcia Lorca: PUBLIKA — 
I. moški / rokohitrec 
GLEDALIŠKA SEZONA 1992/93 
Slawomir Mrožek: NA ODPRTEM MORJU — suhi 
M A T I J A T O N E J C 
GLEDALIŠKA SEZONA 1991/92 
Nevenka Samobor: KAM PA KAM. SNEGULJČICA? 
I R E N A T O Š 
GLEDALIŠKA SEZONA 1985/86 
Dušan Jovanovič: ŽIVLJENJE PODEŽELSKIH 
PLEJ BOJ EV — Colombina 
T A D E J T O Š 
GLEDALIŠKA SEZONA 1989/90 
Emil Filipčič: UJETNIKI SVOBODE - Fellini 
GLEDALIŠKA SEZONA 1991/92 
Federico Garcia Lorca: PUBLIKA — 
ravnatelj / režiser 
GLEDALIŠKA SEZONA 1992/93 
Slawomir Mrožek: NA ODPRTEM MORJU — lakaj 
Žarko Petan: IGRALEC — Kajsunizade 

Eranček Rudolf: PEGAM IN LAMBERGAR — Jan 
Vitovec / maharadža / Pegam 

G O R A N T U R N Š E K 
GLEDALIŠKA SEZONA 1989/90 
Vika Grobovšek: NOČ, KO JE POSIJALO SONCE — 
Jure 

U R Š K A U R B A N C I C 
GLEDALIŠKA SEZONA 1988/89 
Dane Zaje: OTROKA REKE — v zboru 

I Z T O K V A L I Č 
GLEDALIŠKA SEZONA 1990/91 
Vili Ravnjak: ANEKS — Daniel, drugi povratnik 
D A R I O V A R G A 
GLEDALIŠKA SEZONA 1990/91 
Vili Ravnjak: ANEKS — Amor 
V E S N A V A R G I Č 
GLEDALIŠKA SEZONA 1991/92 
Leopold Suhodolčan: NAROBE STVARI V MESTU 
PETPEDI — strašilo 

S T A N K A VAIJDA 
GLEDALIŠKA SEZONA 1984/85 
Alenka Goljevšček: HIŠA — pripovedovalka 
M I R K O V A U P O T I C 
GLEDALIŠKA SEZONA 1984/85 
John Knittel: VIA MALA 
GLEDALIŠKA SEZONA 1985/86 
Denis Poniž: SPOLNO ŽIVLJENJE FRANJA 
TAHIJA — Hieronim Palic 
GLEDALIŠKA SEZONA 1988/89 
Izbor besedil Ivana Cankarja: IZ MOČVIRJA SE JE 
VZDIGNIL ... 
GLEDALIŠKA SEZONA 1989/90 
Branislav Nušič: ŽALUJOČI OSTALI 
A N I T A V E R T I Č 
GLEDALIŠKA SEZONA 1991/92 
Leopold Suhodolčan: NAROBE STVARI V MESTU 
Pi; IPEDl — strašilo 

I R E N A V E S E L I C 
GLEDALIŠKA SEZONA 1987/88 
Eranček Rudolf: KOŽA MEGLE — v zboru 
K S E N J A V I N D I Š 
GLEDALIŠKA SEZONA 1991/92 
Leopold Suhodolčan: NAROBE STVARI V MESTU 
PETPEDI — strašilo 
M I H A E L A V I N D I Š 
GLEDALIŠKA SEZONA 1989/90 
Vika Grobovšek: NOČ, KO JE POSIJALO SONCE — 
Urška 

R E N A T O V I N D I S 
GLEDALIŠKA SEZONA 1991/92 
Federico Garcia Lorca: PUBLIKA — 3. beli konj / 
študent 
GLEDALIŠKA SEZONA 1992/93 
Žarko Petan: IGRALEC — Zal Mahmud / Ferudin beg 
Eranček Rudolf: PEGAM IN LAMBERGAR — Pegam 
P E T E R V N U K 
GLEDALIŠKA SEZONA 1987/88 
Eranček Rudolf: KOŽA MEGLE — vojak 
GLEDALIŠKA SEZONA 1988/89 
Dane Zaje: OTROKA REKE — vojak 
R O B E R T V O Č A N E C 
G LI D A LIŠ K A s EZO N A j 9 86/8 7 
Peter Božič: ČLOVEK V ŠIPI — neznanec na mostu 
L A R I S A V O V K 
GLEDALIŠKA SEZONA 1984/85 
Slavko Pregl: ZGODE NA DVORU KRALJA 
JANEZA — /maj 
D O M I N I K V R H O V Š E K 
GLEDALIŠKA SEZONA 1985/86 
Jean Tardieu: ZALJUBLJENCA V PODZEMELJSKI 
ŽELEZNICI - - potnik 
S I L V O VUČ A K 
GLEDALIŠKA SEZONA 1991/92 
Federico Garcia Lorca: PUBLIKA — 
mladenič i/ publike 

U R Š K A V U Č A K 
GLEDALIŠKA SEZONA 1986/87 
Žarko Petan: ZASPANA TRNULJČICA 
IN KRMEŽLJAVI MATJAŽEK — zdravnik 
GLEDALIŠKA SEZONA 1988/89 
Dane Zaje: OTROKA REKE — v zboru 
GLEDALIŠKA SEZONA 1989/90 
Emil Filipčič: UJETNIKI SVOBODE - Kulikov 
GLEDALIŠKA SEZONA 1990/91 
Ronaid D. Laine: A ME LJUBIŠ? 
GLEDALIŠKA SEZONA 1991/92 
Federico Garcia Lorca: Pl.-BLIKA — Helena / gospa 
GLEDALIŠKA SEZONA 1992/93 
Slawomir Mrožek: NA ODPRTEM MORJU — srednji 
Eranček Rudolf: PEGAM IN LAMBERGAR — 
Katarina / maharadževa žena 
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z DR. DUŠANOM KOLARIČEM O NOVEM OTROŠKEM ODDELKU 

Oddelek bo odprt! 
Ko j e dr. D u š a n Kolar ič , special ist pediater , postal preds to jn ik o t roškega o d d e l k a ptujske bo ln išn ice , s i j e kot p r e d n o 
s t n o n a l o g o zastavi l a d a p t a c i j o o d d e l k a . V teh pr i zadevanj ih so ga podpira la tudi poroč i la inšpektorsk ih preg ledov . 
Ptujsk i o troški o d d e l e k j e , po nj ihov ih ugotov i tvah , delal v najs labš ih r a z m e r a h v S loveni j i . 

D o novih pros torov o t roškega odde l 
k a so v boln išn ic i prišli s o r a z m e r n o hi
t ro : p reured i l i so nekdan jo po rodn i šn i 
c o . De lavc i s t anovan jskega servisa Ptuj 
so po ocenah inšpektor jev de lo opravi l i 
nad pr ičakovanj i . 

Kl jub vsem p r i zadevan jem pa so p ro 
stori še vedno prazni . Ker se prvi razpis 
za o p r e m o o d d e l k a ni iztekel po 
p r ičakovan j ih , so razpisa l i d rugega . D o 
prese l i tve t ako le tos še ne bo pr iš lo . 
Pr izadeva l i pa si b o d o , da bi novi odde 
lek č impre j odpr l i , s ta rega pa b o d o ure 
dili za po t rebe a m b u l a n t n e g a dela . 

Dr. Kolar ič pravi , da so dali p rednos t 
human izac i j i hospi ta l izac i je mal ih bol
nikov. Pred s e p t e m b r s k o ok rog lo mizo 
o p rav icah o t rok v s lovenskih boln išn i 
cah so izvedl i p o s e b n o anke to , ki j e po 
kaza la , da j e odpr t ih in pr i jaznih odde l 
kov v naš ih bo ln i šn icah še i z redno ma
lo . V ptujski si tega dosle j že zaradi 
okrn jen ih in p rena t rpan ih p ros to rov ni
so mogl i pr ivošči t i , čeprav resnici na 
l jubo velja poveda t i , da so se starši že 
do sedaj l ahko zadrževa l i pri svojih ma
lih bo ln ik ih tudi zunaj urnika , če so to 
le že le l i . 

Dr. Ko lar i č , k a k š n a pa bo o r g a n i z a 
c i ja d e l a v n o v e m o t r o š k e m o d d e l k u ? 

" O d d e l e k bo odpr t , starši b o d o lahko 
pr i so tn i ves dan , ne pa tudi ponoč i . Pri
so tnos t s taršev boa jo omeji l i o b med i 
c insk ih poseg ih , o b viz i tah . M a m e b o d o 
l ahko svoje o t roke hrani le in negova le , 
pri o t roc ih b o d o lahko do spanja, tera
pija pa bo os ta la v d o m e n i sester. 

Kolek t iv se na novo organizac i jo de la 
že p r ipravl ja . G l e d e na dosedan je iz
kušn je v e m o , da mnog i starši ne b o d o 
p r i so tn i . Poveda t i tudi m o r a m , da bo pri 
b o l n e m o t roku lahko naenkra t le eden 
od s taršev, l ahko pa se bos ta izmenjeva
la. S sošolc i o z i r o m a prijatelji iz vr tca 
se b o d o mlad i bolnikiMeče.Yaii vijjiev-. 

nein pros toru , več kot tega pa skoraj ne 
m o r e m o naredi t i ; neka meja m o r a biti . 
Trudi l i se b o m o , da bo novi ot roški od
de lek odprt in pr i jazen, kot si to že l imo 
mi, starši in o t roc i . " 

Boste na n o v e m o t r o š k e m odde lku 
uredi l i tudi vrtec in šo lo? 

" P r i z a d e v a m o si, da bi na odde lku za 
polovičn i delovni čas zaposl i l i vzgoj i 
tel j ico, ki bo skrbela , da se bodo otroci 
ukvarjali z raz l ičnimi de javnos tmi . Z 
ravna te l j s tvom šole Ljudski vrt pa se 
pogovar j amo , da bi za o t roke , ki se b o 
do moral i zdravit i dlje časa , o rgan iz i ra 
li tudi ind iv idualn i pouk . U p a m o , da 
b o m o v teh pr izadevanj ih uspe l i . 

Naj še povem, da smo odde lek ze lo 
nevt ra lno pop leska l i : pri do jenčkih pre
vladuje modra barva, pri večjih o t roc ih 
ze lena . Vse , kar pa b o m o doda l i v op re 
mi in d r u g e m , bo " ž i v o " . Ena od s lo
vensk ih s l ikark se n a m j e že ponud i l a , 
da bo odde l ek pos l ika la . Njeno p o n u d 
bo s m o z vese l jem sprejel i . Prav tako 
so n a m zdomc i ponud i l i , da b o d o o d d e 
lek ozvoč i l i . " 

Kaj pa lahko poves te o s t r o k o v n e m 
delu o d d e l k a ? 

"Zdravn ik i na o t ro škem odde lku si 
skupaj s ses t rami p r i z a d e v a m o za č im 
bolj s t rokovno de lo in č loveške odnose . 
Zmera j se z a v e d a m o , da gre za našega 
o t roka . Z a to nas ze lo p r i zadene jo o b 
tožbe , da si ne p r i z a d e v a m o dovol j za 
zdravje naš ih o t rok . Števi lo bo ln ih 
o t rok, ki se zdravi jo na odde lku , se j e v 
zadn jem času zn iža lo za skoraj tri 
če t r t ine : prej j ih j e b i lo d n e v n o v pov
prečju okrog 50 , sedaj j ih j e okrog 30. 
Poveča l a pa sta se obseg in kakovos t 
de la . Ukva r j amo se z neka te r imi nov imi 
de javnos tmi , na p r imer z vso u l t radia-
gnos t i čno dejavnost jo (kolk i , cel t re
buh, m o ž g a n i ) . To j e nujno, saj v na
sp ro tnem ne bi mog l i več obstajat i . 

Vodstvo bo ln išn ice nas v teh p r i zade 
vanjih podpi ra . L a h k o bi delal i še več , 
pa ne z m o r e m o vsega. Nujno bi po t re 
bovali še enega zdravn ika . Ses ter s 
srednjo šolo j e t r enu tno dovol j , po t re 
bovali pa bi višje ses t re . 

S t rokovno zelo d o b r o sode lu jemo z 
mar ibor sko bo ln i šn ico , k l in ičn im cen 
t rom oz i roma ped ia t r i čno kl in iko. Tru
d imo se, da bi č im več mladih bo ln ikov 
pozdravi l i doma . Okrog štiri do šest 
ods to tkov o t rok letno iz našega o d d e l k a 
p r e m e s t i m o v kl inični cen te r oz i ro tna 
ped ia t r i čno k l in iko , ker so po t rebni na
daljnje obde lave . " 

Z nekater ih o b m o č i j S loveni je pri 
haja jo skrb vzbujajoč i podatk i o p o 
v e č a n e m števi lu otrok, ki se rodi jo z 
najraz l i čnejš imi d e f o r m a c i j a m i . 

"V ptujski občini i m a m o v z a d n j e m 
obdobju re la t ivno majhno š tevi lo ro j 
stev. C e se med 800 in 900 novoro 
j e n č k i le tno rodi ta eden ali dva o t roka z 
deformac i jami , j e ze lo t ežko sklepat i 
tako. Preteči mora vsaj nekaj let, da bo 
mo z gotovost jo l ahko nekaj t rdi l i . K o 
smo pričel i pripravljat i regis ter r aka , 
smo odkri l i povečano števi lo rakas t ih 
obolenj že lodca . Inc idenco i m a m o , se
daj pa j e po t r ebno poiskat i vz roke . Ve
m o pa , da i m a m o nitrate v vodi in da 
imajo naši ljudje p o s e b n e p r e h r a m b e n e 
navade . Vpliv ekologi je na zdravje 
naših otrok j e še ze lo ne raz i skano po
droč je . Z gotovost jo pa l ahko t rd im, da 
j e to e n o od vprašan j , s ka te r im se b o m 
v b o d o č e resno ukvarjal . To s t rokovna 
j avnos t od m e n e tudi pr ičakuje p o t e m , 
ko smo pričel i raz iskovat i toks ične 
uč inke pov i šan ih koncent rac i j n i t ra tov 
na zdravje otrok. Ekologi ja j e torej bo 
doči izziv. Izvi rnost dela nekega odde l 
ka, v t em p r imeru o t roškega , pa se ceni 
tudi po t a k š n e m de lu . " 

Majda Goznik 

Dr. Dušan Kolarič med mladimi bolniki. Foto: OM 

ORMOŽ 

Programsko-volilna seja Združene 
liste socialnih demokratov 
M i n u l o s r e d o so se v O r m o ž u sestali č lani o b č i n s k e g a od
bora Z d r u ž e n e liste .socialnih d e m o k r a t o v na vo l i lno-pro-
g r a m s k i seji . Govor i l i so o de lovanju s tranke v p r e t e k l e m 
o b d o b j u in u g o d n o oceni l i de lo s t rankih pos lancev v or
m o š k i obč insk i skupšč in i . Sprejel i so tudi sk lep o novi or
g a n i z i r a n o s t i s t ranke ter tako postal i O b m o č n i o d b o r 
Z L S D O r m o ž . 

Za novega predsednika so 
ponovno izvolili Mirana 
Krajnca, za podpredsednika 
pa Zdravka Hlebca. 

Kot stranka bodo še naprej 
vlagali napore za gospodarsko 
rast ter odpiranje novih delov
nih mest in uresničevanje takš
nega socialnega programa, ki 
bo omogočal normalno živ
ljenje. Se posebej pred volitva
mi v lokalno samoupravo si bo
do prizadevali povezati leve in 
levosredinske stranke v občini, 
so zapisali v svoj program. 

V soboto pa so v Ormožu 
pripravili tudi strankino 
srečanje, na katero so povabili 
nekatere ministre ter poslance 
ZD in strankarske odbore iz 
drugih krajev Slovenije. Od 

poslancev je prišla Mateja 
Kožuh-Novak ter predstavni
ki strankarskih odborov iz 
Ljutomera, Ljubljane, Velenje, 
Trbovelj in Celja, veliko pa se 
j ih zaradi slabega vremena 
opraviči lo. Družabno srečanje 
na Malčku so zaradi obilnih 
snežnih padavin prestavili kar 
v onnoški hotel, v kleti so 
opravili pokušnjo ormoških 
vin, v hotelu pa so j im kljub 
temu, da j e martinovo že mi
nilo, pripravili krst mošta. 

Kot je povedal predsednik 
Območnega odbora ZLSD Or
moža Miran Krajnc, srečanje 
sploh ni imelo politične note, 
ampak je izzvenelo v prijetno 
srečanje ljudi, ki mislijo enako. 

Vida Topolovec 

S trebuhom za kruhom 
v začetku prihodnjega leta naj bi bilo v Sloveniji 

okrog 150.000 brezposlenih. V avgustu je bilo po podat
kih Republiškega zavoda za zaposlovanje v ptujski občini 
26.404 aktivnih, za delo zmožnih občanov, od tega 6.062 
brezposelnih, registriranih na zavodu. 

Država bo zdaj dodatno obdavčila delo po pogodbi in 
nadurno delo, vendar če je kdo računal, da bo zaradi te
ga več novih delovnih mest, se je uštel. Če jih bo kajna 
ta račun, ho to zanemarljivo malo. 

Državi je za letos zmanjkalo tudi nekaj več kot dve mi
lijardi tolarjev za aktivno politiko zaposlovanja. Sicer pa 
Ministrstvu za delo, družino in socialne zadeve očitajo, 
da gre preveč denarja za tako imenovane socialne tran-
sferje. Septembra je v ptujski občini prejelo denarno na
domestilo 1.091 in denarno pomoč 1.062 občanov. 

Res je, da je vedno večje število brezposelnih davek na 
samostojno Slovenijo, na spremembo družbenega siste
ma — če je to sploh mogoče poimenovati davek ob zave
stni referendumski odločitvi vseh državljanov. Res je, da 
jc to prehodno obdobje, kar pa je že težje razumeti, saj 
nam je že prejšnja država kar naprej govorila o prehod
nem obdobju, ki ga ni in ni hotelo biti konca. 

Pa razglabljanja o tem kaj malo pomagajo vsem brezpo
selnim, pa tistim, ki so zaposleni, a se jim obeta stečaj ali 
pa to, da bodo postali presežni delavci. In seveda tudi vsem 
zaposlenim, ki pridno plačujejo, kar državi pač gre. Delov
no mesto je še vedno ''draga" zadeva in oh obremenitvi, da 
je za delavca treba plačati na neto plačo še nekaj več kot 90 
odstotkov od osebnega dohodka, tudi v zasebnem sektorju 
ni pričakovati posebne rasti zaposlovanja. 

Brezposelni — večina nič kriva nič dolžna — pa upajo 
na boljše čase, ki pa so vezani na oživljanje gospodarstva 
in bolj malo na vladno aktivno politiko zaposlovanja. 

Zaposlovanje tako pri nas kot na razvitem zahodu po
staja vse bolj zasebna zadeva vsakega posameznika, ki bo 
moral s trebuhom za kruhom tudi zunaj kraja bivanja. 
To pa Slovencem še vedno ni v zavesti, pa čeprav je Slo
venija dežela, ki jo še kura preleti v dveh dneh, če povza
memo stavek iz v zadnjih časih vse bolj redkih slovenskih 
filmov — jilma Predsednik. 

Kaj pomeni vsa ta armada brezposelnih za nacionalno 
gospodarstvo in družbo nasploh dolgoročno, pa bi bilo 
zanimivo slišati sociologe. Se posebej, ker je med Čaka
jočimi na delo veliko mladih. V ptujski občini je od 6.062 
brezposlenih v septembru 2.641 mladih do 26 let. 

Nataša Vodušek 

Piše: FRANC FIDERŠEK — 27. 

Naša jubileja 
Razumljivo je, da je spričo opi
sanih dogajanj bil spor med 

ptujskimi poli
tiki in novinarji 
potisnjen ob 
stran. Se naprej 
pa so ostajali 
hladni odnosi 
in nezaupanje. 
Politiki so bili 
zelo kritični do 
vsega, kar se je 
delalo pri jav

nih občilih, očitali, če kake seje 
niso zabeležili, in se zmrdovali 
nad uspehi akcij, ki sta jih orga
nizirala radio ali Tednik. Pod 
pepelom je tlelo naprej. 

VINSKA TRGATEV ALI 
HALOŠKA BRATEV 

Radio Ptuj s i j e stalno priza
deval, da bi z raznimi priredit
vami popestril življenje in do
gajanje v ptujski občini . 
Upravnik Franc Plohi j e pre
dlagal , da bi po vzgledu ku-
rentovanja v Ptuju pripravili 
še drugo folklorno prireditev, 
ki naj bi prav tako postala tra
dicionalna. Vzgledovali smo 
se po dnevnikih: Večer je vsa
ko leto organiziral rancarijo. 
Ljubljanski dnevnik kmečko 
ohcet . Delo male olimpijske 
igre itd. Radio Ptuj pa naj bi 
organiziral vinsko trgatev. 

O vsebini sva z upravnikoiri 
Plohlom podrobneje razpra
vljala, se posvetovala s takrat
nim kustosom ptujskega Po
krajinskega muzeja Vitomir-
j e m Belajem. Na podlagi tega 
sem napisal obširnejšo pro
gramsko zasnovo VINSKA 
TRGATEV — namen in pomen 
prireditve. Napisano je Tednik 
v št. 25 z dne 28 . 6. 1968 v 
celoti objavil. Naj iz tega pov
zamem glavne misli : 

Prireditev smo povezovali s 
pripravami na 1900-letnico 
Ptuja, saj j e gojitev vinske trte 
na našem območju bila pove
zana z Rimljani. 

Predlagali smo, da naj bi bi
la prireditev 14. in 15. sep
tembra na Borlu, kjer so pri
merni prostori in haloško 
okolje. Računajoč na lepo vre
me bi večino prireditev izpel
jal i na prostem. Prikazali bi 
etnografske in folklorne obi
čaje, povezane s trgatvijo. Go
stom oziroma turistom bi 
omogočil i , da bi si za do
ločeno vstopnino lahko v vi
nogradu sami natrgali grozdja, 
pač po meri svojih želodcev. 

Podrobneje sem opisal zgo
dovino Haloz, vinogradništva 
in usode vinogradnikov, ka
snejših viničarjev. Obiskoval
cem smo obljubili tudi lično 
brošuro z geografskimi podat
ki o Ptuju, Halozah in Sloven
skih goricah, z opisi ljudskih 
običajev ob trgatvi in ustnih 
izročil o življenju v vinorod
nih Halozah. 

Ob koncu je bilo tudi zapi
sano, da Radio Ptuj to priredi
tev pripravlja skupaj s ptuj
skim turističnim društvom in 
društvom za folklorne prire
ditve, povabili pa smo k sode
lovanju tudi druge zainteresi
rane in izrazili pričakovanje, 
da nas bo podprla slovenska 
javnost . 

Napisano smo poskušali kar 
najbolje uresničiti. Ob pripra
vah smo spoznali, da je to za 
mali radijski kolektiv preveliko 
breme, saj je že redno izpolnje
vanje dnevnega radijskega pro
grama zahtevalo celodnevno de
lo. Vsa skrb in organizacija je 
ležala na Francu Plohlu. Nobe
ne podpore ni bilo od "množič
nih organizacij", brez njihovega 
žegna pa navadno stvari takrat 
niso uspevale. Turistično in fo-
klorno društvo sta pomagala le 
v toliko, da so pritegnili nekaj 
skupin vinogradnikov z območ
ja Slovenskih goric in poslala 
vabila nekaterim turističnim or
ganizacijam, da naj usmerjajo 
turiste na to prireditev. 

Prireditev je bila 21 . in 22. 
septembra na Borlu. Kustos po

krajinskega muzeja Ptuj Vitomir 
Belaj je na Borlu pripravil "vi
narsko razstavo" orodja in na
prav, s katerimi so naši ljudje 
nekoč obdelovali vinograde in 
gojili vinsko trto od rimske do
be naprej. Izšla je tudi napove
dana brošura. 

Žal je v soboto, 21. septem
bra, deževalo, zato je prišlo na 
Bori manj ljudi, kot smo priča
kovali. Po odprtju razstave je 
bila povorka vinogradnikov z 
orodji, ki so jih uporabljali v vi
nogradih, od rezi, kopi, škrop
ljenja, vezi, zapraševanja pa do 
trgatve in prešanja. Napisal sem 
tudi scenarij za nastop naših ra
dijskih humoristov, vendar brez 
ozvočenja in pred množico ni 
bilo pravega učinka. 

Največ pozornosti je pritegni
lo dvigovanje mlaja, ki naj bi 
bil vsakoletni simbol te priredit
ve. Prvotno smo mislili, da naj 
bi bil to klopotec, toda dvigo
vanje po delih in montaža je 
zahtevno opravilo, ki traja dalj 
časa, zato smo ostali pri mlaju. 
Za številne obiskovalce je bilo 
okoli mlaja zabavno tudi potem, 
ko so bodrili plezalce, ki so po
skušali priplezati do venca na 
vrhu. Za najboljše plezalce so 
se izkazali nekateri učenci viš
jih razredov osnovne šole v Cir-
kulanah. 

Prireditve so bile še naslednji 
dan — za turiste od drugod 
ogled vinskih kleti v Ptuju s po
kušnjo vin. V Halozah v bližini 
Borla je Kmetijski kombinat 
Ptuj dal na razpolago starejši 
vinograd, da so lahko turisti sa
mi trgali grozdje. Vse drugo je 
bilo bolj podobno vinotoču in 
veselici. Kljub temu smo ocen
jevali, da je bil začetek kar 
spodbuden. O tem je poročal tu
di Tednik dne 27. 9. 1968 še kar 
objektivno, s poudarkom, da je 
vsa organizacija ležala na 
upravniku radia Francu Plohlu 
in da je prireditev privabila v 
Ptuj čez 50 turistov od drugod. 

Tolažili smo se s tem, da bo 
naslednje leto boljše, saj bo ta
krat Ptuj proslavljal 1900-letni
co in bo prišlo veliko ljudi od 
drugod. V pripravah sem sode
loval. Spremenili smo tudi ime 
prireditve v HALOŠKO BRA
TEV, kar naj bo bolj ustrezalo 
vsebini. Pri izvedbi nisem sode
loval, ker sem zaradi prometne 
nesreče bil priklenjen na postel
jo. Vse se je zlilo v zaključek 
festivala narodnozabavne gla
sbe, ki je bil na Borlu, in z izbi
ro "mis trgatve". Potem je ta 
prireditev šla v pozabo. 

PRIPRAVE NA 
SVINČENA LETA 

Zadušitev "češke pomladi" je 
globoko odmevala po vsem sve
tu. Praktično pa Zahod s svojim 
Nato paktom ni storil nič kon
kretnega. Upoštevali so, da je 
Češkoslovaška v socialističnem 
lagerju, in vrhovnemu kapoju iz 
Moskve so priznavali pravico, 
da je v svojem lagerju absoluten 
gospodar. 

Jugoslavija je bila sicer med 
vodilnimi neuvrščenih dežel, 
kljub temu pa še vedno pod 
močnim, čeprav na zunaj manj 
opaznim^ vplivom Sovjetske 
zveze. Že v jeseni 1968 se je 
čutilo, da piha mrzel sibirski 
veter V Beogradu so odhajali s 
položajev tisti politiki, ki so 
najglasneje obsojali agresijo 
Varšavskega pakta na ČSSR. Iz 
Beograda je pihalo tudi v re
publiška središča, od tam pa v 
občinska. To so nekateri povz-
petneži hitro začutili, se organi
zirali v skupine in po lestvi še 
vedno mogočne Partije posku
šali priti na površje. V pripra
vah na VI. kongres ZKS, ki je 
bil 9. 12. 1968 v Ljubljani, s e j e 
tudi že dalo slutiti, da se pripra
vlja obračun s Kavčičevim libe
ralizmom. To ni bilo lahko, saj 
jc imel Kavčič krepko podporo 
v gospodarstvu, zato se je moral 
najprej začeti boj proti socialne
mu razlikovanju in "odtujenim 
centrom moči". Na kongresu je 
bil za predsednika ZKS izvoljen 
France Popit, za sekretarja pa 
Andrej Marine. Slednji je čez 
nekaj let nasledil Staneta Kav
čiča na položaju predsednika re
publiškega izvršnega sveta. 
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POSLUJEJO ZADOVOLJIVO 

Kruh iz kakovostne moke 
P t u j s k e p e k a r n e in s la šč i čarne k l jub z a o s t r e n i m r a z m e 
r a m pos lu je jo zadovo l j ivo . D o l g o r o č n a pol i t ika v laganja 
v o s n o v n a sreds tva , v m o d e r n i z a c i j o pro i zvodnje in m a r 
ke t ing daje s p o d b u d n e rezul tate , m e d t e m ko m a r s i k a t e r a 
s l o v e n s k a p e k o v s k a organ izac i ja v t renutn ih r a z m e r a h 
z m a n j š u j e p r o i z v o d n j o . 

Ptujske pekarne se s tem pro
blemom kljub hudi konkurenci 
ne srečujejo, prav tako ne raz
mišljajo, da bi zmanjšali število 
zaposlenih. Kruh, pekovsko in 
slaščičarsko pecivo prodajajo v 
ptujski občini, Mariboru, Pesni
ci, Šentilju in še nekaterih dru
gih krajih. Zaradi bistveno niž
jih cen jim druge pekovske or
ganizacije povzročajo težave. 
Direktorica Erika Mihelač pra
vi, da se nekateri še kar ne mo
rejo sprijazniti, da se v tržnem 
gospodarstvu ne da več tako do
govarjati, kot se je to dogajalo v 
preteklosti. Vsak mora skrbeti 
za svoje podjetje, da dobro po
sluje in temu primerno ravnati. 

Vodstvo ptujskih pekarn si pri
zadeva, da bi podjetje preživelo 
in da bi dobro poslovalo. Temu 
cilju mora biti podrejeno vse dru
go. Dokler jih bo zasebni mlinar 
oskrboval z moko po stari ceni, 
cen kruhu ne bodo spreminjali, 
čeprav bi po uredbi vlade o do
ločitvi najvišjih cen pšenične mo
ke in kruha, sprejeti konec okto
bra, to lahko štorih. Zavedajo se, 
da s tem, ko vztrajajo pri starih 
cenah, ohranjajo obseg proizvod
nje, ki je tudi letos takšen kot v 
prejšnjih letih. 

Po najnovejši uredbi vlade bi 
lahko bila cena kilograma belega 
kruha brez prometnega davka 
107 tolarjev, njihova trenutna ma-
lopiodajna cena z davkom vred 
pa je za ta kruh 88 tolarjev. Pol-
belega prodajajo po 82 tolarjev za 
kilogram, čeprav jim uredba do
voljuje ceno 107 brez prometne
ga davka. V Mariboru je cena 
pol belega z davkom vred 108 to
larjev, pariškega 112. 

Trudijo se, da bi pekli čim 
bolj kakovosten kruh, pekovsko 
in slaščičarsko pecivo. Z moko 
se oskrbujejo že nekaj let pri 
zasebnem mlinarju, ki dnevno 
zmelje do sto ton moke in sodi 
med večje mlinarje. Za zasebni
ka so se odločili zato, da lahko 
kupujejo moko po nižjih cenah, 
to pa jim omogoča tudi proiz
vodnjo po nižjih cenah. Moka je 
kakovostna, poudarja direktori
ca Erika Mihelač, in ni bojazni, 
da bi kruh pekli iz manjvredne 
pšenicCj, ki so jo trije mlini 
(Klas, Žito in Intes) uvozili za 
hrano svinjam, sedaj pa jo pro
dajajo pekom. Zasebni mlinar, 
ki ptujskim pekarnam in slašči
čarnam dobavlja moko, ni med 
kupci te pšenice. 

Mesečno ptujske pekarne 
spečejo čez tristo ton različnih 
vrst kruha, nad štiri tone pekov
skega peciva in več kot pet ton 
slaščičarskega peciva. Proizvod
njo slednjega so v zadnjem času 
zelo povečali. Surovine zanjo 
kupujejo v tujini, zlasti lahke 
kreme brez maščobe. Ker pa so 
se stroški slaščičarske proizvod
nje v zadnjem obdobju občutno 
povečali, bodo cene tem izdel
kom v desetih dneh povečali. 
Da bi kupcem svoje proizvode 
čim bolj približali, so izdali 
lični katalog s slaščičarskimi in 
nekaterimi vrstami pekovskega 
peciva. 

Trudijo se, da bi proizvajali 
čim bolj kvalitetne proizvode. 
Da bi kakovost ohranili, bodo v 
kratkem sveže kruhe pričeli pa
kirati. S tem bodo omogočili, da 
si bodo kupci v samopostrežnih 
trgovinah postregli sami. Takš
no prodajo bodo pričeli konec 

POGOVOR Z JERNEJEM ČOKLOM, DIREKTORJEM BISTRIŠKEGA IMPOLA 

''Sklad je izdelal katalog svojih podjetij" 
že dal j č a s a se v S lovensk i Bistr ic i š ir i jo govor ice o t e ž a v a h , v kater ih se j e znaše l Impol — podje t je z največ z a p o s l e 

nimi v tej obč in i . Pred d o b r i m l e tom j e Impol šel v Sk lad za razvoj S loven i je . M n o g i , p r e d v s e m preds tavnik i tovar
n iškega s indikata S K E I m e n i j o , da ima Sklad i I m p o l o m n e č e d n e n a m e n e in boj i jo se i zgube de lovn ih mest . 

Na vprašanje, zakaj se je Im
pol odločil za Sklad, je direktor 
Jernej Čoki povedal, da je bil 
glavni razlog nerešena problema
tika električne energije pri proiz
vodnji aluminija v Sloveniji, brez 
njega pa bi imel Impol pri svoji 
proizvodnji velike težave. 

"Bili smo pred zaključkom 
modernizacije stiskalnice, in 
ker ni bilo denarja za fmalizaci-
jo, se je bilo potrebno odloČiti. 
S pomočjo Sklada smo dobili 
kredit v višini 10 milijonov 
DEM; nekaj smo ga že od
plačali, ostalo pa ga je še 7 mi
lijonov. To nam je omogočilo 
zaključna dela na stiskalnici. V 
nasprotnem primeru bi lahko 
prišlo do katastrofe, saj bi 22 
milijonov ameriških dolarjev 
vredna naložba ostala na tričetrt 
poti, ob tem pa bi zapadle tudi 
obveznosti. Modernizacijo smo 
tako končali in nova stiskalnica 
že obratuje. Vodstvo Impola ima 
s Skladom dobre odnose in me
nim, da se problematika rešuje 
v obojestransko zadovoljstvo," 
je poudaril Jernej Čoki. 

V Impolu veliko govorijo o 
znižanju stroškov, vendar kot 
smo izvedeli, ne na račun od
puščanja delavcev. 

"V letošnjem letu bomo zni
žali stroške za okoli 10 milijo
nov dolarjev, kar nam pri upa
danju cen aluminija v svetu 
omogoča preživetje. Vendar pa 
znižanje stroškov ni šlo na ra
čun ljudi, kajti Impol do sedaj 
ni poslal nobenega delavca na 
Zavod za zaposlovanje; to smo 
uredili po drugačnih poteh. Od 

lanskega leta, ko je šel Impol v 
Sklad za razvoj, se je sicer 
zmanjšalo število zaposlenih od 
1923 na 1677, vendar z dru
gačnimi oblikami: dokupom de
lovne dobe in upokojitvijo, z in
validsko upokojitvijo, prene
hanjem zaposlovanja za določen 
čas in zasebnim zaposlovanjem. 
Kdor je v Impolu želel iti na 
svoje, je dobil 5000 DEM in 
takšnih primerov je bilo nekaj," 
je pojasnil Impolov direktor. 

Posebej ponosno je povedal, 
da ima Impol certifikat 9001, ki 
so ga letos že dvakrat ubranili 
in jim pomeni vstopnico za iz
voz, ker je to pogoj, da se tujci 
s tabo sploh pogovarjajo o po
slih, po drugi strani pa pomeni 
urejeno poslovanje, kar tudi po
maga pri znižanju stroškov. 

Impolov lastnik je trenutno 
Sklad, vendar bo vse lastninjen
je potekalo tako, da bo Sklad 
poskušal Impol prodati bodisi 
delavcem ali bodočim skladom 
ali pa tudi tujcem, če bi se pri 
njih pokazalo zanimanje za to 
podjetje. "Razmišljamo o tem, 
da bi šli v delavsko-menedžer-
ski odkup; seveda je vprašanje 
cena, ki jo bomo zmožni 
plačati. Nekoliko bodo odkup 
olajšale premalo izplačane 
plače in vavčerji, za vse drugo 
pa bodo potekala dogovarjanja. 
Ko smo pristopili k Skladu, je 
bilo v pogodbi zapisano, da je 
možno 20-odstotno vrednost 
odkupiti s pomočjo vavčerjev. 
Četudi Impol ne bil bil v Skla
du, je vprašanje, ali bi lahko na
redili kaj drugače kot sedaj. 

Resnica je, da je Sklad pripra
vil katalog vseh podjetij, ki so 
pod njegovim okriljem, predsta
vljen pa je bil v Avstriji in mo
goče še kje. Če bo obstajal inte
res, bo poskušal Sklad Impol 
tudi prodati, vendar čakamo na 
revizijo in precej vode bo še 
preteklo, da bo prišlo do uresni
čitve tega, da bi nas kdo kupil. 
Konec koncev ima lastnik pra
vico, da poišče tudi zase naj
boljšo varianto, vendar pa je v 
vsakem primeru 20 odstotkov 
vrednosti Impola rezerviranih 
za njegove delavce," je komen
tiral lastninjenje Impola Jernej 
Čoki. 

Ker je Metalurgija Impolova 
matica, je razumljivo, da so pre
strukturiranje pričeli izvajati 

prav tu. Sedaj načrtujejo prenos 
podobnih ukrepov za znižanje 
stroškov še v drugih družbah. V 
kratkem bodo reorganizacijo 
opravili v Montalu. 

Vodstvo Impola si bo v pri
hodnje prizadevalo za polno za
poslenost v stiskalništvu, nadal
jevali bodo projekte na po
dročju finalizacije proizvodnje 
in tukaj bodo racionalno preza-
poslovali presežke delavcev, ki 
nastajajo v drugih delih podjet
ja. Poslovno leto bodo sklenili v 
okviru plana, misliti pa morajo 
še na odplačilo dolgov, ki so si 
jih naložili z modernizacijo v 
stiskalništvu, je poudaril direk
tor Jernej Čoki. 

Vida Topolovec 

Direktor Jernej Čoki, najodgovornejši človek v Impolu. Foto: Samo 
Brbre 

J>ROJEKlt INŽENIRING PTUJ DELA V SIBIRIJI' 

rlujski projektanti se 
uveljavljajo v tujini 
R u s k o trž i šče se vse bolj odp ira tudi za s lovenska podjet 
j a . P r o j e k t a inžen ir ing Ptuj bo za bo ln i šn ico v J a k u t s k u 
izdela l pro jekt s trojnih ins ta lac i j . Oddat i ga m o r a d o 
k o n c a m e s e c a . 

Prestavniki revizorske hiše iz 
Jakutska so bili 1 1. novembra v 
Ptuju, zaradi pridobivanja po
datkov in usklajevanja pa so bili 
Ptujčani pred tem dvakrat v Ja
kutsku. Kot sta povedala direk
tor Projekte Drago Vobner in 
projektant, vodja^strojnih insta
lacij Benjamin Čuček, je pred 
predajo projektne dokumentaci
je potrebno opraviti revizijo do
kumentacije, v okviru protokola 
zapisati vse pripombe, ki pa se 
morajo pred predajo dokumen
tacije uskladiti. Sledi podrobna 
obdelava projekta za izvedbo 
(po rusko je to delovna doku
mentacija, pri nas pa je to pro
jekt za izvedbo). 

Projekta inženiring je s svojo 
opremo in kadrom Ruse prese
netil. Niso mogli verjeti, da ima 
tako majhno mesto, kot je Ptuj, 
tako usposobljeno projektno or
ganizacijo. Projekta inženiring 

je eno izmed redkih tovrstnih 
podjetij v Sloveniji, ki ima regi
stracijo za vse faze projektiran
ja. Ker pa je bil enajstega no
vembra Martinov praznik, so se 
ruski gostje udeležili tudi marti-
novanja, spoznali pa so še dru
ge lepote Ptuja. 

Pogodbo o delu v Jakutsku so 
Ptujčani podpisali prek švicarske 
firme Mabetex oziroma Biroja 71 
iz Ljubljane, ki je zdmžen s to 
firmo. Zgledno dosedanje sodelo
vanje z Birojem 71 jim je dalo 
ustrezne reference, dejanske pa 
se bodo pokazale, ko bo objekt 
zgrajen. S poslom v Jakutsku se 
jim odpirajo nove možnosti kon
kretnega sodelovanja z Rusijo. 
Delali naj bi še na eni bolnišnici 
v evropskem delu Rusije ter na 
področju turizma. Z delom v tu
jini pa, kot poudarja Drago Vob
ner, ne bodo zanemarili do
mačega tržišča. MG 

I z o b r a Ž e v a n j « pri 
L judsk i u n i v e r z i P t u j 

Na Ljudski univerzi Ptuj so 
19. novembra začeli usposab
ljanje za poklic računovodje. 
Udeležuje se ga 25 kandidatov, 
ki imajo vsi končano sred-
nejšolsko izobrazbo in ki se bo
do v 6-mesečnem izobraževanju 
usposobili za samostojno opra
vljanje finančnih in računovod
skih del. Program je verificiran 
pri Ministrstvu za šolstvo in 
šport, udeleženci pa prejmejo 
potrdilo o usposabljanju, ki ima 
značaj javne listine. 

Predmetnik obsega 6 predme
tov, predavali pa bodo strokov

njaki iz gospodarstva, praktiki s 
področja financ, računovodstva, 
ekonomike in računalništva. Po
leg vsebinske predstavitve posa
meznih sklopov jim bo podanih 
čimveč praktičnih primerov. 
Udeleženci pa bodo morali ak
tivno sodelovati, kar pomeni, da 
bodo morali reševati praktične 
primere in jih tudi ustrezno ko-
menirati. 

V ponedeljek, 22. novembra, 
so začeli tudi 70-urni tečaj za 
voznike viličarjev. Udeležuje se 
ga 23 kandidatov. 

—to 

Lenarške novice 
GRAD PROPADEL — 
SPOMIN OBUJEN 

Kot smo že poročali , so ob 
stoletnici smrti Dominika Gol
nika pripravili več spominskih 
slovesnosti . V sklopu teh pri
reditev so na njegovi rojstni 
hiši pri Svetih treh kraljih od
krili spominsko ploščo. Ob tej 
priložnosti je množici do

mačinov in gostov od blizu in 
daleč opisal življensko pot in 
lik Dominika Čolnika akade
mik dr. Anton Trstenjak. Med 
drugim je poudari l , da j e bil 
Dominik Čolnik edini sloven
ski graščak, ki se je zelo 
žrtvoval za samobitnost slo
venskega naroda. Čutil j e veli
ko potrebo po kmeti jskem izo
braževanju, saj se je zavedal, 

da se slovenski kmet lahko 
ohrani le z dovolj trdnosti, 
znanja in izobrazbe. 

Čolnikov dvorec na Drvanji 
je bil središče narodnega delo
vanja v severnih Slovenskih go
ricah, a ga je žal zaradi zane
marjenosti povsem uničil zob 
časa. Sedanji lastniki in Čolni-
kovi sorodniki so pripravljeni 
zgraditi kopijo objekta, saj se
danjega ni možno revitalizirati. 
Seveda bodo nekaj morali pri
spevati tudi občinski pa tudi re
publiški organi in bi tako obu
dili spomin na velikega sloven-
skogoriškega rojaka, ki j e bil že 
preveč časa pozabljen. 

TOVORNJAKI 
OBTIČALI V SNEGU 

Drugo sneženje j e tudi v 
občini Lenart povzroči lo več 
nevšečnosti . Čeprav so ceste 
razmeroma zgodaj splužili in 
posipali , so^ bili zastoji na 
klancu pri Črnem lesu in pri 
Elblu v Zrjavcih, kjer so ob
tičali tovornjaki. Na klancu 
pri Sv. Ani pa j e zaradi spol
zkega cestišča zdrsnil šolski 
avtobus. Magistralne, regio
nalne in lokalne ceste v le-
narški občini vzdržuje Cestno 
podjetje, za mestne ulice in 
pločnike pa po Lenartu skrbi 
Nigrad, medtem ko opravljajo 

zimsko službo na krajevnih 
cestah krajevne skupnost i . 
Tam so ceste samo splužili , to 
pa seveda ni dovolj. 

SPREJEM MAISTROVIH 
BORCEV 

V torek so v prostorih Skup
ščine občine Lenart pripravili 
sprejem za borce generala 
Maistra. Zavrh pri Lenartu j e 
neločljivo povezan z delom in 
življenjem Rudolfa Maistra , 
zato so Skupščina občine Le
nart, Turistično društvo Ru
dolfa Maistra Lenart in Kul
turni forum Maribor pripravili 
osrednjo kulturno slovesnost v 
Zavrhu. Pripadnost in spošto
vanje do "svojega genera la" 
izkazujejo Završani že dese
tletja. Tudi letošnja prireditev 
j e dokaz, da do Maistra in nje
govih borcev ohranjajo spošt
ljiv spomin, ki se bo ohranjal 
tudi s pomočjo spominske so
be v Štupičevi vili. 

Na osrednji slovesnosti so so
delovali dramski igralci Peter 
Bo.štjančič, Minu Kjuder, Peter 
Temovšek, Janez Klasinc, Marjan 
Bačko ter ženski nonet Voličina, 
Završki fantje in lovski pevski 
zbor Voličiria. Z dramskim recita
lom Frana Žižka "Kralja Matjaža 
dan" pa so obudili spomin na 
odločilne zgodovinske trenutke, 
od katerih mineva že 75 let. 

Marija Slodnjak 

Ob odkritju spominske plošče Dominiku Golniku. Aleš Arih, 
podpredsednik mariborske skupščine, Jože Škrlec, lenarški župan, in 
akademik dr. Anton Trstenjak. Foto: MS 
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PRED OBRAVNAVO PREDLOGA ZAKONA O OMEJEVANJU UPORABE TOBAČNIH IZDELKOV 

Zdravila izdajajo le v lekarnah, strup - cigarete pa prodajamo povsod 
S e d m e g a o k t o b r a j e vlada Republ ike S loveni je do loč i la besed i lo pred loga / a k o n a o o m e j e v a n j u u p o r a b e tobačnih izde lkov in ga posla la D r ž a v n e n m zboru v d r u g o o b r a v n a v o . V 
Zvez i druš tev nekadi lcev S loveni je , kjer so si med prv imi v Slovenij i pr izadeval i , da bi sprejel i zakon o prepovedi kajenja , so s icer vesel i , ker b o m o k o n č n o dobil i tovrs tn i z a k o n , 
hkrat i pa ze lo razočaran i , saj z a k o n ne bo rešil o s n o v n e g a v p r a š a n j a — vprašanja dis tr ibuci je o z i r o m a prepovedi p r o d a j e c igaret z u n a j trafik. 

PORABO TOBAČNIH 
IZDELKOV BOMO OMEJILI LE 
Z OMEJENO PRODAJO 

1'icdscdiiica Zvc/c dr. Mari
ja Djurdjevič ob tem poudarja, 
da v tujini razen v trafikah nikjer 
drugje ne moreš kupiti cigaret. 
Zdravila je mogoče dobiti le v le
karnah, cigarete (strup) pa kjer
koli. Kje je tu logika? Ker cigare
te prt)dajajo v vsakem naj
manjšem lokalu, je temu primer
na tudi reklama. Če prodaje ne 
bomo omejili, tudi porabe in re
klame ne moremo zmanjšati. Pre
dlog zakona sicer vsebuje do
ločila o tem, da morajo biti na 
vsaki škatlici oziroma drugi em
balaži na vidnem mestu natisnje
ni podatki o tem, koliko miligra-
mov katrana vsebuje posamezna 
cigareta, in opozorilo o škodljivo
sti kajenja za zdravje, vendar se 
kadilci na takšna in drugačna 
opozorila kratko malo požviž

gajo. Z deklaracijami samo šči
timo tobačno industrijo, ki se 
bo s tem otresla odgovornosti 
za nastale bolezni z izgovorom, 
da je na škatlici opozorilo o 
škodljivosti kajenja, vsak pa 
sam odgovarja za svoje zdravje. 

VISOKE CENE NE BODO 
OMEJILE OPORABE 
mAČ^HKML^^^^^^ 

Porabe ne bomo zmanjšali ni
ti z visokimi cenami cigaret. 
Zavedati se namreč moramo, da 
so kadilci odvisneži in da bo 
marsikateri tudi v bodoče raje 
dal denar za cigarete kot za 
kruh. S tem pa bo samo prizadel 
družino. Zato lahko kaj doseže
mo edino, če bomo omejili pro
dajo cigaret le na trafike. 

Zelo vprašljiv je tudi 1 1. člen, 
ki govori o propagiranju tobač
nih izdelkov v obliki in podobi 
zaščitene blagovne znamke ali 

logotipa na tekstilnih izdelkih, 
dežnikih, senčnikih, usnjeni ga
lanteriji in podobno. 

V 12. členu je govor o obve
ščanju potrošnikov o izboljšavah 
oziroma zdravju manj škodljivih 
tobačnih izdelkih. Tovrstna obve

stila proizvajalcev in trgovcev 
naj ne bi vsebovala elementov, 
ki bi se nanašali na mladino in 
mladoletnike ali jih kakorkoli 
spodbujali k uporabi tobačnih 
izdelkov. Ali vsak lep avto, vsa
ko lepo dekle, ki nastopa na re

klami ali obvestilu za cigarete, 
direktno ne spodbuja mladih h 
kajenju? V bodoče cigaret ne bi 
smeli prodajati osebam, mlaj
šim od \5 let. Ali bo kdo vpra
šal otroka, koliko je star, če so 
ga starši poslali v trgovino po 
mleko, kruh, maslo in cigarete? 
To je samo pesek v oči vsem ti
stim, ki si že leta prizadevajo za 
zaščito nekadilcev in prepreče
vanje kajenja pri mladini. 

Veliko vprašanje je tudi, kako 
bomo v praksi dosegli dosledno 
uresničevanje 20. člena, v kate
rem je zapisano, da ima vsak za
posleni pravico zahtevati od delo
dajalca, da mu omogoči opravlja
ti delo v prostorih, kjer zrak ni 
onesnažen s cigaretnim dimom. 
Če je delodajalec kadilec, lahko 
delavec, ki bo sprožil takšno zah
tevo, pričakuje samo delovno 
knjižico. Kje bo takšen delavec 
lahko uveljavil pravno zaščito? 

Kajenje je v Sloveniji naj
bolj razširjena droga; govori
mo o pandemiji, ukrepov pa 

ni od nikoder. Zato se tudi nc 
snu-niu čuditi, da narašča po
raba vseh vrst drog. Da je ta
ko, se lahko prepričate v šte
vilnih slovenskih lekarnah, saj 
se prodaja brizg, ki so v prosti 
prodaji, povečuje. Številne do
sedanje aktivnosti pri pre
prečevanju vseh oblik odvi
snosti lahko ocenimo s tremi 
besedami: i/mikanje, dvosmi-
selnost in sprenevedanje! 
Morda pa bodo poslanci ob 
drugi obravnavi zakona o 
omejevanju porabe tobačnih 
izdelkov le doslednejši in bodo 
tudi v razpravi izpričali, da so 
za zdravo slovensko mladino 
in da si prizadevajo za njeno 
lepšo bodočnost! V razpravi 
pa bi morali sodelovati tudi 
ekonomisti in postreči z na
tančnimi podatki o škodi, ki 
nastaja zaradi pretirane pora
be tobačnih izdelkov na vseh 
področjih. MG 

V bolnišnični lekarni. Foto: OM 

PREJELI SMO 

Društvo naj ščiti zasebno lastnino 
Mednarodno združenje lastnikov nepremičnin 

(Union Internationale de la Propriete Immobiliere — 
UIPI) je imelo v začetku oktobra na Dunaju 32. kon
gres. Na njem je med drugim sprejelo nujen apel par
lamentom in vladam bivših komuni.stičnih dežel. Ob
javljamo ga v skrajšani obliki. 

Zasebno lastništvo stavb, stanovanj in zemljišč je 
odločilna osnova svobodnega socialnega gospodar
skega in družbenega reda. Tesno je povezano s člove
kovo osebno svobodo. Desetletja je v nekdaj komuni
stičnih deželah to bilo zanikano. To je tudi razlog ka
tastrofalne situacije v teh državah. 

Naloga demokratične države je, da ščiti zasebno la
stnino. Mednarodno združenje UIPI naslavlja torej na 
vlade in skupščine nekdanjih komunističnih držav NU
JEN POZIV za pravno in tudi dejansko zagotovitev za
sebnega lastništva, kar ustreza zahtevam Evropske kon
vencije za človekove pravice s protokolom I (zaščita 
lastnine) in Konvenciji Združenih narodov. 

Na tej osnovi mora v nekdanjih komunističnih 
deželah slediti reprivatizacija razlaščenega pre
moženja. To pomeni, da ima zaradi razlastitve 
prizadeti državljan pravico do zahtevka po 
vračilu svoje lastnine. Vračilo v naravi odpade le 
takrat, ko iz tehtnih razlogov ali zaradi nujnih in
vesticij, ki jih pogojuje korist skupnosti (družbe), 
to ni mogoče. V takih izjemnih primerih je treba 
razlaščencu priznati pravično odškodnino. Name
sto odškodnine v denarju mu je na njegovo zahte
vo odškodnino treba nadoknaditi v obliki nado
mestnega zemljišča. 

Po dolgem obdobju zapostavljanja pojma lastnine 
in po razpadu komunistične ureditve je sedaj končno 
napočil čas, ko je treba lastništvu — ne samo na 
Vzhodu, temveč tudi na Zahodu — v enaki meri priz
nati polno veljavo. 

ZLRP Slovenije — predsednik Franc Izgoršek 

OBISKALI SMO BOLNIŠNIČNO LEKARNO 

v Mičakovanju M̂ ^̂ ^ 
L e k a r n a j e del bo ln išn ice , ki skrbi za n e m o t e n o o s k r b o vseh bo ln i šn ičn ih o d d e l k o v z 
zdravi l i in m e d i c i n s k i m potrošn im m a t e r i a l o m . N e g lede na lokac i jo — pros tore ima v 
kleti — j e n jeno de lo za de lovanje bo ln i šn ice i z r e d n e g a p o m e n a . 

Razdeljena je na dva trakta: 
čisto lekarno — oficino in za
loge zdravil ter proizvodnjo 
infuzijskih raztopin, ki so j ih 
za bolnišnične potrebe še lani 
v celoti izdelovali sami, po 
novem pa le de loma. Gre za 
koncentrate glukoze, levuloze 
in raztopine elektrolitov. 

Prostori in oprema lekarne 
kličejo po obnovi in posodo
bitvi . Zelo so utesnjeni, tako 
da imajo zdravila tudi na hod
niku, oprema pa j e v večini 
stara skoraj dvajset let. Še 
pred desetimi leti je bila le
karna ptujske bolnišnice vzor 
v Sloveniji. 

Podobno kot j avna lekarna 
ima tudi bolnišnična svoj ga-
lenski laboratori j , v katerem 
pretežno že na sodoben način 
izdelujejo mazila, raztopine, 
emulzije in gele za potrebe 
bolnišnice. V anali tskem labo
ratoriju pa pregledujejo izdel
ke, ki so j ih naredili . 

Bolnišnično lekarno j e dol
go vodila Iza Doplihar, di
plomirana farmacevtka specia

listka, ki pa jo j e letos nado
mestila diplomirana inženirka 
farmacije Neda Toplek. 

STARA ZDRAVILA 
ŠE PRIHAJAJO 

V bolnišnični lekarni smo bili 
pred enim letom, ko so se začeli 
zapleti zaradi večje pošiljke do
trajanih zdravil v okviru humani
tarne pomoči. V ponedeljek pa 
smo jih znova obiskali. V enem 
letu se je mapa s seznami darova
nih zdravil in sanitetnega mate
riala povečala. Neda Toplek je 
povedala: "Prihaja precej .stvari. 
Na prvi pogled je vse videti lepo, 
ko pa pošiljke podrobneje pregle
damo, ugotavljamo, da je precej 
neuporabnega. V začetku smo 
pomoč podrobno popisovali, se
daj pa že na začetku izločimo vsa 
zdravila, ki jim je potekel rok 
uporabe. Veliko jc tudi zdravil, ki 
jih v bolnišnici ne potrebujemo, 
zato jih darujemo naprej. Pred 
kratkim smo dobili obvczilni ma
terial v zeleni barvi, ki jc bil izde
lan leta 1954. Ker ga nismo mo
gli uporabiti, smo ga darovali ve
terinarjem in ti so nam bili za to 
zelo hvaležni. Tudi v bolnišnici 

smo hvaležni, če dobimo upo
rabna zdravila in drugo. Daro
valcem se tudi zahvalimo. Gle
de na to pa, da je veliko neupo
rabnega, želimo le, da bi bila 
vsa takšna pomoč kontrolirana." 

V Ministrstvu za zdravstvo 
Republike Slovenije pravijo, da 
praviloma v Slovenijo ne bi 
smela priti nobena humanitarna 
pomoč, ki nima njihovega do
voljenja. Podatki pa kažejo dru
gače: čez mejo prihaja brez po
sebnih težav. Te se pojavijo šele 
po pregledu. Zanimivo pri vsem 
tem je, da nekateri pričakujejo, 
da bodo prejemniki o morebit
nih napravilnostih molčali, češ 
da nimajo druge izbire. 

Vršilec dolžnosti direktorja 
bolnišnice dr. Lojze Arko 
pravi, da so hvaležni vsako
mur, ki j im daruje uporabna 
zdravila in material ; zdomci 
so j im kupili nekaj dragocenih 
aparatov za potrebe otroškega 
oddelka, za kar so se j im zah
valili. Ne morejo pa pristati na 
to, da j im pomoč "darujejo" iz 
različnih okolij , ne da bi zanjo 
sami zaprosili , pri tem pa je 
veliko neuporabnih stvari. S 

tem jih postavljajo v izredno 
neprijeten položaj . Obstajajo 
tudi spiski njihovih potreb, ki 
so brez vednosti bolnišnice 
"posta l i" predmet prošenj za 
humanitarno pomoč, čeprav 
so potrebno saini naročili pri 
domačih podjetjih in niso 
iskali "botrov". 

Pa naj še kdo reče, da gre 
pri tem za normalne zadeve! 

MG 

S p o š t o v a n i bralc i Tednika in pos lušalc i Rad ia P t u j , v a b i m o vas k s o d e l o v a n j u pri i zpo lnjevanju ankete , ki j o o b j a v l j a m o na tej in nas lednj i s trani Tednika . A n k e t o b o m o objavi l i 
še d v a k r a t , da bo lahko pri i zpo ln jevanju s o d e l o v a l o več vaše č lanov d r u ž i n e . 

Izpolnjene ankete pričakujemo do konca novembra. Pošljite jih na naslov: Radio Tednik Ptuj, Raičeva 6, Ptuj, lahko jih prinesete v sprejemno pisarno ali vržete v nabiralnik pred vhodom v našo stavbo. 

Med izpolnjevalci ankete bomo izžrebali šest nagrad: tri enoletne naročnine Tednika in tri knjige Božje resnice Rudija Ringhauerja. 

N A S A A N K E T A 
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RAZGLEDNICE PO MOTIVIH CIRILA AMBROŽA 

Priekija na vabljivih fotografijali 

Ormož z Dravo. 

Da bi slovenjegoriške griče in 
ravnice med Muro in Dravo 
predstavili slovenski in tudi 
širši javnosti, je konec lanskega 
leta zagledala luč sveta knjiga z 
naslovom Priekija — med griči 
Slovenskih goric. Izbrane tekste 
raznih avtorjev, med njimi so 
številni iz ormoške občine, je 
Ciril Ambrož iz Senika pri To
mažu oplemenitil s fotografija
mi, ki vsaka zase s posebno go
vorico govore o pokrajini ter tu
di o avtorju. 

Da pa vsa lepota in bogastvo 
motivov ne bi ostalo le v knjigi 
ali v zaprašenih predalih, nedo
stopno širšemu krogu občudo
valcev prieške pokrajine, so se 
v ormoški knjižnici odločili, da 
jih javnosti predstavijo v obliki 
razglednic. Osem jih je: Pod
gorci, Velika Nedelja, Ormož, 
Kog, Breznikova zidanica na 
Litmerku, Jeruzalem z okolico, 
stara cimprana hiša na Runču in 
pogled na Prlekijo iz zraka. Ob 
tem ponujajo .še pokrajinska po
sterja, obogatena z mislimi F. 
Bohanca in F. K. Meška, pisa
teljev iz ormoške občine. 

Vida Topolovec 

Brezriikova zidanica na Litmerku 

Prijetna krajinska kompozicija z velikonedeljskim gradom, cerkvijo in šolo. 

Zanimivosti iz ormoško občine 
DRUGI PROJEKTNI 
TEDEN NA OSNOVNI 
ŠOLI IVANJKOVCI — 
MIKLAVŽ 

Na osemletkah pri Miklavžu 
in v Ivanjkovcih so konec okto
bra izvedli drugi projektni te
den, ki so ga pri Miklavžu ime
novali Šola drugače, v Ivan
jkovcih pa Igrajmo se gleda
lišče. 

Tako so pri Miklavžu učenci 
od prvega do osmega razreda 
raziskovali igrače naših dedkov 
in babic, načrt Miklavža, kruh v 
Slovenskih goricah, prehrano 
nekoč in danes, razlike v na
rečju prebivalcev dveh sosed
njih krajevnih skupnosti Kog in 
Miklavž, zbirali imena krajev in 
zaselkov ter stare fotografije, 
zanimiva pa je bila primerjava 
preseljevanja prebivalstva na 
Kogu in v Miklavžu v zadnjih 
petdesetih letih. Zbirali so še 
zdravilne rastline, ki so jih poz
nali dedki in babice, sami so iz
delali nekatera učila ter se po
globili v naravne danosti turiz
ma na tem območju. Vse ugoto
vitve enotedenskega projektne
ga dela so zbrali v obliki semi
narske naloge ter pripravili tudi 
študijo o turizmu v teh krajih in 
jo ponudili v premislek posa
meznim turističnim društvom v 
občini. 

Prav tako zanimivo je bilo v 
ivanjkovski osemletki, kjer so 
učenci od prvega do osmega ra
zreda skupaj z mentorji razisko
vali gledališko dejavnost: ples, 
glasbo, oder, sceno, uprizoritev 

krajšega prizora, izdelovanje 
lutk. Poglobili so se tudi v zgo
dovino gledališke umetnosti, za 
konec pa so si v Ljubljani ogle
dali gledališko predstavo ter 
obiskali Narodno galerijo in 
Naravoslovni muzej. 

BANKOMAT TUDI 
V ORMOŽU 

Že dobrega pol meseca lahko 
imetniki posebnih kartic za ban-
komate dvigujejo denar tudi v 
Ormožu. Bankomat posluje 24 
ur v prostorih Kreditne banke 
Maribor — ekspozitura Ormož 
na Ptujski cesti. Kot nam je po
vedala Milica Križe, vodja or
moška ekspoziture, pri njih tre
nutno še ni opaziti razbremenit
ve pri plačilnih okencih. To 
pričakujejo šele proti koncu le
ta, ko bodo denar na bankomatu 
lahko z novimi čekovnimi karti
cami dvigovali imetniki tekočih 
računov. 

Izvedeli smo tudi, da naj bi bil 
sprva bankomat v blagovnici TI-
MA Ormož, vendar se direktorji 
Klasa iz Maribora, kamor or
moška blagovnica sodi, ter Kre
ditne banke Maribor o tem niso 
mogli dogovoriti; prav tako v Tl-
MI v Ormožu in Kla.sovih trgovi
nah v Mariboru ni mogoče pla
čevati s karticami AKTIVA. 

Kot je povedala Milica Križe, 
imajo v Ormožu za tamkajšnje 
razmere veliko število komiten
tov pri tekočih računih — več kot 
4000, okoli 30 odstotkov le-teh 
pa ima tudi kartico AKTIVA. 

Bankomat bo prihodnje leto 
lahko sprejemal vplačila na te

koče račune, prav tako pa bodo 
stranke lahko z njim plačevale tu
di položnice, kai- bo precej olaj
šalo delo v sami ekspozituri. 

LJUDJE UČIJO DRUG 
DRUGEGA 

V ormoški Ljudski univerzi 
imajo trenutno zanimive študij
ske krožke, ki so jim dali skup
ni delovni naslov Ljudje učijo 
drug drugega, namenjeni pa so 
vsem, ki bi se radi učili ali po
magali komu drugemu, da bi se 
kaj naučil. V študijskih krožkih 
so že obravnavali biovrtnarjen-
je, na vrsti pa sta še etnološki in 
grafični krožek ter ustvarjalno 
pletenje in druga ročna dela, za 
kar bo dovolj čas v dolgih zim
skih večerih. 

MARTINOV TEDEN 
SKLENILI V BELEM 

S prireditvami bogat Martinov 
teden, katerega organizator je bi

lo Turisdčno društvo Ormož, je 
ob koncu začinil sneg. Teden so 
pričeli s sejmom na samo maiti-
novo, na predvečer osrednje pri
reditve pa so pred gradom na
stopile skupine kultumo-umet-
niških društev iz Ivanjkovcev, 
Obreza, od Svetega Tomaža, iz 
Savcev ter Ormoža. 

Na zasneženo soboto je graj
ska klet gostoljubno sprejela 
vse, ki se niso ustrašili slabega 
vremena in so prišli v Ormož. 
Kot vedno so se tudi tokrat iz
kazale kmečke ženske, saj so 
pripravile za oči in želodec 
obilno kulinarično razstavo. 
Društvo vinogradnikov Jeruza
lem je razstavilo steklenice in 
vinske etikete, knjižnica pa je 
prodajala nove razglednice. Ve
liko zanimanja je bilo tudi za 
razstavo ločnarskih izdelkov in 
spominkov. 

Krst mošta so po starem prle-
škem običaju opravili Obrezani. 

V Ormož je v soboto prispel 
posebni vlak, s katerim so pri-

Kulinarična razstava — paša za oči in želodec. Foto: Štefan Hozyan 

potovali gostje iz Kopra, Lju
bljane in Celja ter do zadnjega 
kotička napolnili ormoški hotel 
ter gostilno Prosnik. 

Tisd dan je v Ormožu poteka
la tudi ocenitev najlepše okra
šene (priložnostne) izložbe in 

gostinskega lokala. Po oceni 
komisije je imela najlepše okra
šeno izložbo lastnica trgovine 
Levi's Irena Kukec-Čurin, med 
gostinskimi obrati pa gostilna 
Prosnik. 

Vida Topolovec 

Motivi iz okolice Črnega jezera. 

Bistriške razglednice 
Po razmeroma dolgem času so v Slovenski Bistrici izdali dve no

vi razglednici. Motive — slovenjebistriški grad, vhod v grajski 
park in sloviti gabrov drevored — ter okolico obnovljenega Črnega 
jezera na Pohorju sta izbrala fotografa Samo Brbre iz Slovenske 
Bistrice in M. Hudnik iz Celja, založila in izdala pa jih je domača 
bistriška ZKO. Kot smo izvedeli, imajo v načrtu še dve razglednici. 
V obliki razglednic bodo domačinom in gostom predstavili bogato 
notranjo poslikavo bistriškega gradu. ^ . ^ ^ I 
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F R A N C ^ A N F L ZA SKLAD K M E T I I S K I H Z E M L J I Š Č IN GOZDOV 

Cilj države — niUti zemlji iastniio 
O d p r v e g a o k t o b r a i m a S k l a d kmet i j sk ih zemlj i šč in gozdov repub l ike S loveni je svo jega preds tavn ika tudi v Ptuju . To 
j e inžen ir a g r o n o m i j e F r a n c Kanti , ki bo za Ptuj in O r m o ž najprej nas topal v imenu Sk lada v denac iona l i zac i j sk ih 
p o s t o p k i h , nato pa tudi v p r o m e t u z zemlj i šč i , pri z a k u p i h zemlj i šč od zasebnikov in sode lova l pri usposab l janju "svo
j i h " , torej d r ž a v n i h zemlj i šč . Sk lad n a m r e č od m a r c a l e tošnjega leta uprav l ja z vsemi takrat podržav l jen imi zemlj i šč i 
in g o z d o v i , ki so bili d r u ž b e n i o z i r o m a brez z n a n e g a las tn ika . 

V ptujski občini je takšnih 
12.280 hektarjev obdelovalne 
površine, za ormoško občino pa 
podatki še niso popolnoma zbra
ni. Med temi zemljišči seveda ni 
tistih, ki so že doslej imela vpisa
nega lastnika, na primer društvo, 
podjetje, zavod, bolnišnica ... Na 
kmetijskih zemljiščih so v veliko 
primerih zgradili objekte, zem
ljiščem pa v zemljiški knjigi niso 
spremenili namembnosti, kar bo
do morali popraviti v procesu la
stninjenja. Tisti imetniki zem
ljišč, ki so zemljo od države dobi
li v dar in na njej zazidali objek
te, bodo odškodnino plačali se
daj. Seveda ne v prvem in ne v 
drugem primem ta zemljišča ne 
sodijo v Sklad. 

SKLAD IZPOLNJUJE 
VOLJO DRŽAVE 

Del zemljišč in gozdov, kate
rih upravljalec je Sklad, bo 
vrnjen lastnikom v denacionali
zacijskih postopkih, s preostali
mi pa bo Sklad kar najbolj go
spodarno razpolagal. Med dru
gim bo zemljo oddajal tudi v 
najem, in sicer kombinatom in 
zadrugam s koncesijo, zasebni
kom pa po pogodbah, ki jih 
imajo le-ti s kombinati in zadru
gami že sedaj. Če bo na ta način 
v najemu premalo Skladove 
zemlje, se bo konec tega leta 
Svet Sklada odločil za razpis za 
najem obdelovalne zemlje. 

Denacionalizacijskih postop
kov, v katerih nastopa Sklad se
daj kot zavezanec, Sklad nika
kor ne upočasnjuje, je povedal 
Franc Ranfl, saj izpolnjuje le 
voljo države, to pa je najti zem
lji lastnika. Seveda pa postopki 
denacionalizacije tečejo počas
neje, kot je bilo prvotno za
mišljeno, iz drugih vzrokov, ve
likokrat tudi zaradi usklajevanja 

Franc Ranfl dobro pozna zem
ljiške zadeve v občinah Ptuj in 
Ormož 

med sedanjim uporabnikom 
zemljišč in upravičenci. Poseb
no težavno je pri denacionaliza
ciji velikih kompleksov. Ti se 
praviloma naj ne bi delili, zato 
naj bi dobili upravičenci nado
mestna zemljišča, komplekse pa 
bi dobili kombinati v najem. Se
veda pa je drugače, če je bil la
stnik kompleksa le en upra
vičenec: v tem primeru dobi 
kompleks vrnjen. 

Zaradi vsega tega predvideva
jo bolj optimistične napovedi, 
da bomo potrebovali za dena
cionalizacijo še dve leti, črno
glede pa, da bo denacionalizaci
ja skupaj z lastninskim preobli
kovanjem končana v petih letih. 

DOBITI V LAST — 
DOBITI V POSEST 

Podaljšani rok za vložitev zah
tevka za denacionalizacijo se po
lagoma izteka, denacionalizacij-
ski postopki pa so vedno bolj za
nimiva tema pogovorov med 
upravičenci. Do nesporazumov 
in nepotrebne vznemirjenosti 
menda prihaja tudi zato, ker ne 
poznamo dovolj pravnega izra
zoslovja. V denacionalizacijskih 
postopkih sta takšna izraza tudi 
dobiti v last in dohiti v posest. 
Prvi pomeni le zemljiškoknjiž
no lastnino nekega zemljišča ali 

dela zemljišča, ne pa tudi pravi
ce uporabe, drugi pa tudi upora
bo vrnjenega zemljišča. Upra
vičenec dobi zemljišče le v last 
takrat, ko zaradi trajnega nasada 
ali večjega kompleksa ne more 

dobiti takoj zemljišča tudi v 
uporabo. Sicer pa se termina 
uporabljata tudi za stavbe, pod
jetja in drugo z denacionaliza-
cijskimi postopki vrnjeno la
stnino. Milena Zupanič 

Sklad kmet i j sk ih zeml j i šč in g o z d o v upravl ja v 
obč in i P tuj s p lodn imi zemlj i šč i , k i j i h u p o r a b l j a j o : 
Kmetijski kombinat Ptuj 5 8 3 0 ha 
Kmeti jska z a d r u g a Lenart 3 9 ha 
G o z d n o g o s p o d a r s t v o 4 7 6 0 ha 
Krajevne s k u p n o s t i 28 ha 
Društva ^81 ha 
Družbena lastnina 38 ha 
D e l o v n e organizac i je 20 ha 
Vojska 109 ha 
VGP 75 ha 
Kmet i j ske z a d r u g e v občini 8 0 ha 
D r a v s k e e lektrarne 7 ha 
Ž e l e z n i š k o g o s p o d a r s t v o 4 3 ha 
A g r o k o m b i n a t Maribor 68 ha 
Kombinat SI. Bistrica 7 ha 
Kmeti jska zemlj i ška s k u p n o s t 86 ha 
Obč ina 4 2 0 ha 
VGP, C e s t n o podjet je , Komunala 8 8 ha 

DENACIONALIZACIJA 
V ORMOŠKI OBČINI 

Računajo na 550 zahtevkov 
N A J V E Č J I P R O B L E M PRI I Z V A J A N J U Z A K O N A O 
D E N A C I O N A L I Z A C I J I S O O B V E Z N I C E IN P O L I T I 
KA S L O V E N S K E G A O D Š K O D N I N S K E G A S K L A D A 

l'red dobrim tednom je na občinsko denacionalizacijsko ko
misijo v Ormožu prispelo že 532 zahtevkov za vračilo po vojni 
odvzetega premoženja. Sedaj vlagajo zahtevke še zadnji za
mudniki, prava'gneča pa je bila pred koncem junija, ko ljudje 
niso vedeli, ali bodo rok za vložitev zahtevkov podaljšali. 

Večina zahtevkov v zadnjem 
času j e za vračanje kmetijskih 
zemljišč, gozdov in kmečkih 
gospodarstev. Okoli 30 vlog 
za vračanje premoženja je še 
vedno nepopolnih, največ za
radi tega, ker upravičenci še 
vedno nimajo urejenega dr
žavljanstva. 

Do sedaj je občinska dena-
cionalizacijska komisija izda
la 117 odločb. V petnajstih 
primerih so upravičenci zahte
vali odškodnino in na vse te 
odločbe se j e republiški 
odškodninski sklad pritožil. 
Svetu je jo , 'da naj upravičenci 
zahtevajo delne odločbe in naj 
se, kjer to ni sporno, pre
moženje najprej vrne v naravi. 

V primeru, ko je premožen
je v zasebni lasti, bi upra
vičenci dobili obveznice slo
venskega odškodninskega 
sklada, a j im zaradi tega, ker 
država zanje ne jamči , ne zau
pajo. Tako so upravičenci v 
treh primerih zavrnili odločbe 
v celoti , v enem primeru pa 
delno, saj so za zgradbo, ki 
več ne stoji, obveznice spreje
li, za zemljo pa ne. 

Štirinajst denacionalizaci j
skih zahtevkov j e zavrženih. 
Med temi je tudi zahtevek 
.Agrarne skupnosti Središče ob 
Dravi, ki še čaka na zakon o 
agrarnih skupnostih. 

Tudi za vrnitev stavb v 
mestnem jedru j e bilo nekaj 
zahtevkov, vendar j e pri mno

gih razlaščencih, ki so v času 
zaplembe pobegnil i v tujino, 
sporno takratno jugos lovansko 
državljanstvo. 

Pri deležniški skupnosti 
Frankovci čakajo samo še na 
izmero, da bodo lahko izdana 
poročila in odločbe. 

Pri vaški skupnosti Pušenci je 
večji del zahtevane zaplenjene 
skupne vaške zemlje v akumu
lacijskem jezeru, zato bodo do
bili izplačano odškodnina. Oko
li 12 ha skupne vaške zemlje je 
v lasti ormoške tovarne sladkor
ja, zato so se deležniki odločili, 
da bodo za ta del zahtevali priz-
nanice Sklada kmetijskih zem
ljišč in gozdov Republike Slo
venije, s katerimi si bodo lahko 
kupili drugo zemljo, ali pa j im 
bodo izplačali drugi znesek. 
Manjši del skupne vaške zemlje 
v Pušencih, okoli 4 ha, pa se 
vrača v last in posest. Tudi tukaj 
se pojavljajo vsi problemi, ki so 
značilni za zavržene odločbe, 
saj imajo pravico dedovanja pri 
deležih vaške skupnosti krvni 
sorodniki, pa četudi so daljni, in 
ne tisti, ki je, denimo, dobil 
kmetijo ter skupni vaški delež z 
darilno pogodbo. 

Kot smo izvedeli , sodi med 
najzajetnejše denacional izaci j -
ske spise v ormoški občini 
zahtevek za vračanje pre
moženje nemškega viteškega 
reda križnikov, o čemer b o m o 
brez dvoma še veliko slišali. 

Vida Topolovec 

V MANJ KOT ENEM LETU ZGRADILI NOVO 
TURISTIČNO NASELJE V TERMAH 

Prvi gostje že sredi decembra 
v m a n j kot e n e m letu j e G r a d b e n i inžen ir ing L j u b l j a n a s k u p a j s kooperant i , m e d kate
r imi so bi la tudi p tujska podje t ja ( G r a d b e n o podje t je P t u j , G r a d n j e Ptuj ter N i z k e 
g r a d n j e in h i d r o g r a d n j e ) , zgradi l p r v o e tapo tur i s t i čnega nase l ja v p tu j sk ih T e r m a h . 

Ena največj ih na ložb v 
zadn j em obdobju v p tu j skem 
tu r izmu in tudi ena večjih v 
s l o v e n s k e m tu r izmu j e s tala 
ok rog devet mi l i jonov nem
ških m a r k v to larski prot i 
v rednos t i . Tehničn i p r e v z e m 
novih tur is t ičnih zmogl j ivo
sti, ki obsega jo enajst objek
tov, j e bil 2 3 . n o v e m b r a . Sre
di d e c e m b r a bodo v apar-
tma j skem hote lu , v ka t e r em 
j e 67 lež i šč , in v šest ih v i lah 
s 103 pos te l jami sprejel i 
p rve gos t e . Pos lovno- t rgo -
v insk i center , ki za jema 30 
loka lov , pa bo zaživel spom
ladi . L o k a l e so n a m r e č ure
dil i le do če t r te g r adbene fa
ze, novi lastniki pa j ih mora 
j o s k l a d n o s p o g o d b o uredil i 
do p o m l a d i . 

Di rek to r ica S lavka Gojč i č 
j e poveda la , da so nove turi
s t ične zmogl j ivost i namen je 
ne p r e d v s e m t is t im gos tom, 
ki žel i jo sami razpolaga t i s 
svoj im časom. Gost je si ne 
želijo več klas ičnih hotelov. 

Novih enajst ob jek tov v 
ptujskih Termah p o m e n i le 
če t r t ino p r e d v i d e n e na ložbe . 
O b koncu gradnje bo na ce
lo tnem kompleksu 600 novih 
tur is t ičnih pos te l j . V dveh 
mesec ih naj bi pričel i gradi t i 
novo f izioterapi jo, v letu 
1994 tudi nov vodno- rek rea -
cijski center , ki bo z m o ž e n 

-sprejeti od 1500 do 2000 ko 
palcev dnevno . V novem tu
r is t ičnem naselju pa načr tu
j e jo tudi gradnjo hote la . 

Nekaj apar tmajev in loka
lov so prodal i , z neka te r imi 

pa se pogovar ja jo o do lgo
r o č n e m najemu. Podjetja se 
n a m r e č zaradi pos topkov la
stninjenja za nakupe ne od
ločajo . 

Zan iman je j e vel iko , za to 
se v Te rmah ne boji jo, da go
stov ne bo . Novo tur i s t ično 
nasel je v ptujskih Termah bo 
v p ravem poinenu b e s e d e 
zaž ive lo šele pr ihodnje leto, 
ko bo k o n č a n a tudi hor t ikul -
turna ureditev. Do takrat pa 
naj bi dobi lo tudi svojo pra
vo vseb ino . Na voljo j e nam
reč še več lokalov, ki čakajo 
na kupce o z i r o m a najetnni-
ke . Vseb ina pa bo bo naselju 
vd ihn i l a življenje. 

v treh letih naj bi naselje z 
brvjo čez Dravo povezal i z 
m e s t o m , saj kot pravi S lavka 
Gojč ič , se zavedajo , da gra
di jo svojo podobo v poveza
vi s s tar im mes tn im j e d r o m 
Ptuja. Le tako bosta namreč 
pr idobi la oba — Terme in 
mes to . Manj kot št ir ideset 
zapos len ih , ko l ikor j ih j e tre
nu tno v Termah , se zaveda , 
d a j e uspeh v nj ihovih rokah . 
Za to se trudijo, da bi na vseh 
področ j ih izboljšali kakovos t 
p o n u d b e . Veliko vlagajo v 
izobraževanje kadra ; v no
v e m naselju bodo p redno
stno zaposloval i receptor je . 
Do že lenih ciljev pa naj bi 
j ih popel ja la tudi nova ce lo 
stna podoba , ki gradi na iz
vi rnos t i in tradiciji tega 
okol ja . MG Novo turistično naselje v ptujskih Termah. Foto: OM 

V PTUJSKI OBCINI 
MANJ KOT POLOVICA STANOVANJ OBČINSKIH 

Kako do socialnega stanovanja 
P R O D A N I H 933 S T A N O V A N J * N A T E Č A J Z A S O C I A L N A S T A N O V A N J A * P R A 
V I L N I K O P O G O J I H ZA D O D E L J E V A N J E S O C I A L N I H S T A N O V A N J V N A J E M 

D o uvel javi tve novega s t anovan j skega za
kona ok tobra leta 1991 j e ptujska o b č i n a 
upravl ja la s 4 .036 s tanovanj i . Po vrni tv i sta
novanj podjet jem in z a v o d o m , ki so s tano
vanja kupi la , j e os ta lo d ružben ih 2 .232 . Od 
tega j e bi lo do danes denac iona l i z i r an ih 59 
in prodanih 9 3 3 , t re tnutno pa tečejo pos topk i 
za vrnitev las tn ikom (če se b o d o ti jav i l i ) ali 
za morebi tn i o d k u p še za 279 s tanovan j . 

Tako danes obč ina upravl ja le še z 961 sta
novanji , tj.s 4 3 ods to tk i nekdan jega s tano
vanjskega fonda. V e n e m letu mora do loč i t i , 
katera so soc ia lna s tanovanja . To prej ni bi lo 
m o g o č e , saj se ni vede lo , ko l iko s tanovanj 
bo osta lo obč insk ih . 

S e p t e t n b r a j e bil o b j a v l j e n r a z p i s za 
u g o t o v i t e v u p r a v i č e n c e v za d o d e l i t e v s o 
c i a l n i h s t a n o v a n j v n a j e m . N a D i r e k c i j o 
za g o s p o d a r s k o i n f r a s t r u k t u r o j e p r i s p e l o 
141 v l o g . K o m i s i j a , ki j i h j e p r e g l e d a l a , 

j e z a h t e v a l a tud i d o p o l n i t v e in u g o t o v i l a , 
da v u s t r e z a p r a v i l n i k u o p o g o j i h in m e r i 
l ih za d o d e l j e v a n j e s o c i a l n i h s t a n o v a n j v 
n a j e m o k r o g 4 0 v l o g . K o m i s i j a si bo v 
t e m t e d n u o g l e d a l a s t a n j e na t e r e n u in 
p o t e m o b j a v i l a p r e d n o s t n o l i s t o za d o d e 
l i tev s o c i a l n i h s t a n o v a n j v n a j e m po p o 
g o j i h , ki so z a p i s a n i v p r a v i l n i k u . 

Pravi ln ik o pogoj ih in meri l ih za dodel je 
vanje socia ln ih s tanovanj v najem med 
sp lošn imi pogoji do loča , da mora imeti p ro
silec vsaj šest mesecev pred r a z p i s o m sta lno 
bival išče v ptujski obč in i , da ni ne on ali kdo 
izmed ožjih druž insk ih č lanov, ki z njim 
živijo, najemnik ali lastnik p r imernega sta
novanja, poč i tn i ške hišice ali d ruge nepre 
mičn ine , ki p resega 20 ods to tkov vrednost i 
p r imernega s tanovanja , da pros i lec ali z njim 
živeči ožji družinski člani n iso bili imetniki 
s tanovanjske prav ice o z i r o m a na jemnik i sta
novanja in j i m je bil o m o g o č e n o d k u p po po
gojih s tanovanjskega zakona , pa so s t a m o -
vanje p roda l i . 

Pri obl ikovanju p r ednos tne liste za dode l i 
tev soc ia ln ih s tanovanj v na j em bo Di rekc i ja 

za gospoda r sko inf ras t rukturo sode lova la s 
C e n t r o m za soc ia lno de lo , inva l idsk imi orga
n izac i jami , Z a v o d o m za zapos lovan je , zdrav
s tvenimi o rgan izac i j ami in p o d o b n i m i inst i 
tuc i jami . V t r ič lanski komisi j i za razvrs t i tev 
pros i lcev za dodel i tev soc ia ln ih s tanovanj v 
na jem sodeluje č lan , ki ga imenuje Di rekc i j a 
za g o s p o d a r s k o infra t rukturo in dva č lana , ki 
ju imenuje Cen te r za soc ia lno de lo . 

Pravi ln ik o m o g o č a tudi i z jemno dode l i t ev 
soc ia lnega s tanovanja m i m o p rednos tne liste 
v p r imeru požara , e l e m e n t a r n e n e z g o d e ali 
p r enove dosedan jega s tanovanja , o č e m e r 
o d l o č a obč insk i izvršni svet na p red log Di
rekci je ; p rav i loma se t akšno s tanovanje do 
deli za do ločen čas . 

Za zdaj j e tore j le o k r o g 4 0 p ros i l cev , ki 
ima jo m o ž n o s t i za na jem s o c i a l n e g a s t a n o 
vanja , ka r j e g l e d e na več kot 6 .000 b r e z 
p o s e l n i h v obč in i in na s a m o v j u n i j u iz
p l a č a n i h 1.112 d e n a r n i h po inoč i p r a v z a 
prav m a l o ali pa so kr i ter i j i za d o d e l i t e v 
s o c i a l n e g a s t anovan ja p r e v e č s t rog i . N e 
g l e d e na to pa pos ta j a vse bol j j a s n o , da j e 
s t r eha nad g l avo p r o b l e m v s a k e g a p o s a 
m e z n i k a in ne več d r u ž b e , v g o s p o d a r s k i 
k r i z i , ki j i ni v ide t i k o n c a , pa še d o l g o ne 
tudi podje t i j in u s t a n o v . 

D e n a r od p r o d a n i h s t a n o v a n j se z b i r a na 
p o s e b n e m računu o b č i n s k e g a p r o r a č u n a . V 
R e p u b l i š k i s t anovan j sk i sk l ad g re 20 od
s to tkov k u p n i n e kupcev , ki so s t a n o v a n j a 
p l ača l i v e n k r a t n e i n z n e s k u , ter prvi in sed-
ini o b r o k k u p n i n e t is t ih k u p c e v , ki so sta
novan je kupi l i na o b r o k e . V r e p u b l i k o se 
po 130. č l e n u s t a n o v a n j s k e g a z a k o n a o d v a 
j a d e n a r od kupn in le za s t a n o v a n j a , ki n i so 
b i la z g r a j e n a iz s o l i d a r n o s t n i h s r eds t ev , ali 
so s p l o š n o l j udsko p r e m o ž e n j e . O k r o g t ega 
j e zdaj neka j zap l e tov , ker si u p r a v i č e n c i 
do k u p n i n e r a z l i č n o t o l m a č i j o z a k o n , ven 
da r j e pri t em pomembne j . š e , k a m gre d e n a r 
od k u p n i n , ki os ta ja v o b č i n i . NaV 
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Se bo poskusna vožnja obnesla? j 
Podje t j e Š t a j e r t u r s j e v s o d e l o v a n j u s p t u j s k i m i zvršn im s v e t o m pr iče lo uresničevat i projekt p tuj skega m e s t n e g a avto 
busa . Prva dva av tobusa (korant in jur i j ) bosta pr iče la p o s k u s n o vozit i prvega d e c e m b r a . 

Vozni red je obbkovan tako, 
da upošteva največje migracije 
ljudi v dopoldanskem in popol
danskem času. Postajališča so v 
bližini podjetij, institucij in šol. 
Na vsakem postajališču bo ski
ca vožnje na tej progi z navedbo 
časa odhoda. Na sedmih najvid
nejših lokacijah bodo namestili 

nove informacijske table za po
stajališča, ki so skladne z celo
stno podobo i'tuja. 

Kot je povedal občinski mini
ster za turizem Peter Vcsenjak, 
pričakujejo, da bodo Ptujčani 
na krajših relacijah uporabljali 
mestni avtobus namesto avto
mobilov. Če bo tako, bo pro

metna gneča v mestnem jedru 
manjša. Mesto bo manj one
snaženo in zato tudi bolj pri
vlačno za meščane in turiste. 

Podjetje Štajerturs se bo po
trudilo, da bo vožnja z mestnim 
avtobusom čim bolj prijetna in 
po dostopni ceni. Ena vstopnica 
bo veljala 50 tolarjev. Mesečna 

vozovnica za mladino do 18. let 
bo osemsto tolarjev, za odrasle 
I 100. Vozovnica bo prenosljiva 
in bo veljala za neomejeno šte
vilo voženj. Kako bodo Ptuj
čani, ki dvomijo o vsaki novosti 
v mestu, sprejeli mestni avto
bus, bomo lahko kmalu videli. 

MG 

S 131. SEJE PTUJSKE OBČINSKE VLADE 

O renominaciji kdaj drugič^ 
V E L I K A V L A G A N J A V D E M O G R A F S K O O G R O Ž F ! N A O B M O Č J A • S O F I N A N C I R A N J E S A M O Z A P O S L I T E V 
I N Z A P O S L I T E V B R E Z P O S E L N I H O S E B 
131. seja ptujske občinske vlade j e potekala v dveh delih. Začeli s o j o 11. novembra, nadaljevali 18., nekatere točke pa pre
ložili na nas lednjo sejo. Tako kljub prizadevanjem .še niso začeli razpravljati o renominacij i občinskega proračuna. 

Predsednik izvršnega sveta B r a n k o Bru
men je povedal, da bo ptujska občina v glo-
balu dobila okoli 14 odstotkov dodatnih 
sredstev glede na dovoljeno javno porabo 
(brez avtonomnih prihodkov). To naj bi 
zneslo okrog dvesto milijonov tolarjev. Kaj 
to pomeni za posamezne občinske upravne 
organe, bo znano v teh dneh. 

11. novembra so člani občinske vlade naj
več razpravljali o poročilu o realizaciji pro
grama na demografsko ogroženih območjih 
v ptujski občini v letih 1991 —1993. Ker 
poročilo ni bilo pripravljeno celovito, so ga 
obravnavali le kot informacijo, vodji pro
jekta pa naložili, da ga skladno z razpravo 
dopolni. Osnovna ugotovitev pa je bila, da 
je bilo v letih 1991 —1993 na demografsko 
ogroženih območjih veliko narejenega. 
Vseh vlaganj je bilo za okrog deset milijo
nov nemških mark. 

Pomemben dokument za bodoči razvoj 
Ptuja je osnutek odloka o sprejemu prostor-
skoureditvenih pogojev za območje mesta 
Ptuja. Z njim se podrobno določajo urbani
stični, oblikovalski in drugi pogoji za pose
ge v prostor ter ukrepi za ohranjanje in raz
vijanje naravnih in z delom pridobljenih 
vrednot človekovega okolja na približno 
2300 hektarov velikem območju mesta. 

Na 131. seji izvršnega sveta pa je bilo tu
di več gradiva o gobi v drugem nadstropju 
ptujskega gradu in o tem, da je potrebno sa
nacijo pričeti takoj ter zagotoviti tudi precej 

denarja, čeprav se ne ve, od kod. Prvotna 
ocena je bila, da bo potrebnih 40, potem pa 
se je pojavil podatek o 98 milijonih tolarjev. 
Izvršni svet je sklenil pridobiti še nekaj po
datkov za konkretnejšo razpravo, predvsem 
pa želi izvedeti, kdo je pripravil strokovne 
osnove za sanacijo gobe pred petimi leti, 
kdo je bil izvajalce, pa tudi kakšna je bila 
garancija za izvedbo del. 

V okviru prvega dela 131. seje so sprejeli 
tudi usklajeno pismo o nameri o ustanovitvi 
poljske restavratorske misije v Sloveniji s 
sedežem v Ptuju. 

SOFINANCIRANJE SAMOZAPOSLITVE 
iN ZAPOSLITVE 

Prejšnji četrtek je ptujski izvršni svet na
daljeval 11. novembra začeto sejo. Med 
drugim je sprejel pravilnik o sofinanciranju 
novih delovnih mest, v okviru katerega bo 
dodeljeval nepovratna sredstva v znesku 30 
tisoč tolarjev pri sofinanciranju samozapo-
slitve in zaposlitve brezposelne osebe, pri
javljene na Uradu za zaposlovanje Ptuj, pri 
samozaposlitvi invalida in zaposlitvi inva
lidne brezposelne osebe pa bo znašala 
višina nepovratnih sredstev, ki se morajo 
uporabljati strogo namensko, 50 tisoč tolar
jev. Kot je na seji povedala članica izvršne
ga sveta, odgovorna za področje zdravstva 
in socialnega varstva, Silva Čerček, je 

sprejem omenjenega pravilnika nujen že za
radi visoke, 23-odstotne stopnje brezposel
nosti v ptujski občini. 

V nadaljevanju seje je Silva Čerček po
drobneje razložila predlog za oblikovanje 
območne enote Zavoda za zdravstveno za
varovanje Slovenije v Ptuju. Glede na to da 
je ptujska izpostava največja v Sloveniji, 
saj skrbi za kar 72.683 zavarovancev, ima 
vse pogoje, da se preoblikuje v enoto. 

Odlok o spremembah odloka o komunalnih 
taksah v občini Ptuj so člani vlade sprejeli 
brez posebne razprave. Gre za to, da se bo z 
uveljavitvijo sprememb odloka letna taksa za 
uporabo igralnih avtomatov povečala s sedan
jih petsto na 3000 točk, kar bo prineslo tudi 
več denarja v občinsko blagajno. 

Za ureditev centra za trženje dobrot v ok
viru Turističnega društva Destrnik je 
izvršni svet namenil 60 tisoč tolarjev. Za 
odločanje glede enotnega označevanja turi
stičnih kmetij v občini Ptuj pa potrebuje ne
katere dodatne podatke, predvsem glede fi
nančnih sredstev. 

Tudi glede bodočega mestnega prometa, 
ki ga bo sicer brez opravljenegaa javnega 
razpisa v poskusnem obdobju izvajal Šta
jerturs, bo potrebno pripraviti finančno ute
meljitev, saj bo v bodoče mestni promet po
trebno subvencionirati. V začetni fazi ga bo 
Štajerturs, kot je povedal občinski minister 
za turizem Peter Vesenjak, opravljal na svo
je tveganje. M G 

VRAČANJE PREMOŽENJA V PODJETJU JERUZALEM ORMOŽ 

Denacionalizacija nI prinesla navdušenja 
D v a z a k o n a bos ta ime la ime la d o l g o r o č n e in v e k o n o m s k e m p o g l e d u precejšnje pos l ed ice za nekdanj i Kmet i j sk i k o m 
binat J e r u z a l e m O r m o ž . Na eni s trani j e to Z a k o n o denac iona l i zac i j i s svoj imi uč inki , na drugi pa Z a k o n o z a d r u g a h , 
ki g l ede na z g o d o v i n o in nas tanek K m e t i j s k e g a k o m b i n a t a p o m e n i prece j šn jo i zgubo p r e m o ž e n j a . 

Kmetijski kombinat Jeruza
lem Ormož, kot ga poznamo, je 
nastal z združitvijo nekdanjih 
vinogradniških in kmetijskih 
posestev ter kmetijskih zadrug, 
ki so delovale na območju or
moške občine. Prva takšna "po
roka" je nastala 1959. leta, ko 
so se združili vinogradniška go
spodarstva in kmetijska pose
stva ter nekatere zadruge, do
končno pa v 1962. letu, ko je 
Kmetijski kombinat Jeruzalem 
Ormož uradno nastal. 

Razlogi za združitev so bili ra
zlični, gotovo pa ni šlo zgolj za 
politične pritiske. Je pa večina ta
kratnih kmetijskih gospodarstev 
in zadrug zajadrala v takšne 
težave, da jih je pred propadom 
lahko rešila samo povezava in 
zdmžitev v večji sistem. 

ZAKON O SKLADU 
KMETIJSKIH ZEMLJIŠČ 

"Kmetijski kombinat je moral 
ob svojem nastanku prevzeti nase 
veliko breme zadolžitve in kredi

tov, ki so jih ustvarile nekatere 
kmetijske zadruge ter druga 
kmetijska in vinogradniška po
sestva. Sedaj v podjetju že ne
kaj časa traja negotovost zaradi 
zakona o denacionalizaciji. 

Lani decembra pa je z Zako
nom o skladu kmetijskih zem
ljišč prišlo še do drugega udara 
na kmetijska družbena posestva, 
tako da denacionalizacija nima 
več takšne teže, ker pač nismo 
več lastniki zemlje. Odpira pa 
se vprašanje, kje bodo ljudje, ki 
imajo zaposlitev na družbenem 
posestvu, le-to našli po izvede
nem Zakonu o denacionalizaci
ji," se je vprašal direktor pod
jetja Jeruzalem Ormož Tone 
Luskovič. 

Kmetijski kombinat Jeruzalem 
je gospodaril z več kot 3000 ha 
kmetijskih zemljišč; polovica je 
bila njiv, 560 ha intenzivnih vino
gradov, približno 300 ha sadov
njakov, ostalo pa so bile druge 
površine, ki niso bile zajete v 
kompleksih. Posebej skrbi podjet
je Jeruzalem zahtevek o vračilu 
okoli 700 ha zemljišč, ki ga je 

vložil nemški viteški red križni
kov. To so predvsem sedanje me-
liorirane in komasirane njivske 
površine na Otoku pri Veliki Ne
delji, kjer gre za več kot 300 ha 
zemljišč v kompleksu, nekatera 
strnjena vinogradniška območja 
ter številni objekti po obronkih 
slovenjegoriških gričev. Med 
večje sodi dvorec Temnar v Her-
mancih in novejša zgradba v Tem-
narju, kjer ima podjetje Jeruzalem 
— Vinogradništvo, sadjarstvo in 
vinarstvo svoja skladišča. 

NE STRINJAMO SE 
Z VRAČILOM ZEMLJE 

"Če je to pravično ali ne, o tem 
nas ni nihče nič vprašal, imamo pa 
o tem, kar je zapisano v Zakonu o 
denacionalizaciji, svoje mnenje. 
Nekajkrat smo že poudarili, da za 
podjetje Jeruzalem Ormož ne bi bi
lo nobenega problema, če bi vrnili 
zemljo tistim kmetom, ki so jim z 
nacionalizacijo po vojni storili kri
vice. Pripravljeni smo bili, da se z 
nekdanjimi lastniki dogovorimo ne 
glede na zakonsko možnost, da lah
ko uporabljamo posamezne parcele 
od pet do deset let, in bi jim zem
ljišča vrnili v naravi. Imeli pa smo 
bistvene pripombe na zakon takrat, 
ko naj bi se vračala zemlja nekme
tom — takšnim, ki za obdelovanje 
kmetijskih zemljišč niso usposo
bljeni in ki bodo zemljo hočeš 
nočeš dajali v najem ali pa prodali. 
Ob vračanju zemlje pravnim ose
bam, mednje st>di tudi nemški vi
teški red, pa bi morali razmišljati o 
moralnosti početja. V našem pod
jetju tega ne bi radi zaostrovali, pri
pravljeni pa smo na pogovor z vse
mi, ki bodo dobili zemljo, ker smo 
prepričani, da smo v preteklosti z 
zemljo, ki smo jo dobili na različne 
načine, gospodarili dobro in nas pri 
tem ne more biti sram, da bi kdo s 
prstom kazal na slabo obdelane 

kmetijske površine, s katerimi je 
gospodaril kmetijski kombinat. 

Še naprej smo pripravljeni ob
delovati vsa kmetijska zemljišča, 
ki smo jih obdelovali do sedaj, in 
tudi vsa tista, ki bi nam jih kdo 
ponudil v najem za razumno na
jemnino. Če se to ne bo zgodilo, 
se bomo v podjetju morali organi
zirati drugače in se pričeti ukvar
jati s kakšnimi drugimi dejavno
stmi. Vendar pa zaradi denaciona
lizacije, kljub temu da so to mnogi 
pričakovali, nobeno podjetje v ok
viru Jeruzalema Ormož ne bo pro-

• padlo. Preživela bodo, delala na
prej, saj se zadnja leta že pripra
vljamo na to, in menim, da bomo 
večini zdaj zaposlenih lahko dajali 
zaslužek še naprej na račun drugih 
dejavnosti, ne mogoče toliko na 
račun zemlje, katere obseg bo bi
stveno zmanjšan," je povedal To
ne Luskovič. 

NOVA VELEPOSEST 
IN VINIČARSKI ODNOSI 

Za mnoge so družbena kme
tijska posestva še vedno ostanki 
realsocializma in jih je potrebno 
uničiti, na njihovem mestu pa 
naj bi nastajale manjše zao
krožene enote, ali kot je zadnje 
čase popularno reči, družinske 
kmetije. Žal pa zadnje čase, me
ni Tone Luskovič, že nastajajo 
nove veleposesti in v vinograd
niških območjih bo prihajalo do 
tega, česar si ljudje ne želijo — 
do novih viničarskih odnosov. 
Po njegovem kaže, da gre v to 
smer, in če bo posledica dena
cionalizacije novo viničarstvo, 
potem je to za to družbo in 
državo sila kočljivo moralno 
vprašanje. Vinogradniki se obe
nem bojijo, da bodo mnogi vi
nogradi po vrnitvi zarasli s ple
velom in podrastjo. 

Vida Topolovec 
Dvorec Temnar kraljuje sredi jeruzalemskih goric. Bo vrnjen križni
kom? 

DESTRNIK 

Nered pred vrati pokopališča 
Kdo neki mora skrbeti za okolje tik ob pokopal išču? To je 
namreč na Destrniku takšno, da temu lepemu kraju nika
kor ni v ponos. Tik ob vhodu na pokopal išče so namreč na
g r m a d e n e plastične posodice za sveče menda je pred krat
k im žalostno spominja lo na nedavni dan spomina mrtv im 
tudi uvelo cvetje, ki pa je .se je v tem mrazu in ob padavinah 
očitno sesulo s a m o vase in ne kazi veČ narave. Plastika pa 
pač ostane. Današnj i sneg j o j e sicer skril, vendar bo skop-
nel in kup posodic bo še zmeraj tu. Zakaj j ih nihče ne po
spravi in odpelje tja, kamor sodijo — na smet išče? 

Pred vhodom na pokopališče 

Tam, ob vhodu na pokopališče, 
stoji od pomladi tudi zabojnik za 
šumeti, ki ga je postavilo ptujsko 
Čisto mesto. Vanj naj bi obisko
valci pokopališča metali odpad
ke. In res jih mečejo. Dokler le-ta 
ni poln. Potem mečejo odpadke 
pač poleg smetnjaka. Smetnjak bi 
bilo potrebno odpeljan. Kaže, da 
se tu zatakne. V Čistem mestu je 
g. Mere povedal, da pridejo v 
24 oziroma najkasneje v 48 
urah po tem, ko jih obvestijo. 
Obvesti pa jih tajnik krajevne 
skupnosti. 

Tajnik g. Maučec je povedal, 
da ga njegova vsakodnevna pot 
ne vodi mimo pokopališča. Ta
ko čaka, da ga o polnem zaboj
niku za smeti obvesti kdo od 
krajanov. Meni, da bi potrebo
vali dva zabojnika. Tako pa se 
odpadki predvsem ob dnevu 
mrtvih kopičijo. Za pospra
vljanje^ skrbi sosed ob pokopa
lišču. Že nekaj časa je bolan in 
niso poiskali nadomestila zanj. 

' Predsednik KS g. Pukšič je 
povedal, da je nakup drugega 
zabojnika za njihovo KS drag. 
Drag pa je tudi odvoz smeti, 
pravi, saj enkraten odvoz stane 
približno 7500 tolarjev. Denar 
štedijo tudi zato, ker pripravlja
jo novo investicijo, in sicer 

vežico, ki naj hi imela tudi pre-i 
potrebne sanitarije. Teh sedaj, 
namreč pokopališče, kot tudi. 
nekatera druga, nima. In poleti; 
zato tukaj tudi zaudarja. Tako-' 
vsaj tožijo krajani, ki žive ob; 
pokopališču. J 

Ali je kriv tudi vsak kra-: 
jan posebej? Ali bi moral i , : 

i ko vidijo poln zabojnik, po-] 
I čakati in počistiti grob šele j 

takrat, ko bi zabojnik spraz-i 
nili? Tako bi se neurejenost; 

I izpred pokopal išča premak- ' 
I nila na notranjo stran zidov, j 
I Najbrž ja ne bodo začeli me- = 
I tati odpadkov ponovno v ja-^ 
i mo, v katero so j ih odlagal i , , 
i preden so dobili zabojnik! . 

Sicer pa bodo hkrati s poso-i 
dicami in drugimi odpadki : 
morda tokrat pospravil i tudi; 
križe in druga znamenja 
večnega miru in počitka, kij 
so se iz bogvekaterih grobov 
vse nakopiči la prav takoJ 
pred vhodom na destrniško^ 
pokopališče. Pa saj moti vsej 
skupaj najbolj krajane sa-; 
me, tiste, ki obiskujejo poko- ] 
pališče! In ti bodo že vedeli , : 
kako in kaj . \ 

Milena Zupanič 

PRAZNIK STAREJŠIH KRAJANOV 
V ORMOŽU 

Srečanje v osnovni šoli 
20. november je v ormoški 

občini že vrsto let rezerviran za 
praznik starejših občanov — 
ljudi tretjega življenjskega ob
dobja, ki dopolnijo 70 let. Tudi 
tokrat se jih je kljub snegu, ki 
je minulo soboto dopoldan 
vztrajno naletaval, zbralo okoli 
100. Najstarejšiin in tistim, ki 
so priklenjeni na posteljo, pri
nesejo socialni delavci in pred
stavniki krajevnih skupnosti na 
dom priložnostna darila, ki se 
jih obdarovanci razveselijo, še 
veliko bolj pa obiskov. 

V soboto se pogovor ni vrtel 
okoli polit ike ali težav s po
kojnino, temveč se sprevrže v 

vesel klepet med znanci in 
prijatelji, ki se najdejo ob 
takšnih dnevih. Govoril i so o 
počutju, pa tudi o boleznih, ki 
spremljajo naše življenje. 
Takšna srečanja so za mnoge , 
ki se vse bolj zapirajo med 
domače štiri stene misleč, da 
niso več nikomur potrebni , 
nadvse koristna. 

Kot vedno so kulturni pro
gram pripravili šolarji in j ih s 
svojimi resničnimi življenjski
mi zgodbami razveselili . Ob 
takšnih pri ložnostih se v spo
minu na mlada leta utrne pre-
nekatera solza. 

Vida Topolovec 

Z lanskoletnega srečanja starejših. Foto: Š. Hozvan 
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S I L V O T E R Š E K . N O V I N A R R A D I A S L O V E N I J A 

Mikrofon je lahko tudi mamilo 
Ko s l i š imo po radiu g las , si na jvečkrat u s t v a r i m o o b n j e m 
č l o v e k a po lastni podobi . Glas j e del č lovekove osebnos t i , 
g o v o r in n jegova m e l o d i k a , r i tem in p o u d a r e k pa mu 
rišeta karakter . 

Silvo Teršek: 'So ljudje, ki veliko govorijo in imajo zelo prijeten glas, 
povedo pa zelo malo." Foto: M.SIodnjak 

Mnogim se je vtisnil v spo
min kar malce skrivnostni glas 
novinarja Silva Terška. Že 
vrsto let ureja in vodi vsako 
tretjo soboto oddaje na Valu 
202, pripravlja reportaže in 
vabi goste na prvem progra
mu. S tem, da j e urednik fel-
j tonskega programa na sloven
ski radijski postaji, se ne poh
vali, temveč kar zamolči . 

Preizkusil se j e tudi v časni
karstvu, saj j e bil šest let ured
nik revije TV 15, delal pa j e 
tudi pri drugih časopisih. Igral 
in režiral je mnogo predstav 
na amaterskih odrih. S svojim 
delom, manj pa s svojo oseb
nostjo j e javnost i vedno na 
očeh. 

Silva prepoznate po kapi. 
Nadel si j o j e zato, da bi iz
boljšal svojo zunanjo podobo; 
prav zato ima tudi brado. "Tu
di pipo kadim zaradi tega, ker 
se mi zdi pipa v ustih l ikovno 
zelo zanivima. Čeprav ne 
znam prav kadi t i ," se pošali . 

Si lvu leta težko p r i sod imo . 
Sploh se ne ukvar jamo s tem, 
kaj j e po izobrazb i in kol iko 
let š teje. Zan ima nas kot č lo
vek, ki j e pri svojem pokl ic 
nem delu imel opravek z 
mnog imi naj raz l ičnejš imi so
govorn ik i . 

Oddaje , ki j ih pripravljate 
na radiu, potekajo že tri
najst let. Ste vražjeverni, 
vam je letošnje leto kljub 
številki trinajst naklonjeno? 

Silvo Teršek: "Čeprav 
imam mnogo prijateljev, ki se 
ukvarjajo z astrologijo, okul-
t izmom, metafiziko in podob
nimi stvarmi, me še niso ' o -
kuži l i ' . Vei jamem v stvari, ki 
se j ih lahko dotaknem, malo 
manj pa v tisto, kar samo 
slišim. Najbolj pa verjamem v 
samega sebe in v to, kar 
počnem." 

Vpliva na vašo izbiro tem 
in gostov tudi dnevnopol i 
tično dogajanje? 

Silvo Teršek: "V glavnem 
to ni odvisno od dnevnopol i 
tičnih dogodkov. Izbiranje tem 
in gostov je najtežje početje 
pri mojem delu. Človek pri 
svojem delu razvadi poslušal
ce in ti pričakujejo v vsaki od
daji neko novost, drugačnost . 
Ker se tega močno zavedam, 
mnogo mislim o ljudeh, ki bi 
j ih povabil v goste. Za vsako 
oddajo naredim obširen sez
nam možnih gostov in potem 
delam selekcijo. Podobno iz
biram teme. Velikokrat raz
mišljam o gostih in temah tudi 
ponoči ." 

Kateri dan v tednu izbere
te gosta, kdaj ste najbolj 
ustvarjalni? 

Silvo Teršek: "Svoje sogo
vornike moram izbrati sedem 
dni prej zaradi prejšnjih pri
prav. Mislim, da sem že lep 
čas najuspešnejši v petek. 
Vedno imam zanimive goste 
in to me obvezuje, da za na
slednjo oddajo ne povabim 
manj zanimivih. To je tista hu
da reč, ko človek samega sebe 
preganja, ko mora vedno zno
va narediti izpit pred javno
stjo, ki ga j e že tolikokrat 
opravil. In potem postaneš su
ženj svojega dela; to je tisto 
zoprno v našem početju ..." 

Se še spominjate svojega 
prvega gosta? 

Silvo Teršek: "Ne; spomin
jam pa se, da j e eden mojih 
prvih gostov bil Janez Milčin-
ski. Veliko se jih je zvrsti lo, 
samo v sobotnih oddajah že 
več kot tisoč gostov, pa pri
bližno dva tisoč v oddajah, ki 
j ih imam na prvem programu 
Radia Slovenija. Napisal sem 
tudi okrog tisoč portretov za 
Časopis. Tega je vel iko." 

N E Z A U P A M 
N A K L J U Č J U 

Vsak intervju zahteva od 
nov inar ja vel iko pr iprave . 
Ko l iko časa v z a m e j o pri
prave vam? 

S i lvo Teršek: " S e m tiste 
vrste č lovek , ki ne zaupa na
ključju. Ja, ve l iko časa si 
v z a m e m za pr ipravo na od
daje. Je pa p rednos t , če delaš 
to že nekaj časa , nabe reš si 
izkušnje . Na vsakega sogo
vorn ika se zelo p r ip rav im, 
ker tako tudi i zkažem sogo
vorniku spoš tovanje . 

Men i in , da j e obču tek , da 
n e k d o dobro improviz i ra , 
l ažen . To ni sposobnos t do
bre improvizac i je , vedno tiči 
za t em dobra pr iprava." 

Pri s v o j e m počet ju pa 
m o r a t e biti tudi d o b e r psi
ho log . Vam to u s p e v a ? 

S i lvo Teršek: "V meni j e 
ve l iko intuici je . Skozi 
življenje h o d i m s p o d p o r o te 
svoje intuicije in ji zelo zau
p a m . Običa jno me ne preva
ra, ne ogoljufa. Ljudi znam 
presodi t i v zelo k ra tkem 
času . Ze lo hi tro ugo tov im, 
ali s em z n e k o m enak ih po
gledov , nazorov . Tudi po teh 
kri ter i j ih se o d l o č a m za lju
di , ki j ih povab im v gos te . 
Seveda so lahko ljudje zelo 
razl ični od mene in me zara
di t ega pr ivlači jo . H o č e m ve
det i , zakaj razmišl ja jo in 
doživl ja jo življenje d rugače . 
Ta d rugačnos t me zelo pri
vlači in to j e avantura pri 
m o j e m počet ju , ki j o to l iko
kra t p o n a v l j a m . " 

Je kateri od vaših sogovor
nikov napravil na vas takšen 
vtis, da ste spremenili celo 
svoje poglede na življenje? 
Razmišljate o pogovorih tu
di po oddaji? 

Silvo Teršek: "Da bi pogo
vor, ki ga vodim, napravil na
me takšen vtis in bi zaradi 
njega spremenil življenjske 
poglede, se doslej še ni pripe
tilo. Seveda pa sem se ob teh 
ljudeh ogromno naučil . Mno
gokrat sem začel razmišljati o 
kakšnih temah, področjih 
življenja ali o čem drugem, ko 
sem dobil impulze v pogovo
ru. Včasih sem dobil navdih, 
da sem se začel ukvarjati z no
vimi stvarmi. Seveda pa sem 
ostal vedno to, kar sem." 

T R P I M , K O S L I Š I M 
S V O J G L A S 

Vaš g las d e l u j e z e l o p o 
m i r j a j o č e . P o s l u š a n j e va
š ih o d d a j u p o r a b l j a j o tudi 
pri r a z n i h t e r a p i j a h za 

s p r o š č a n j e . K a k o pa s a m i 
p r e n a š a t e s v o j g l a s ? 

S i lvo Teršek: "Meni je 
grozno zoprn. Strašno trpim, 
ko pripravljam kakšno oddajo 
in moram poslušati svoj glas . 
Prevečkrat sem ga slišal. Mo
goče tudi zato, ker j e glas, ki 
ga slišiš po radiu drugačen, ni 
tvoj. Ljudje pred mikrofonom 
smo igralci, igramo neke vlo
ge in zelo smo odvisni od tre
nutnega razpoloženja. Človek 
igra dobro izgovarjavo. Pred 
mikrofonom nastopa, od njega 
pa j e odvisno, kako prepričlji
vo nastopa. Če ljudje njegovo 
govorjenje sprejmejo kot re
snico, j e dober igralec." 

In kje j e m e j a , ko se po-
kaže te v č isto s p r o š č e n o ? 

Si lvo Teršek: "Moja n o 
tranja duhovna , pa tudi zu
nanja p o d o b a j e odv i sna od 
t r enu tnega razpo ložen ja . V 
z a s e b n e m življenju zelo ma
lo govor im. V sebi g o t o v o 
p o z n a m neko svojo p o d o b o , 
ki j e znana s a m o m e n i . " 

Si lvo živi ze lo boga to živ
ljenju. Z e l o rad tudi sl ika — 
najrajši konje . Pa ne zaradi 
tega, ker j e konj erot ični 
s imbol , t e m v e č zaradi n jego
ve sk ladnos t i . V r epo r t ažah 
in pogovor ih ga zan ima jo 
p r e d v s e m ljudje; ze lo hi t ro 
doda , da ga nikol i ne pr i 

vlačijo k l iše jski , s te reot ipni 
in do lgočasn i ljudje, ki so 
obremen jen i s svoj im po l i 
t ičnim ali d rug im po loža j em. 

Silvo pravi, da si je svoje 
življenje uredil tako, da inia 
čas za najrazličnejše stvari. Še 
vedno se ukvarja s športom, 
zadnje čase planinari — zlasti 
v z imskem času. "Vse, kar de
lam, delam iz veselja, ker to 
želim delati. Ne poznam nobe
ne prisile in ne poznam nobe
nih šefov. Tudi v s lužbo ho-
diin delat. Sam sebi sem zelo 
hud kritik. In ko bom ugoto
vil, da moje početje nima več 
pravega smisla, bom neha l , " 
sklene Silvo. Marija Slodnjak 

S R E Č A N J E Z M I H O M R E M C E M 

Č a s z a s p o z n a n j e 
M i h a R e m e c , d a n e s nočn i uredn ik pri D e l u , se j e rodil v P t u j u . N j e g o v o p r v o l i t erarno 
de lo j e bi la Pravl j ica o s r e č n e m k o v a č u , ki j o j e napisa l že leta 1938 . Po drug i sve tovn i 
vojni j e pričel pisati pesmi in čr t i ce . R o m a n Veliki voz j e napisa l leta 1952 , izšel pa j e 
šele š t ir ideset let kasne je . P r i p o v e d k e iz Z m a j s k e g a g r a d u pa so n jegova prva t i s k a n a 
knj iga ; i zdala j o j e Z a l o ž b a O b z o r j a le ta 1 9 5 2 . V sezoni 1959 /60 so v M a r i b o r u igral i 
n j e g o v o d r a m o M r t v i kurent . Po pol i t ični drami D e l a v n i c a ob lakov , ki j o j e igra lo S lo 
vensko n a r o d n o g leda l i šča v sezoni 1966 /67 , so se vrata g leda l i šč zanj zapr la . 

Svoj prvi znanstvenofanta
stični roman je napisal leta 
1972, izdala pa ga je leta 1977 
Založba Obzorja. V naslednjih 
letih so izšli še: Prepoznavanje, 
Iksion, Mana, Lovec, Nečista 
hči. Zelena zavesa, Zapiski od
poslanca Zemlje. Znanstveno
fantastične zgodbe, ki jih je 
zadnja leta objavljal v revijah, 
so pred kratkim izšle v zbirki 
Blodnjak v založbi KIKI KE-
RAM iz Ljubljane pod naslo
vom ASTRALNI SVETILNIKI. 

Koliko se je Ptuj spreme
nil od časov, ko ste še živeli v 
tem mestu? 

MIHA REMEC: Nič kaj do
sti ... 

Zakaj znanstvenafantasti-
ka? Ste kdaj sami doživeli 
kakšno "srečanje tretje 
vrste" ali pa gre vzrok za to 
zvrst l iterature iskati v ku
rentu, tem demonskem liku? 

MIHA REMEC: Morda je bi
lo "tretje srečanje" v zelo zgodnji 
mladosti, ko sem bil star štiri ali 
pet let: sam sem hodil po poti in 
srečal bitje, ki je bilo manjše kot 
jaz. Prijazno me je nekam vabilo, 
ampak sem zbežal. Ostalo mi je v 
spominu in še zdaj se sprašujem, 
ali je bilo res ali je bil samo pri
vid. To me je tudi pripeljajo do 
tega, da sem z desetimi leti napi
sal pravljico in je bila potem mo
ja prva tiskana knjiga Pravljice z 
Zmajskega gradu. Del mitološke
ga — mitologija in fantastika sta 
si blizu, kar me je tudi samega 
prevzelo — pa je gotovo kurent. 
Tudi sam sem skakal in doživljal 
nekaj nenavadnega. Ko si nade-
neš kurcntovo masko, nenadoma 
nisi več ti, ampak moraš predsta
vljati lik, si maska. 

Bi lahko potegnili kakšno 
vzporednico med mrtvim ku
rentom, ki ste ga uporabili 
kot litarni lik, in vsebinami, 
ki jih pišete danes — o ti.stem, 
kaj je onkraj, kaj je potem? 

MIHA REMEC: Vzporednic 
je veliko, čeprav ima mrtvi ku
rent več variant. Najprej je bila 
novela, potem drama, filmski sce
narij, pa povest ... Na koncu, ko 
kurent umre, se spremeni v neko 
vesoljsko razsežnost, zapusti 
Ptujsko polje kot nekaj majhnega 
in odhaja v neki drugi svet. 

Ali mora človek obvladati 
kakšne posebne vede, da 
lahko piše znanstveno fanta
stiko? 

MIHA REMEC: To mora 
človek "čutiti". Z nekim emi-
nentnim znanstvenikom sem go
voril o skrivnosd oploditve; za
nimalo me je, kje se začne 
življenje. Odgovoril mi je . da 
mi do neke določene točke lah
ko vse natančno obrazloži, od te 
točke naprej pa je moje po-

Miha Remec: "Moje pisanje je kot 
nekakšno opozorilo..." 

dročje — področje znanstvene 
fantastike. 

Kar je pisal Jules Verne, se 
je vse uresniči lo. Koliko te
ga, kar ste zapisali vi, se je 
že uresniči lo? 

MIHA REMEC: Uresničilo 
se je veliko tistega, kar sem na
pisal v Zeleni zavezi. Tako me 
je prav strah napisati kaj nove
ga. Za nekatere stvari sem bil 
sam presenečen, da se lahko 
zgodijo, na primer, da so poga
janja o nedvisni Sloveniji na 
Brionih, da je bila vojska pre
gnana ... Cel kup stvari je tam, 
do vloge, ki jo ima televizija ... 
Marsikdo skoraj ne verjame, da 
je bilo to napisano pred našo 
zadnjo vojno. 

Pišete zvrst l iterature, ki 
nima "običajnega" jezika, 
pravijo pa tudi, da ste pri 
rabi novih besed samosvoji . 

MIHA REMEC: Nove bese
de uporabljam namenoma, saj s 
tem dajem tej literaturi nekak
šen pečat, ki človeka pripelje v 
neki drugi svet, v neko drugo 
razpoloženje. Primoran pa sem 
bil tudi poiskati nove besede za 
stvari, ki jih ni, še ne obstajajo. 

Je za čas "potem" odločil
na zveza med moškim in 
žensko? V vseh vaših delih 
nastopata Adam in Eva, mo
ški in ženska. 

MIHA REMEC: Obstajajo 
poskusi narediti umetnega člo
veka; pravijo, da bodo lahko na
redili sto Einsteinov, sto Dosto-
jevskih in tako naprej. Ne verja
mem v to, ker bi bil tak svet ze
lo dolgočasen. Dejstvo pa je, da 
bo človeška vrsta ostala tako 
dolgo, dokler se bomo kot vsi 
sesalci množili, v nasprotnem 
primeru bomo tako kot dinoza
vri izumrli. Morda nas bodo na
domestili drugi organizmi, ki 
bodo sposobnejši ... 

Kakšen je svet, o katerem 
govorijo vaši teksti? 

LITERARNI VEČER 
KNJIŽNICE IVANA 
POTRČA 

Prejšnji četrtek je bilo v 
kletni dvorani gledališča v 
organizaciji ptujske knjižnice 
Ivana Potrča srečanje s pisa
teljem Miliom Remcem ob 
izidu Astralnih svetilnikov. 

Spremno besedo k zadnji 
knjigi Astralni svetilniki 
napisal Janez Majnič. Med 
drugim pravi: "Miiia Re
mec je po načinu upoda
bljanja in uprizarjanja svo
jih idej tipičen predstavnik 
in zagovornik antiutopije 
(antiutopija kot svarilo in 
kot prepoznavanje prvin in 
opozoril negativnega razvo
ja). S tem v nekem smislu 
tudi nadaljuje z bogatim 
izročilom antiutopije v slo
venski znanstvenofantastič
ni literaturi. V vsebinskem 
smislu pa po mojem mnenju 
pri njem prevladujoča tema 
apokalipsa oz. določneje: 
katastrofa. " 

Njegova dela kažejo na 
suvereno obvladovanje žan
ra in na takšno izpovedno 
moč ter ubesedovanje, ki je 
zbrano, prepričljivo in pro
fesionalno kakovostno. Zal 
pa je na srečanje z Mihom 
Remcem prišlo le malo lju
di, pa čeprav je Ptujčan. 

MIHA REMEC: Pišem o 
svetu, kakršen ne bi smel biti, 
da bi to izzvenelo kot nekakšno 
opozorilo, da imamo še čas 
spremeniti stvari ... 

Je tehnika tista, ki na nek 
način uničuje človeštvo. 
Zemljo? 

MIHA REMEC: Ne, samo 
človek lahko uničuje sebe, okol
je. Tehniko jemljem kot pripo
moček in sem navdušen nad 
tehničnimi novostmi, mislim pa, 
da tehnika ne bi smela nikoli 
prevladati nad človekom, zme
raj bi morala ostati le kot po
močnik, o čemer pišem v zgod
bi Pomnik za Hvridiko. 

K a j p r i p r a v l j a t e n o v e g a ? 
MIHA REMEC: Veliko stva

ri, pa je premalo časa. Človek 
mora danes pisati marsikaj, da 
preživi. Tudi ta knjiga je bolj 
ljubiteljsko delo, skoraj samo
založba, kot pa kakšen ekonom
sko uspešen projekt. Več stvari 
imam pripravljenih, mislim pa, 
da bom moral slej ko prej napi
sati drugi del Iksiona. Iksion je 
moj temeljni roman, ki kliče po 
tem, da o življenju na tistem 
planetu pišem naprej. 

Nataša Vodušek 

DRUŠTVO ZA CEREBRALNO PARALIZO PTUJ — ORMOŽ 

Celovita obravnava oseb z motnjami v razvoju 
Začetk i dela d r u š t v a segajo v leto 1988 . Starš i o trok z m o t n j a m i v razvoju so se pred 
us tanov i tv i jo druš tva na o b m o č j u Ptuja in O r m o ž a vkl jučeva l i v d r u š t v o za p o m o č 
d u š e v n o p r i z a d e t i m v Ptuju in M a r i b o r u . 

Danes šteje društvo 154 članov, od tega 62 
članov s prizadetostjo. V glavnem so to pred
šolski in šolski otroci, vključeni v razvojni od
delek vrtca, oddelek za usposabljanje in šolski 
program na osnovni šoli s prilagojenim progra
mom dr. Ljudevita Pivka v Ptuju. Nekaj otrok 
in mladine je vključenih v zavode po Sloveniji. 

Že od samega začetka delovanja si v dmštvu 
prizadevajo skupaj s strokovnimi delavci zagoto
viti celovito obravnavo oseb z iriotnjanii v razvo
ju. V tem času so uspeli pokriti nekatera po
dročja. Med njimi bi omenili ambulanto za zgod
nje odkrivanje otrok z motnjami v razvoju in ne-
vrofizioterapijo z dvema fizioterapevtkama. Obo
je deluje v sklopu Splošne bolnišnice Ptuj. 

V petih letih so v društvu pripravili preda
vanja za starše, skupaj z mariborskim društvom 
organizirali zdravstveno-terapevtske kolonije v 

Strunjanu in srečanje članov v Dornavi. Skupaj 
z Društvom za pomoč duševno prizadetim so 
oktobra 1992 organizirali dobrodelni koncert, 
ki je zelo uspel. S tako pridobljenimi sredstvi 
so nabavili kombi za prevoz otrok v razvojni 
vrtec, v oddelek za usposabljanje na osnovni 
šoli s pri lagojnenim programom in v zavode. V 
zimskih mesecih organizira društvo hidrotera-
pijo v ptujskih toplicah. 

Naloge in cilji Društva za cerebralno parali
zo Ptuj—Ormož so jasni : prizadevali si bodo 
zagotovit i kvali tetnejšo obravnavo oseb z mot
njami v razvoju. Želijo priti tudi do svojih pro
storov, saj t renutno domujejo v zavodu dr. Ma
rijana Boštnarja v Dornavi . kjer je sedež 
društva, in v Splošni bolnišnici , kjer običajno 
dela izvršni odbor društva. 

Predsednik društva: Milan Klajnšek 
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OSNOVNA ŠOLA 
DR. LJUDEVITA PIVKA PTUJ 

Ste slišali za nas? 
Čeprav s m o nasta l i že da l jnega leta 1953, m n o g i ne vedo , 
k a k š n a s ta vseb ina in n a m e n šole . Oko l j e j e še sedaj po
g o s t o o b r e m e n j e n o s predsodk i in z a d r ž a n o s t j o , čeprav so 
zavodi za u s p o s a b l j a n j e sestavni del našega v z g o j n o i z o -
b r a ž e v a l n e g a s i s t ema . S e m spadajo tudi o s n o v n e šole s 
p r i l a g o j e n i m p r o g r a m o m . 

Življenje in delo na šoli po
teka po uveljavljenih progra
mih. Raznolikost interesnih 
dejavnosti in projektov so 
plod kreativnih defektologov 
in drugih učiteljev, ki so zapo
sleni na šoli. Vzgoja za člo
veške medsebojne odnose, 
spoštovanje kulturne dedišči
ne, naše sedanjosti in prihod
nosti se prepleta v kooperaciji 
z drugačnostjo. Vse to nam 
prinaša spoznanje, kaj j e živ
ljenje, ker v svetu "norinal-
n ih" ne žel imo ostati tujci. 

i. RAZLIČIVE OBLIKE 
USPOSABLJAIUJA 

Najlažje motnje v duševnem 
razvoju predstavljajo ovire 
zlasti pri šolanju. Otrokom je 
potrebno pri lagodit i ne le pro
gram, temveč metode, oblike 
in sredstva za učenje. Po 
končani osemletki imajo do
volj osnovnega znanja, spret
nosti in navad, ki j im omo
gočajo samostojno delo in 
polno socialno življenje v red
nih življenjskih okoliščinah 
ali nadaljevanje šolanja v dvo
letnih ali triletnih programih 
srednjega izobraževanja. 

II. ODDELKI ZA DELOVNO 
USPOSABLJANJE ~ ^ 0 ^ ^ 

Otroci z zmerno motnjo v 
duševnem razvoju se usposa
bljajo v ODU. Za relativno sa
mostojno življenje in delo po
trebujejo do 10 let. Veliko j e 
prakt ičnega dela in učenja v 
skrbi zase. Opismenijo se del-

Življenje na osnovni šoli dr. Ljudevita Pivl<a je pestro. Foto: Kosi 

no, toda vsi se nauče podpisa
ti, kar j e zanje zelo pomem
bno. Pripravimo j ih za social
no življenje, pa čeprav ob stal
ni pomoči in skrbi drugih; ko 
odrastejo, želijo delati kot vsi 
drugi. Vključujemo jih za delo 
v delavnice pod posebnimi 
pogoji. 

III. KOlVIBINIRANI ODDELKI 
OTROK S CEREBRALNO 

Otroci, ki so telesno in gi
balno inoteni zaradi cerebral-
ne paralize, se šolajo in uspo
sabljajo v posebnih oddelkih 
po programu, ki j e za sleher
nega utemeljen in upošteva 
posebne potrebe, vendar ne v 
okolju, ki bo otroka ščitilo 
bolj , kot j e to zanj res potreb
no. Zaradi tega staršem takega 
otroka ni več potrebno oddati 
v oddaljene zavode in šole. 

POJA^£AN£B^ 
Vsi, ki dnevno prihajajo v 

šolo, so lahko vkl jučeni v 
poda l j šano bivanje . Organ i 
z i rano j e tudi poč i tn i ško var
stvo o t rok . 

V občini delujeta dve društ
vi, ki vključujeta starše, rejni
ke, strokovne delavce, skratka 
ljudi, ki želijo po svojih mo
čeh poskrbeti za prijazno živ
ljenje našega sočloveka. To 
sta: Društvo za pomoč du
ševno prizadetim občine 
Ptuj in Društvo za cerebral-
no paralizo občine Ptuj . 

Ravnateljica: Hilda Slekovec 

SLOVENSKA BISTRICA 

Obnova grajske fasade 
- strokovni poseg 
V lanskem letu so v celoti obnovil i notranje ostrešje bi
striškega gradu, letos pa so sanirali .še dve zunanji polovici . 
Želeli so obnoviti tudi fasado, pa je zmanjkalo denarja. 

" R e p u b l i k a je za de lo na 
ce lo tnem gradu odmer i l a 
pič l ih 2,5 mi l i jona tolarjev, 
kar j e bil majhen de lež , saj 
s m o sami vložil i v obnovo 
nad 8 mi l i jonov tolarjev do
mač ih sredstev. Rezul ta t j e 
bil , da fasade n i s m o uspel i 
uredi t i , zaradi česa r so m n o 
gi Bis t r ičani , ki so za o b n o 
vo pr ispeval i s redstva , nego
doval i . 

O b n o v a fasade j e zah teven 
s t rokovni poseg in ni tako , 
kot so si mnog i predstavl ja l i , 
da p rep ros to v z a m e m o v ro
ke z ida r sko ž l ico in z a č n e m o 
metat i ma l to na s tene. Pri 
grajski fasadi gre za več 
časovn ih obdobi j ter pos l i -
kav, za to se j e po t r ebno s t ro
kovno odloč i t i , ka te ro teh 
plasti bodo obnavl ja l i . N a to 
so misli l i tudi pri Zavodu za 
varovanje na ravne in kul tur 
ne ded i šč ine iz M a r i b o r a ter 
k sodelovanju pr i tegni l i po
s eb n o ek ipo v rhunsk ih resta-
vratorjev iz Mi inchna , ki j o 
vodi znani evropsk i res tavra-
tor g. Kt ih lentahl ," j e pove
dal S tane Grad išn ik , s t rokov
ni de lavec pri bis t r iški Zvez i 
ku l tu rn ih o rgan izac i j . 

Z a obnovo fasade j e bil 
m e d štir imi ponudn ik i na 
p r iporoč i lo Z a v o d a za varo
vanje naravne in ku l tu rne de 
dišč ine iz M a r i b o r a zarad i 
p o d o b n i h del , ki j ih j e izva
ja l v le tošnjem letu, izbran 
Ptujčan Mar jan Korpar. D a 
pa zaradi z a m u d e pri zače tku 
del ne bi bili še ob tista p ič la 
s reds tva , ko l ikor j ih j e bilo 
namen jen ih za n jeno o b n o 
vo, so začel i v okvi ru j avn ih 
del urejat i zunan je gra jsko 
dvor i šče . De la bi mora la biti 

opravl jena do konca n ovem
bra, vendar se bodo zaradi 
s l abega v r e m e n a zavlek la še 
za nekaj časa . 

KAKO DOLGO BO ZKO 
UPRAVLJALEC GRADU 

v le tošnjem letu so v gra
du na novo uredil i p ros tore 
za Z v e z o kul turn ih o rgan iza 
cij obč ine S lovenska Bistr i 
ca, ki za grad tudi skrbi . 
P ravkar urejajo še tri uči ln i 
ce za po t rebe b is t r i ške g las 
bene šole , ki pa bo v p r ihod
nosti zaradi šir i tve svoje de 
javnos t i mora la misl i t i na 
nove prostore kje zunaj gradu. 

Stane Grad i šn ik men i , da 
se bo obč inska vlada , kl jub 
t emu da ima i z redno vel ik 
pos luh za po t rebe Z K O in 
kul ture nasp loh , mora l a od
ločit i , kako bo z upravl ja
njem tega d r a g o c e n e g a spo
men ika , kajti obč inska Z K O 
ne bo m o g l a po leg v.seh dru
gih na log , ki j ih m o r a opra
viti , v nedog led upravljat i 
tudi z g r a d o m . 

"Svojčas j e imela Z K O sa
m o stol in mizo , danes pa j e 
pos ta la upravl ja lec o g r o m n e 
s tavbe , večje od obč in ske , z 
42 prostor i , z ve l iko s top
n išč , nad 200 met rov hodn i 
kov, t remi dvorišči in ze len i 
cami , t remi od jemnimi mest i 
za e lek t r iko , nad 100 žarn i 
cami in t r enu tno št ir imi stal
n imi zb i rkami , pe ta pa bo 
pos tavl jena v d e c e m b r u . Vse 
to bo po t r ebno loči t i od 
Z K O , ki ima d r u g a č n o vseb i 
n o , " meni S tane Grad išn ik . 

Vida Topolovec 

Fasada gradu zaradi dotrajanosti na mnogih mestih "cveti". 

PREJELI SMO — PREJELI SMO — PREJELI SMO — PREJELI SMO 

Jamstvo Republike Slovenije za obveznice 
Slovenskega odškodninskega sklada 

"Republ ika Slovenija j e maja 1993 po
stala članica Sveta Evrope. Priznanje, 
izraženo s sprejeinom v to ugledno med
vladno organizacijo evropskih civilizira
nih in demokrat ičnih držav, pa pomeni tu
di za novosprejeto državo članico, da si 
bo resnično prizadevala delovati za ure
sničitev ciljev Sveta Evrope. Z ratifikaci
j o statuta Sveta Evrope je Republika Slo
venija zavezana priznati načelo spošto
vanja zakona in načelo, da mora vsaka 
oseba pod njeno jurisdikacijo uživati člo
vekove pravice in temeljne svoboščine.Ta 
zagotovila, vkl jučno z načelom, da j e Re
publika Slovenija pravna država, so uvel
javljena tudi v ustavi naše mlade države. 
Vendi^r pa nas izkušnje opominjajo, da 
vse deklarirane duhovne, moralne in 
pravne vrednote pomeni jo zelo malo ali 
nič, če država v praksi ne zagotavlja nji
hove zaščite in izpolnjevanja." 

Navedeni tekst je prvi odstavek pisma, 
ki ga j e Združenje lastnikov razlaščenega 

premoženja junija 1993 poslalo na Svet 
Evrope v Strasbourg zaradi nepripravlje-
noti Republike Slovenije, da bi prevzela 
jamstvo za obveznice Slovenskega od
škodninskega sklada. 

Odgovor Generalnega sekretariata Sve
ta Evrope, ki ga je podpisal gospod Erik 
Harremoes, smo prejeli in ga v celoti ob
javili v sredstvih javnega obveščanja. 

Gre torej za jamstvo države za pravice 
državljanov, ki j ih je Republika Slovenija 
uzakonila že z zakonom o denacionaliza
ciji. Da bi bile te pravice in pravna var
nost upravičencev in tudi zavezancev po 
tem zakonu dejansko zagotovljene, j e ja
sno, da mora obstajati trdna garancija za 
obveznice, ki j ih bo izdajal Slovenski 
odškodninski sklad. To zahtevo bi lahko 
še in še utemeljevali, vendar tega ne bo
mo ponavljali v nedogled. 

Eno je jasno: tiskanje in razdeljevanje 
obveznic brez trdnega jamstva j e bolj 

otroška igirca kot resno odškodovanje 
odvzetega in naropanega premoženja. 

ZLRP napoveduje, da bo v kratkem 
skladno s čl. 174/1 Poslovnika državnega 
zbora (Ur. 1. RS št. 40/93) preko poslan
ske skupine in podkrepljeno z več kot 
6000 zbranimi podpisi volilcev poslalo 
predlog dopolnitve Zakona o Slovenskem 
odškodninskem skladu predsedniku dr
žavnega zbora g. Hermanu Rigelniku. Bi
stvena vsebina predloga dopolnitve nave
denega zakona je v tem, da država Slove
nija prevzema jamstvo za obveznosti Slo
venskega odškodninskega sklada. 

Združenje lastnikov rez laščenega pre
moženja Sloveni je j e o gornjem pre 
dhodno obvest i lo in prosi lo za vses t ran
sko podporo svoje zahteve p redsedn ika 
R S gospoda Mi lana Kučana in pred
sednika Državnega sveta gospoda dr. 
Ivana Kris tana. 

ZLRP Slovenije — za predsedstvo: 
Franc Izgoršek 

16 DNI JUŽNE AMERIKE 
JANKA BOHAKA 

Ljudje so vedno dobre volje 
J a n k o Bohak se j e pred dnev i vrnil iz Parane , d r ž a v e v 
Brazi l i j i , kjer j e vodil s lovensko š a h o v s k o r e p r e z e n t a n c o 
na s v e t o v n e m p r v e n s t v u državn ih r e p r e z e n t a n c šah i s tov 
d o 26 let. S l o v e n s k a ek ipa j e zasedla če tr to m e s t o . Pa na
j in p o g o v o r ni bil o š a h u , a m p a k o Parani , držav i , za ka
tero m n o g i še sl išali n iso , čeprav j e to držav ica , ki živi v 
vel iki meri prav od t u r i z m a . 

Na tekmovanju 

Za potovanje v državo Pa-
rana pot rebuje te v izo ; dobi te 
j o na Dunaju. Ob vstopu v to 
b raz i l sko državo j e kont ro la 
i z redno s t roga; kaže , da se 
tudi tam bojijo pr isel jevanja . 
Sicer pa so ljudje i z redno 
pr i jazni , us t režl j iv i , pravi 
Janko Bohak . 

Potoval i so naši šahist i z 
le ta lom iz Verone prek Lon
dona ; sicer pa tudi v Parani 
potujejo p re težno z le tal i , saj 
so razdal je od mes ta do me
sta vel ike . 

G lavno mes to Cur i t iba j e 
na nadmorsk i višini 1.000 
metrov. Ima dva mil i jona 
preb iva lcev in zanj pravi jo , 
d a j e najbolj evropsko brazi l 
sko mes to . V teh dneh j e v 
Curi t ib i kongres šahovske fe
deraci je FIDA. 

Šahovska tekmovanja so bi
la v tretjem največjem prista
nišču Brazilije Paranagui. Jan
ko Bohak pravi, da j e v tem 
mestu ob obali v enem od pro
spektov naštel kar blizu 100 
hotelov, kar priča, da država 
resnično živi od turizma. 

Kakšni so hoteli? Takole 
pripoveduje Janko Bohak: "Po 
tem, kar smo videli, v Parani 
ne dajo dosti na bivalni stand
ard in vsakemu hotelu bi lah
ko — po evropskih merilih se
veda — odšteli vsaj eno zvez
dico. Naša ekipa j e stanovala 
v središču Paranague v hotelu 
z dvema zvezdicama. Vsaka 
soba j e imela televizor, kopal
nico ... V našem hotelu je sta
lo prenočišče 10 dolarjev, na-
dražji pa so po 35 dolarjev. 

Na podeželju smo se srečali z 
za na.še pojme čudnimi, skrom
nimi hišami, vendar je pred 
vsako stal dober avto in ogrom
no je satelitskih krožnikov." 

Kaj je bilo Janku Bohaku v 
Parani najbolj všeč? Povsod j e 
ogromno zelenja in vode — 
rek, potokov;^ ljudje so vedno 
dobre volje. Žal večina govori 
le portugalščino, nekaj j ih zna 
španščino, zelo malo pa an
gleščino. 

Trgovine so bogato za
ložene; tekstil in usnjeni iz
delki so izredno poceni , teh
nično b lago pa je drago, saj j e 
pretežno iz uvoza. Največ j e 
ameriških avtomobilov, zelo 
popularen pa Volksvvagnov 
hrošč. Ceste so v glavnem šti-
r ipasovnice, promet po mest ih 
pa j e enosmeren s krožnimi 
križišči. 

V Parani se da zelo poceni 
živeti, draga pa j e pot do tja. 
Glavna tuja valuta j e dolar. In
flacija j e en odstotek na dan, 
kar pomeni , da se splača men
jati sproti, vendar le dolarje, 
kajti nemška marka tam ne 
pomeni nič. 

Na protokol , pravi Janko 
Bohak, ne dajo veliko. Na 
vaško veselico je prišel župan 
kar v kavbojkah. Ljudje izred
no radi govorijo in življenje se 
začne pravzaprav v večernih 
urah. Na veselici, kamor so 
bili povabljeni, so plesali sam
bo brez prestanka od desetih 
zvečer do treh zjutraj. 

Lokalov j e ogromno — od 
najbolj preprostih do elegan
tnih. Znači lno j e , da j e v njih 
sadje zastonj . Vseh vrst, le ja 
bolk ni bilo, se pošali Janko 
Bohak, pijačo pa j e treba 
plačati. Glavna hrana j e sadje, 
goveje meso in ribe. Zelo j e 
okusna, doda Janko Bohak. 

Tekmovanje je bilo dobro 
organizirano. Nenavadno za 
Evropejce j e bilo le, da so se 
na tekmovanje vsak dan vozili 
25 kilometrov, kar je bilo kar 
precej utrudljivo, čeprav j e bil 
prevoz odlično organiziran. 
Moti lo pa jih je tudi, da so 
igrali šah med 11. in 17. uro; 
v Evropi so šahovska tekmo
vanja v večernih urah. 

Poznajo v Parani Slovenijo? 
Janko Bohak se prisrčno na
smeji: '"Ne, ne poznajo j e . Da 
so si lahko vsaj pr ibl ižno 
predstavljali , kje j e Slovenija, 
sem j im razložil, da naša 
država leži severno od Rima 
in zahodno od Dunaja ..." 

Nataša Vodušek 

Slovenska šahovska ekipa s kapetanom Jankom Bohakom v prostem 
času 
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3. slovenska 
nogometna liga - vzhod 

ZASLUZENO NA PRVEM MESTU 

Dravograd - Drava 1:2 (0:1) 
Igrišče Dravograda, gledalcev 200, teren delno pokril s snegom. 

Sodnik Tasič (Velenje) 8. Strelci: 0:1 Emeršič (v 20. minuti), 0:2 
Emeršič (v 69. minuti), 1:2 Račnik (v 80. minuti). 

Drava: Klinger 7, Leben 8, R. 
KraJHc 8, Ramšek 8, Mihael Krajnc 
8, Lončarič 8, Emeršič 9, Kralj 7. 
Mere 7, Žolek 7, Vrbanec 7. 

Tekma med Dravogradom iii 
Dravt) jc izpolnila pričakovanja v 
vseh pogledih: igra na optimalni 
ravni zmogljivosti obeh moštev, za
res športno občinstvo icr avtoritati
ven sodnik, ki je prispeval pomem
ben delež k privlačni predstavi. 

Zmaga Ptujčanov jc bila predv
sem sad maksimalne borbenosti in 
začetne prednosti. V 20. minuti je 
Pimeršič natančno streljal in spravi! 
žogo za hrbet domačega vratarja. 
Tudi po vodstvu se je ofenzivna 
igra gostov nadaljevala, vendar pa 
so igralci Dravograda strnili svoje 
obrambne vrste, tako da so modro-
beli le s težavo prihajali do strelov. 
Edino zrelo priložnosL so imeli go
stitelji v 35. minuti, vendar je bil 
pri zaključnem strelu njihov napa
dalec nespreten, tako da je vratar 
Klinger žogo lepo ustavil. 

V nadaljevanju so Dravograjča-
ni klonili pod pritiskom močnejše 
in bolj izkušene ekipe, katere igro 

so odlično vodili Jože Hadlcr, ne
varni strelec Emeršič, Vrbanec ter 
Žolek. Najboljši mož na igrišču 
Milan Emeršič je zapečatil usodo 
domačinov v 69. minuti, ko je 
mojstrsko premagal domačega 
vratarja. V 73. minuti je Drava za-
streljala 11-metrovko. Sledila je 
kazen: natančno je streljal Račnik 
in znižal na 1:2. Do konca tekme 
dobra obramba Drave z Miho 
Krajncem in Ramškom na čelu ni 
dovolila nobenega presenečenja. 

Ivo Gojkošek, član predsedstva 
kluba je dejal: "Drava bo imela v 
spomladanskem delu imenitno pri
ložnost za odmevno promocijo 
ptujskega nogometa. Tega ne kaže 
zamuditi." 

I. SLOVENSKA 
NOGOMETNA LIGA 

KADETI: Drava — Publikum 
(Celje) 4:0 

MLADINCI: Drava — Publi
kum 3:2 

ROKOMET 

Drava ostaja četrta 
\ o s n u n i kolu prve d r ž a v n e li^e so člani Drave v Ptuju 
premaga l i Ribnico in z deset imi t o č k a m i os tajajo četrt i 
za P i v o v a r n o I.a.ško, Kol insko S l o v a n o m in ( i o r e n j e m . 
Veliki Nedelj i ni uspe lo premagat i Preventa iz S lovenj 
G r a d c a , č lanice Drave so izgubi le v Škof i jah, člani Or
moža pa v R a d e č a h . 

DRAVA — RIBNICA 
26:21 (13:12) 

Kljub zelo slabemu vremenu so 
bile tribune v dvorani Center v so
boto lepo napolnjene, saj si je tek
mo ogledalo okrog 4(X) gledalcev. 
Gostje so povedli z 1:0 in 4:3, nato 
pa so jim domačini ušli na 9:5. Nji
hova nekoliko slabša igra v napadu 
in obrambi je Ribničanom omo
gočila, da so do polčasa in deset 
minut nadaljevanja držali zaostanek 
enega zadetka. Ptujčani so namreč 
v tem obdobju želeli na hitro opra
viti z gosti, ki so edini doslej pre
magali Pivovarno Laško. 

Po 40. minuti so gostje poskusi
li držati priključek z ostrej.šo igro 
v obrambi, to pa se jim je zaradi 
številnih izključitev (tudi treh 
igralcev!) maščevalo. Drava je 
najprej povedla za tri, nato pa za 
šest zadetkov in tekma je bila 
odločena. V zadnji minuli pri re
zultatu 26:20 domačim ni uspel 
"zepelin" in so gostje znižali na 
pet zadetkov razlike. 

DRAVA: Krautlmker, Belšuk 1. 
Novak, Terbuc 1, Hrnjadovič J, 
Saho 4, A. Potočnjak 3, N. Po-
točnjak 2, Vugrinec 7, Pisar, 
Privšek 5, Pintarič. 

VELIKA NEDELJA — 
PREVENT 15:24 (10:10) 

Domačini so ves prvi polčas vo
dili, v drugem pa se j im je ustavi

lo v napadu. To so gostje iz Slo
venj Gradca (bivša Nova oprema), 
udeleženci mednarodnih pokalov, 
s pridom izkoristili in dosegli tudi 
zase prepotrcbno zmago. 

VELIKA NEDEUA: Kovačec, A. 
Mesarec, Zorli, Trofenik 1, Gre-
gitrič 1, Ivanuša 1. Kuiner, Šoštarič 
4, Sok, S. Mesarec 8, Gaherc. 

MARCUS BURJA — 
DRAVA 31:21 (18:8) 

DRAVA: Sitzenfreijeva, Gomil-
škova 6, Cvetkova, Malekova 2, 
Žalarjeva, Ohranova, Topolovče-
va, Mlakarjeva, Munda 6. Kavče-
vičeva 2, Skakava 5, Lašičeva. 

RADEČE — ORMOŽ 
18:11 (6:3) 

Po osmih kolih so Ormožani z 
desetimi točkami v skupini mo
štev, ki delijo tretje mesto. To so 
še Pomurka, Sevnica, Zagorje in 
Radeče. V vodstvu je Krško (14) 
pred Dobovo (12). 

V SOBOTO DRAVA — 
M-DEGRO PIRAN 

V prvi moški ligi bo Drava go
stovala v Litiji pri Presadu, Velika 
Nedelja pa v Ljubljani pri Kolin-
ski Slovanu. V ženski ligi bodo 
Ptujčankc poskusile osvojiti prve 
točke proti igralkam iz Pirana. 
Tekma bo v soboto ob 17. uri v 
športni dvorani Center. l.k. 

SAH 

Uspešni nastopi domačinov 
na festivalu Kurent '93 

z žrebanjem vrstnega reda in tiskovno konkurenco v restavraci
ji Ribič se je prejšnji četrtek uradno pričel 1. mednarodni šahov
ski festival Kurent '93. Svečana otvoritev pa je bila v petek v pre
krasnem palaciju ptujskega gradu, kjer se je ponovno zbralo veli
ko število ljubiteljev šahovske igre in predstavnikov številnih spon
zorjev. V kulturnem programu so nastopili učenci glasbene šole, in 
sicer duet flavt Alenka Peteršič in Urška Brenčič ter godalni trio, 
ki ga vodi prof. Meta Trop, ob njej pa sta nastopila še Jožek 
Cačkovič in Nataša Rogina. V nadaljevanju so svoj ples odplesali 
kurenti iz OŠ Olge Meglic, kar ni slučaj, saj mednarodni šahovski 
turnirji na Ptuju nosijo ime po tem demonskem liku. 

Zbranim so nato govorili pred-
sednjk organizacijskega odbora Bo
ris Žlender, predsednik Šiihovske 
zveze Milan Kneževič in pred.sed-
nik IS SO Ptuj ter državni svetnik 
Branko Brumen. Ta je najprej 
izročil priložnostno darilo olimpij
ski reprczentantki, mojstrici Aniti 
Ličina in ji zaželel čim boljšo igro 
v močni moški konkurenci. S prvo 
potezo med VM Mihalčišinom in 
domačinom, MM Danilom Po-
lajžerjem, je uradno odprl festival. 
Glavni sodnik Janko Bohak je sa
mo dodal še pritisk na 13 šahovskih 
urah in festival je normalno stekel. 

Že prva štiri kola so pokazala, 
da ne bo lahko doseči norme za 
napredovanje, saj je potrebno tako 
na VM kot na mojstrskem turnirju 
zbrati 7 točk. S solidno igro ima te 
možnosti MM Danilo Polajžer, in 
sicer ob dobrem nadaljevanju. 
Osvojitev bala za VM bi bila vse
kakor krona festivala. 

Osvojitvi bala za MM pa je na 
mojstrskem turnirju najbližji član 
domačega društva, FM Simon Je
rič, ki je dvakrat zmagal in dva
krat rcmiziral ter ima po 4 kolih 3 
točke. 

Na mladinskem turnirju je so
lidno igro prikazal tudi MK Ro
bert Roškar, ki je prav tako dva
krat zmagal in dvakrat remiziral 
ter je med vodilnimi. 

Rezultati VM turnirja: 1. ko
lo: Mihalčišin— Polajžer remi. 

Sher — Petrosjan remi Jelen — 
Željandinov 1:0; 2. kolo: Polajžer 
— Željandinov 1:0, Petrosjan — 
Jelen 1:0, Mihalčišin — Sher 0:1; 
3. kolo: Sher — Polajžer remi. Je
len — Mihalčišin remi. Željandi
nov — Pelro.sjan 0:1; 4. kolo: Je
len — Polajžer remi, Željandinov 
— Sher remi, Petrosjan — Mi
halčišin remi. 

Vrstni red: Petrosjan 3, Polajžer 
in Sher 2,5, Jelen 2, Mihalčišin 
1,5, Željandinov 0,5. 

Pari VM turnirja: 5. kolo: Po
lajžer — Petrosjan, Mihalčišin — 
Željandinov. Sher — Jelen. 6. kolo: 
Polaj/er — Mihalčišin, Petrosjan — 
Sher, Željandinov — Jelen. 7. kolo 
(danes): Željandinov — Polajžer, 
Jelen — Petrosjan, Sher — Mi 
halčišin. 8. kolo (petek): Polajžer — 
Shei\, Mihalčišin — Jelen, Petrosjan 
— Željandinov. 9. kolo (sobota): 
Petrosjan — Polajžer, Željandinov 
— Mihalčišin, Jelen — Sher. 10. 
kolo (nedelja): Polajžer — Jelen, 
Sher — Žcljcndinov, Mihalčišin — 
Petrosjan. 

Redna kola se igrajo od 15. do 
21 . ure, zadnje pa bo v nedeljo od 
9. do 15. ure. 

Po štirih kolih vodi na moj
strskem turnirju član ŠD Lipa Piuj 
Simon Jerič s 3 točkami, sledijo 
Plesec, Črcpan in Madžar Zsinka 
2,5 itd. Na mladinskem pa skupaj 
z domačim M K Robertom Roškar-
jem vodita še Petek in Krnjo\šck s J točkami, 

KLUB BORILNIH VEŠČIN ORMOŽ 

Dvaicrat srebro za Ormožane 
v soboto so .se člani in članice 

Kluba borilnih veščin iz Omioža 
udeležili !()., tradicialnega medna
rodnega turnirja v Zagorju ob Savi, 
ki ea jc organiziral tamkajšnji klub 
PON DO KWAN. Dvesto štirje tek
movalci in tekmovalke i/ 20 klubov 
so tekmovali v semikontaktu. Tur
nirja so se udeležile tudi ekipe iz 
Avstrije, Madžarske in Hrvaške. 

Ormožani so se kljub nekaterim 
nekorektnostim pri sojenju odlično 
odrezali. V kategoriji članov do 69 
kilogramov je Milan Korotaj osvo

jil 2.mesto. Tudi po pritožbi so mu 
odbili nekaj točk in tako mu jc za 
las ušlo prvo mesto. Med članicami 
pa je \ kategoriji nad 60 kilogramov Renata Žunko dosegla 2. mesto. 

PO.N DO KWAN klub iz Zagorja 
pri Savi je tudi letos odlično pripra
vil in vodil turnir. 

Klub borilnih veščin iz Ormoža vpisuje nove člane v mali dMtrani Kulturnega doma vsak torek in četrtek od 19. do 20. ure. 
M. Slodnjak 

PLANINSKO DRUŠTVO PTUJ 

Planinci praznujejo 
IManinsko društvo Ptuj praznuje 40-letnico obstoja in 

lO-letnico Haloške planinske poti, V počastitev teh dveh 
jubilejev smo pripravili dve prireditvi. 

Najprej vas vabimo v četrtek, 25, novembra, ob 17, uri v 
Knjižnico Ivana Potrča IMuj, Minoritski tri; 1, kjer bo v II. 
nadstropju priložnostna razstava o delu drit^lva v štirih de
setletjih in razstava planinske literature. Razstavo pripra
vljata Knjižnica Ivana Potrča in Zgodovinski arhiv, odprta 
pa bo od 25. novembra do II . decembra od 8. do 19. ure. 

V soboto, 27. novembra, ob 19. uri bo v Narodnem do
mu svečana akademija . Slavnostni j»ovornik bo predsed
nik Planinske zveze Slovenije Andrej BRVAR, kajti letos 
mineva tudi 100 let od začetkov organiziranega planin
stva na Slovenskem, Za kulturni program bo poskrbel 
komorni zbor iz Ptuja, podelili pa bodo tudi priznanja 
najaktivnejšim članom Planinskega društva Ptuj . 

Na obe prireditvi vabimo planince in vse ljubitelje 
naših lepih gora. 

Odbor za informiranje in propagando PD Ptuj 

mmm Športne vesti • N O G O M E T — Občinsko 
prvenstvo v malem nogometu 
za dijake se j e končalo naju
spešneje za Ekonomsko šolo, ki 
je osvojila 6 točk, druga je bila 
Poklicna strojna šola s prav ta
ko 6 točkami, na tretje mesto so 
se uvrstili dijaki Tehniške .stroj
ne šole, ki so osvojili 5, na 
četno Kmetijska šola s 3 točka-
ini in na peto Gimnazija brez 
osvojene točke. 

• S T R E L J A N J E — Na pr
vem kontrolnem tekmovanju 
za izbor v državno reprezen
tanco v streljanju z zračno 
pištolo sta se izvrstno izkazala 
ptujska strelca Janez Štuhec 
in Ludvik Pšajd mlajši , saj 
sta osvojila prvo in drugo me
sto s pristreljanimi 572 oziro
ma 565 krogi. Prav tako je bi
la druga Majda RaušI med 
mladinkami . 

Sicer pa so Ptujčanke tekmo
vale v drugem kolu druge 
državne lige. Članice Olimpije 
so jih premagale za 25 krogov. 

V nedeljo pa je bilo tudi 
drugo kolo občinske lige s 

serijsko puško. Med posamez
niki je zmagal Ludvik Pšajd 
starejši pred Andrejem Pul-
kom in Zvonkom Hajdukom, 
ekipno pa Mip pred Petovia-
avtoiTi in ekipo Turnišč. 

• O D B O J K A — Ptujska 
odbojkarska ekipa je tokrat iz
gubila z Alpinom Triglavom O 
proti 3. Po sedmih kolih j e še 
zmeraj brez točke. 

• SNOVVBOARDING — 
Sneg j e že drugič zapadel , za
to smo nekoliko bolj pričeli 
razmišljati tudi o z imskih 
športih. Zelo aktivno pa se 
nanje pripravljajo tudi organi
zatorji tekmovanj . Letos bo v 
naši bližini, na Rogli , mladin
sko svetovno prvenstvo v 
snowboardingu. Tekmovanje, 
na katerem se bo v tej smučar
ski veščini pomeri lo pribl ižno 
300 najstnikov iz 19 držav, bo 
od 2. do 6. januarja. Zreško 
Pohorje se namerava v bodoče 
uvrstiti med stalne gostitelje 
največjih tekmovanj snowbo-
arderjev. 

McZ 

KARATE 

Lidija - državna prvalcinja 
Lidija Cafuta , č lan ica KK P O E T O V I O , j e 14. n o v e m b r a 
v K r a n j u med mlajš imi m l a d i n k a m i v srednj i kategor i j i 
osvoj i la nas lov d r ž a v n e prvakinje . 

Lidija Cafuta 

V prvem kolu j e bila prosta, 
v drugem kolu j e s 4:2 prema
gala Jano Kuharic iz Doinžal. 
v finalni borbi pa z 2:1 Sabino 
Jakovljevič iz Murske Sobote. 
Letos je bila Lidija občinska 
prvakinja v katah, lani pa j e v 
borbah na svetovnem prven
stvu za pionirje in mladince 
osvojila 9. mesto med 32 tek
movalkami. Obiskuje 2. letnik 
srednje živilske šole v Mari
boru. 

Ob njenem uspehu je nastal 
tale pogovor. 

Lidija, kdo s e j e vse veselil 
tvojega rezultata? 

Lidija Cafuta: Najbolj 
srečen je bil ata. veseli pa so 
bili tudi trener Vogrinec, brat 
•Andrej, mama in prijateljice. 

Kako si se počutila na tek
ni ON a nju? 

Lidija Cafuta: V prvi borbi 
sem imela t remo, v drugi pa 

sem se sprostila. Po tekmo
vanju me je zaradi udarca v 
mišico bolela roka, zato sem 
naslednji dan šla k zdravniku. 
A ni bilo nič hudega. 

Kolikokrat na teden treni
raš? 

Lidija Cafuta: Tri-, štiri
krat vadim karate, dvakrat pa 
obiščem fitness klub in delam 
z utežmi. 

Selektor reprezentance Lju
bo Javoršek te je izbral v eki
po, ki bo decembra letos na
stopila na svetovnem prven
stvu. Kako se pripravljaš na 
ta dogodek? 

Lidija Cafuta: Z repiezen-
tanco smo v oktobru imeli 
t r idnevne priprave v Si inono-
vem zalivu, novembra pa v 
Mariboru. 14 dni pred orven-
stvom bom trenirala vsak dan. 
Iz našega kluba ho šlo še pet 
tekmovalcev, zato bomo imeli 
posebne skupne priprave. 

Kakšne so vaše priprave 
pred večjimi tekmovanji? 

Lidija Cafuta: Najprej va
dimo osnovno kihon tehniko, 
potem razvijaino moč in kitne 
udarcev. V glavnem delamo 
sparing tehnike in razvijamo 

Jak t tko borbe. Posebno pozor
nost posvečamo meditaciji . 

Zakaj ravno meditaciji? 
Lidija Cafuta: Z njo izbolj

šujemo koncentracijo in spo
sobnost zaznave. V borbi j e 
zmeraj tako. da zmaga tisti, ki 
j e psihično bolje pripravljen 
in si najbolj želi zmagat i . 

Lidija, žel imo ti vso srečo 
na svetovnem prvenstvu. 

Lidija Cafuta: Hvala. 
B.P 
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NOVICE O DOMAČIH LJUBLJENČKIH 
PSI, MAČKE IN 
OSTALA DRUŠČINA O pasjem in mačjem zdravju 

Veseli s m o , če sta pes in m a č k a z d r a v a ; da tako o s tane , pa j e p o t e b n o nekaj t ruda . N ihče ne pozna živali bolj kot n jen 
lastnik in on m o r a biti p o z o r e n na z d r a v s t v e n e m o t n j e svo jega l jubl jenca . 

Kdor ima svojo žival rad, jo 
opazuje; pri vsakdanjem dru
ženju bi morali spremembe 
pravazprav takoj opaziti . Ven
dar veliko lastnikov pomisli 
na strokovni nasvet tedaj, ko 
je zdravje malega prijatelja re
sno ogroženo. Razlog ni malo
marnost , ampak prej to, da si 
prvih s imptomov ne znamo 
ustrezno razložiti . 

VROČ GOBČEK 
iN HUDA ŽEJA? 

Štir inožnega družabnika se
veda ni pr imerno kar naprej 
nadzorovati s pogledom zdrav
nika, .še posebej ne z vidika 
razumnih odnosov med člove
kom in živaljo. Če je ta kak
šen dan malo bolj utrujena ali 
pokaže malo manj apetita. J i 
še ne grozi nobena kuga. Ce 
pa ne vstane z ležišča niti te
daj , ko pride domov gospodar, 
ali če malica ostane cel dan 
nedotaknjena, potem imamo 
razlog za preplah. 

Zaneslj iv znak obolenja je 
vročina, vendar ne smemo 
sklepati po človeku. Pri psu j e 
normalna temperatura približ
no med 38 in .38,5, pri mačku 
pa med 38 in 39; šele pri 
višjih temperaturah se začenja 
vročina. Tudi prevelika žeja je 
lahko znak bolezni: povečano 
pitje lahko pomeni s ladkorno 
bolezen, obolenje sečnih poti 
ali ledvic. Previdnost je po
trebna pri griži ali bljuvanju; 
v tem primeru j e treba žival 
kakšen dan hraniti dietno. En 
dan stradanja ob kamil ičnem 
ali s lezenovčevem čaju navad
no odpravi težave. Če pa traja
jo dlje od enega dneva, je t re- , 
ba k zdravniku. j 

Takojšnja pomoč je potreb
na pri "obračanju želodca". 
Posebej pri velikih psih se 
lahko zgodi , da se po obedu 
želodec obrne okrog svoje 
vzdolžne osi. Krvne žile se te
daj stisnejo, in če pacient ni 
dovolj hitro operiran, mu ne 
moremo več pomagati . 

POGLEJ Ml V OČI! 

Kot pri človeku se tudi pri 
živalih bolezen opazi na očeh. 
Zdrava žival vedro in z zani
manjem gleda v svet, njen po
gled je bister. Če so oči inotne 
in brezizrazne, lahko sklepa
mo na zdravstvene motnje. 

Pri mačkah j e zanesljiv znak 
bolezni motnja v delovanju 
vek. Navadno se ta del telesa, 
ki mu rečemo žmurka, pri od
piranju očesa enakomerno raz
poreja po očesni oblini in tako 
razporeja solzno tekočino. Če 
se poteiri, ko j e žival odprla 
oko, ne potegne nazaj, to lah
ko pomeni infekcijo ali celo 
zastrupitev. 

Še en znak za preplah je sol-
zenje: če se žival nenadoma bo
ji svetlobe, če težko odpira oči, 
če iz njih teče voden ali celo 
masten izcedek, imamo oprav
ka z vnetjem veznice. Do tega 
lahko pride zaradi tujka v očesu 
ali zaradi vetra, vendar tudi ob 
tako nevarni bolezni, kot j e 
mačja ali pasja kuga. 

PREPREČEVANJE 
Z "VIZITO" 

Živinozdravniki lastnikom 
živali vedno znova svetujejo, 
naj varovance redno sami pre
gledujejo. Če enkrat na teden 
temeljito pogledamo v gob

ček, bomo z lahkoto opazili 
zobni kamen ali težave z zob
mi in dlesnimi. Tako tudi po
magamo živinozdravniku, saj 
se žival navadi na vsiljivost 
pregledovalca. 

Paziti je treba tudi na ušesa, 
pa ne le z očmi: neprijeten vonj 
je lahko znak za napad pršic. 

Pri psih je treba redno pre
gledovati tudi tačke — za
pičeni tujek povzroči resno in
fekcijo. Pes nas pogosto šele 
prepozno opozori na bolečino 
s šepanjem. 

Živali pomaga lahko celo 
božanje, in to ne le k dobremu 
počutju, temveč tudi k telesnemu 
zdravju. Z roko bomo otipali 
poškodbo ali zatrdline pod kožo. 

Manj prijetno, a zelo koristno 
je pregledovanje iztrebkov. Če 
so pri psu vodeni ali če mačje 
stranišče ostaja neobiskano, se 
mora lastnik zamisliti ... 

PRVA POMOČ 
ZA ŽIVINOZDRAVNIKA 

Kdor žival opazuje, ima 
možnost , da ji prihrani trplje

nje, ker se potem bolezen lah
ko zdravi že v zgodnjem stadi
ju . Vendar s takim ravnanjem 
pomagamo tudi živinozdravni
ku: psi in mačke ne morejo 
povedati , kaj j ih teži; o svo
j em stanju lahko govorijo le s 
spreinembo obnašanja. Prej ko 
jo lastnik opazi, prej je možno 
pomagat i . In bolj natančno ko 
opišemo spremembe, hitreje 
bo zdravnik našel pravo dia
gnozo in žival ozdravil . 

... IN PRVA POMOČ 
ŽIVALI 

Že ko dobimo ljubljenčka, 
se moramo pozanimati , kje 
bomo najbližje našli pomoč v 
nujnem primeru. V Sloveniji 
so že urejene službe (klinike), 
ki dobro delujejo. V pomoč 
pri "diagnost iki" pa vam bo 
tudi kakšen medicinski pri
ročnik o živalih, ki j ih j e tudi 
pri nas že moč kupiti. 

Društvo za odgovoren odnos 
do malih živali 

OB PRVEM DECEMBRU/SVETOVNEM DNEVU BOJA PROTI AIDSU 

Aids grozi - kaj š e č a k a m o 
G e s l o l e tošnjega s v e t o v n e g a d n e v a boja proti a idsu j e "Aids grozi — kaj še č a k a m o ? ! " . Aids j e svetovni p r o b l e m ; ni 
ce l ine , ki se j e p a n d e m i j a a idsa ne bi do takn i la . P o o c e n a h sve tovne z d r a v s t v e n e organ izac i j e j e bi lo od k o n c u 
p r e j š n j e g a leta z v i r u s o m aidsa o k u ž e n i h že dvanajs t mi l i jonov m o š k i h in žensk ter mi l i jon otrok, zbo le lo pa j e več 
kot 2,5 mi l i jona l judi . 

Vsak dan se po svetu z viru
som HIV okuži pet tisoč ljudi. 
V Sloveniji so prvega bolnika 
odkrili pred sedmimi leti. Do 
konca letošnjega maja j e bilo 
v Sloveniji prijavljeno 74 oku
ženih z virusom HIV, bolni
kov z aidsoiu pa je bilo manj 
kot trideset. Po ocenah Inšti
tuta za varovanje zdravja Slo
venije pa naj bi bilo okuženih 
bis tveno več. V svetu namreč 
ocenjujejo, da je na enega pri
javl jenega vsaj še deset nepri
javljenih primerov. Do leta 
2000 bo na svetu že 30 do 40 
milijonov okuženih moških, 
žensk in otrok, za aidsom pa 
jih bo zbolelo dvanajst do 
osemnajst milijonov. Ker gre 
za bolnike v najbolj aktivnem 
življenjskem obdobju, bo pan
demija povzročila veliko so
cialno in ekonomsko škodo. 
Stroški za zdravljenje aidsa 
bodo letno znašali pet bilijo
nov tolarjev, posredni stroški 
zaradi izgube produktivnosti 
in tržišča pa bodo tudi do de
setkrat večji. 

Aids j e globalni problem, 
zato ga je treba ustviti v vseh 
deželah, ne samo v eni. Samo 
skupni napori bodo dali rezul
tate. Ob svetovnem dnevu aid
sa naj bi torej vsak prispeval 
svoje. Seveda pa ni dovolj le 
en dan v letu, vsak dan naj bo 
za slehernega izmed nas do
datna preizkušnja. Zavedati se 
moramo, da lahko največ na
redimo zase sami. Ker vemo, 
da se virus HIV prenaša le na 
tri načine (med nezaščitenim 
spolnim odnosom z okuženim 
partnerjem, z okuženo krvjo 

ali krvnimi produkti in z 
okužene matere na njenega 
otroka pred rojstvom, med 
njim in kmalu po rojstvu), bo
mo temu priiuerno ravnali ozi
rotna se varovali. 

Najučinkovitejši način za 
preprečevanje prenašanja viru
sa HIV s spolnimi odnosi j e 
vzdržnost , za dva neokužena 
partnerja pa zvestoba. Tvegan
je za prenašanje virusa HIV s 
spolnimi odnosi se bistveno 
zmanjša, če se pravilno upora
blja kondom. Zato ima kon
dom v vseh nacionalnih strate
gijah v boju proti aidsu zelo 
pomembno vlogo. 

Okužbe s krvjo lahko pre
prečimo. Kri, ki se uporablja 
pri transfuzijah, se da testirati 
in zavreči, če je okužena. Igle, 
brizge in podobni predmeti se 
morajo po vsaki uporabi steri
lizirati ali pa zavreči. Istih 
igel in brizg ne sme nikoli 
uporabljati več ljudi. 

Zelo pomembno j e vedeti, 
da virus HIV le s težavo 
preživi zunaj človekovega te
lesa. Ne prenaša se z vsakod
nevnimi družabnimi stiki, ko 
nekomu st isnemo roko, se ga 
dotaknemo ali ga objamemo. 
Prav tako se ne prenaša s hra
no ali vodo, pri souporabi sko
delic ali kozarcev, s kašljan-
j em ali kihanjem, v plavalnih 
bazenih ali na stranišču. 

Za preprečevanje aidsa sta 
informiranje in izobraževanje 
življenjskega pomena. Ob le
tošnjem svetovnem dnevu 
zdravja je Inštitut za varovan
je zdravja izdal letak Aids — 
deset pomembnih .sporočil za 

svetovni dan aidsa, ki pove vse, 
kar moramo vedeti o kugi 20. 
stoletja. Namenjen je vsem, zla
sti pa še mladim, ki šele začen
jajo spolno življenje. 

Aids j e v veliki meri pov
zročil spremembe življenjskih 
idealov. Prihaja čas zvestobe, 
ki nas edina lahko obvaruje. 

Pripravila: MG 

Krvodajalci 
9. NOVEMBRA — Marjan Potrč, Trnovska vas 43/e; 

Antonija Korent, Črmlja 12/a; Franc Rajšp, Destrnik 55; 
Janez Korent, Črmlja 20; Zdenka Pšajd, Črmlja 5; Vincenc 
Lenart, Vintarovci 65; Alojzija Cizerl, Janežovski Vrh 
40/a; Franc Kukovec, Placar 7/a; Marija Voda, Dolič 10; 
Franc Pšajd, Črmlja 5; Franc Lenart, Jiršovci 51 ; Roman 
Korent, Črmlja 12; Terezija Potočnik, Jiršovci 47; Janko 
Fridl, Ločki Vrh 23; Marija Čeh, Bišečki Vrh 2; Jožica 
Kukovec, Placar 7/a; Štefka Muraj, Levajnci 2; Vlado 
Ogrizek, Trubarjeva 11, Ptuj; Štefan Lovrenčič, Sovjak 
10; Anton Lamberger, C. ob ribniku 23, Rogoza; Srečko 
Pukšič, Destrnik 2; Janez Tašner, Bišečki Vrh 39. 

11. NOVEMBRA — Marjan Potrč, Sovjak 7; Marjan 
Herga, Črmlja 5/a; Vlado Bedrač, Zagrebška 81, Ptuj; Ve
sna Emeršič, Mezgovci 3; Simona Matjašič, Selška 6, 
Ptuj; Franc Rakuš, Ul. Lackove čete 12, Ptuj; Marija Slu
ga, Svetinci 31; Dragica Vrbančič, Prvenci 6/b; Marija 
Soba, Cirkulane 53; Vlasta Pisanec, Polenci 21 ; Stanislava 
Emeršič, Mezgovci 3; Majda Slana, Polenci 27/a; Vilko 
Kramberger, Ul. 5. prekomorske 1, Ptuj; Marija Janžel, 
Zabovci 87/a; Vesna Brodnjak, Gorišnica 24/b; Darinka 
Toš, Gabrnik 45; Franc Vidovič, Mezgovci 5 l /a ; Božo 
Fras, Trnovska vas 39/d; Vera Popušek, Podvinci 13; Anka 
Šoštarič, Slomi 12/a; Matilda Šegula, Moškanjci 111; Ro
man Petrovič, Podvinci 126/a; Darinka Tili, Podvinci 
39/b; Zdenka Druzovič, Ul. 25. maja 17, Ptuj; Milica Pe-
tek-Filipovič, Ul. 25. maja 9, Ptuj; Martina Roškar, Strelci 
9; Anton Ambrož, Gajevci 17/c; Anton Mernik, Slomi 7; 
Janko Kodrič, Bukovci 92/a; Franc Herga, Dornava 129; 
Veronika Leben, Slomi 9; Slava Potrč, Prerad 48; Kristina 
Vidovič, Mezgovci 5 l/a; Milan Lesjak, Nova vas 111/b, 
Ptuj; Bernarda Oblak, Koračica 14, Tomaž; Boris Plohi, 
Grajenščak 45; Peter Najvirt, Celestrina 11, Maribor; Pe
ter Rojko, Vurberk 108; Jože Cvetko, Ljubljanska 94, Ma
ribor; Jože Majerhofer, Hajdoše 40; Vinko Gorjup, Dra
gonja vas 12; Dušan Grimšič, Krčevina 131; Franc Erman, 
Nova ul. 17, Sp. Duplek; Janko Rajh, Apače 146; Marjan 
Pintarič, Zg. Hajdina 12; Dušan Tetičkovič, Slovenjego-
riška 1, Ptuj; Roman Križnjak, Formin 39; Branko Ko-
vačec, Zg. Velovlek 5; Branko Godec, Prešernova 38, Ptuj; 
Marjan Voda, Podvinci 50/a; Feliks Fekonja, Rjavci 33; 
Mirko Vočanec, 8. marca 12, Virje; Branko Majcen, Graje
na 6; Bojan Bertalanič, K brodu 27, Zrkovci; Vinko Ko-
kol, Dornava 87; Anton Beranič, Brunšvik 52; Albin Kai-
ser, Betnavska 16, Maribor; Srečko Puc, Lešje 6/a. 

t: tt V vrtu tt tt 
SADNI VRT je dobil zimsko 

podobo. Drevesa, ki so zadržala 
listje, ob snežnih padavinah 
otresemo, da bi jim moker in 
težak sneg ne polomil vej. Pre
gledamo ograjo, in če odkrije
mo v njej odprtine, skozi katere 
bi se v sadni vrt lahko zatekla 
divjad, jih primerno zapremo. V 
odprtem nasadu nadzorujemo 
stanje zavarovanih drevesnih 
debel, saj veter lahko poškoduje 
vezi ali dež razmoči papir in jih 
tako odkrije. 

Če še koščičarjev, zlasti bre-
skovih dreves nismo poškropili 
proti breskovi kodravo.sti in dru
gim glivičnim boleznim, to ne
mudoma opravimo, ko bodo 
omogočale vremenske prilike. 
Škropimo v toplem in mirnem 
vremenu tako, da vso drevo s 
škropivom temeljito oblijemo ter 
da se na drevesni skorji posuši. 
Ce sveže škropivo na drevesu 
zmrzne, je to za drevo škodljivo. 

Šele sedaj, ko je nešplje po-
paril prvi mraz, je čas, da jih 
oberemo. Škoda, da je nešplja 
kljub enostavnemu pridelovan
ju, skromnim rastnim zahtevam, 
veliki zdravilni in prijetni užitni 
vrednosti v sadnih vrtovih tako 
malo zastopana. Če imamo v 
sadnem vrtu še kakšno neizrab
ljeno sadno površino, je pripo
ročljivo, d a j o zasadimo z nešp-
Ijo. V drevesnicah je še sedaj v 
jeseni na voljo dovolj sadik. 

Drevo je skromne rasti in 
oblikuje lepo naravno drevesno 
krošnjo, vrtu pa je zaradi lepega 
cveta in oblike listja okras. Nje
ni plodovi so pred močnejšo 
slano čvrsti, kiselkasti in trpki. 
Slana pa plodove zmehča, dobi
jo značilno aromo sladkokisel-
kastega okusa, ki so svojevrstni 
za uživanje v svežem stanju, 
predelani v marmelado, žele ali 
posušeni. 

Trata se v BIVALNEM VR
TU v nekaj letih izrodi. Zaradi 
pogoste košnje ni mogoča se-
menitev, zato se trava naravno 
ne obnavlja, vegetativno ra
zraščanje korenin ovirajo širo-
kolistni pleveli, na senčnih me
stih ter kislih in izčrpanih tleh 
pa trave izpodrivajo mahovi. 

Ko je na zelenici izginilo več 
kot polovica trav, moramo trato 
obnoviti. Obnavljamo jo po de

lih ali celo hkrati. V jeseni trato 
prelopatamo in neporavnano 
brazdo pustimo delovanju zmr
zali. Če se je pojavljal mah, je 
to znak izčipanosti in zakisano-
sti tal. Po brazdi apnimo. Za to, 
kolikšno količino apnenega pra
hu bomo porabili, je priporočlji
vo narediti preizkus tal glede 
kislosti, tako imenovani "pH 
faktor", iz katerega izračunamo 
potrebo po apnu. Težka tla, ki 
niso dovolj založena s trajnim 
humusom, zaradi česar so se 
trave prehitro izrodile, izbolj
šamo z dodajanjem komposta 
ali šote, po potebi pa gnojimo z 
rudninskimi gnojili kot založno 
gnojenje. 

Če v ZELENJAVNEM VR
TU še nismo uspeli spraviti ko
renov peteršilja za potrebe pozi
mi, lahko to naredimo tudi iz
pod snežne odeje ali ko bo sneg 
skopnel, le da zemlja ne bo 
zmrzla. Listi in koreni peteršilja 
vzdrže mraz do -8°C. Ko bodo 
vremenske razmere omogočale, 
ne pozabimo izkopati korenov 
peteršilja in jih vložiti v zaboje 
ali drugo posodo, da bomo ime
li pozimi na voljo dovolj kori
stnega zelenjavnega dodatka 
raznim jedem. Korenom ne 
smemo poškodovati stranskih 
koreninic vrha korena. Odstra
nimo pa pred vlaganjem poru-
menele in poškodovane liste, 
rozeta z mladimi lističi pa mora 
ostati prav tako nepoškodovana. 
V posodo s prepustnim dnom 
nasipljemo rahlo vrtno zemljo, 
pomešano s kompostnico in 
šoto, in vanjo vložimo korene. 
Posode z vloženimi koreni spra
vimo na svetel in topel prostor, 
kjer nam bo ob potrebni negi za 
sprotno rabo na voljo dovolj ze
lenih listov, ko pa se ne bodo 
več dovolj obraščali, pa bodo 
uporabni tudi koreni. Na opisa
ni način lahko gojimo petcršilj 
v cvetličnem lončku na cve
tličnem oknu. 

Po biokoledarjii je pripo
ročljivo sejati in saditi rastline, 
ki jiii pridelujemo zaradi lista, 
od 24. do 26. novembra, zaradi 
plodov od 26. do 28. novembra, 
komike 28. do 30. novembra ter 
cveta od 21. do 24. novembra. 

Miran Glušič. ing. agr. 







TEDMIK — NOVEMBER 1993 ZA KRATEK CAS — 19 

Mladi dopisniici ^ Mladi dopisniki ^ Mladi dopisniki 
NEKAJ MiSLI 
OB TEDNU OTROKA 

Otroci smo nenehno izposta
vljeni nevarnostim. Zakaj tako 
malo naredijo, da bi nas zaščinli? 

Najhujše nasilje nad otroki je 
zanemarjanje otrok. 

Navajanje otrok na alkohol je 
tudi nasilje nad otroki. 
V O J N E . . . 

V vojnah se ne vojskujejo 
otroci proti otrokom. Vojne vo
dijo odrasli proti otrokom. 

Tanja G., 8.b 
Želim, da starši ne bi kričali 

nad menoj, raj.ši bi se pogovarjali. 
Bojan, 6. b 

Strašno si želim papige, ki 
govori, a vem, d a j e ne bom do
bila, ker je predraga. 

Zlatka, 6.b 
Tudi jaz imam svoje želje, reci

mo boljše starše, ki bi mi vse ku
pili in bi me vedno poslušali. Če 
pa pomislim na otroke, ki živijo v 
vojni, sem zadovoljna s takimi 
starši, kot jih imam, pa tudi s ta
kim življenjem, kot ga živim. 

Valerija, 6.b 
Želim si, da bi ati in mami še 

naprej imela službo, pa da bi se 
tudi sam kaj izučil. 

Seba.stjan, 6.b-
Želim si, da bi se starši z me

noj bolj ukvarjali, pa manj z 
gradnjohiše. Denis, 7.b 

Kadilci, nehajte nas zastrup
ljati! 

Vse države bi morale uničiti 
jedrsko orožje! Sašo, 7.b 

Moja velika želja je, da bi 
imela sestrico ali pa vsaj majh
nega psa. Svetlana, 7.b 

— Bogati bi morali dati ne
kaj denarja za reveže! 

— Ljudje bi morali bolj skr
beti za svoje zdravje! 

— Opustiti bi morali kajenje 
in pitje alkohola. 

— Morali bi poskrbeti za čim 
več čistilnih naprav, da bi ohra
nili zdravo in čisto naravo. 

— Predvsem pa si želim, da 
se ne bi prepirali, da bi bili vsi 
ljudje enakovredni ne glede na 
narodnost in barvo kože. 

— Vso orožje bi morali uni
čiti, da ne bi bilo več vojn! 

Peter, 7.b 
V moji družini smo srečni, lepo 

bi bilo, če bi bilo povsod tako. 
Petra, 7.b 

— Srečna sem, ker imam 
dobre starše. Od njih ne zahte
vam, da bi ini kupovali stvari, 
samo da bi ^e^ lahko bahala 
pred drugimi. Žal, pri nas j e 
veliko takih, ki si grabijo bo
gastvo, pa kljub temu niso 
srečni in nikoli tudi ne bodo. 

Andreja, 7.c, vsi OS Mladika 

KO Bi STENE NAŠEGA 
STANOVANJA SPREGOVORILE 

Stene spremljajo vse naše 
grde in lepe trenutke v druži
nah. Ni družine, ki se ne bi kdaj 
pa kdaj sprla. Tudi pri nas doma 
je včasih hudo, ko se kregamo. 
Takrat bi stene popokale. 

Največkrat se pri nas spreta oče 
in mati, in to samo zaradi mene. 
Ko dobim v šoli slabo oceno, do
ma povem in ogenj je v strehi. 
Oče se začne dreti na mene, da se 
nič ne učim. Med najinim prepi
rom se vmeša tudi mama, ki me 
seveda zagovarja. Ko oče vidi, da 
me zagovarja, se začne kregati z 
njo. Tako vpijeta, da bi se najrajši 
stepla. Oče očita mami, zakaj me 
vedno zagovarja, če dobim slabo 
oceno, da bo se mi potem za vse 
žvižgalo. Mama pa mu odgovarja, 
da to tudi ne bo nič pomagalo, če 
se on name krega, da bi vsaj lahko 
lepo rekel, naj si to popravim in 
da si moram drugič bolje pogleda
ti snov. Ko se enkrat prepir le 
konča, se tako grdo gledata, da je 
groza. Obadva sta trmasta in no
beden ne popusti. Vendar večno 
drug mimo drugega ne moreta ho
diti, kot da bi bila nema, zato .se 
začneta pogovarjati. Največkrat 
pogovor začne oče, čeprav Je še 
enkrat bolj trmast kot mama. 

Ko vsaj stene ne bi nikdar spre-
govorile. Bj^^^g Hočevar, S.b 

OŠ Olge Meglic 

PRVI NARAVOSLOVNI DAN 
v četrtek smo imeli prvi nara

voslovni dan v tem šolskem le
tu. Zjutraj smo se zbrali pred 
šolo. Nato smo z učiteljico odšli 
proti Hedlovim ribnikoin. Naj
prej smo se pogovarjali o ribni
ku, o živalih, ki v njem živijo, in 
o rasdinah. Nato smo se razdeli
li v skupine in vsak je dobil list 
z vprašanji. Med reševanjem 
vprašanj smo lovili živali, da 
smo si j ih ogledali, jih opisali in 
lahko prijeli v roke. Najraje smo 
lovili žabe. Mnogo živali sem 
imel prvič v roki. Učiteljica nas 
je spraševala o imenih rasdin, ki 
rastejo v ribniku in ob njem. Ri
sali smo tudi ribnik z okolico. 
Merili smo temperaturo vode in 
veliko.st ribnika. Bil je oblačen 
dan, toda voda je imela 15C. 
Potem smo pregledali delo sku
pin. V vsaki skupini smo tudi 
ulovili eno žival in jo po ogledu 
opisali. Ko smo delo končali, 
smo odšli proti šoli. Tam smo si 
pod mikroskopom ogledali ma
jhne vodne živali, ki jih s pro
stim očesom ne vidimo. Preži
veti dan v naravi in v živo gle
dati živali je zelo lepo. 

Matjaž Vrnko, 6. r. 
OŠ'Grajena 

GASILEC JE POGUMEN 

V starih časih, ko še ni bilo 
gasilskih pripomočkov, .so imeli 
gasilci innogo več dela kot se
daj. Takrat so bile hiše zgrajene 
iz slame. Ogenj se je razširil z 
ene hiše na dmgo, včasih tudi 
na celo vas. Kmalu so prišli ga
silci. Pomagali so ljudem na 
varno in preprečili, da bi se 
ogenj še dalje širil. Takrat še ni 
bilo modemih gasilskih pripo
močkov, takrat so delali ročno, 
zato je tudi več časa trajalo. 

Danes, ko je svet tehnično 
bolj razvit, kot je bil včasih, 
imajo tudi gasilci razne moder
ne pripomočke (gasilski avto s 
sodobno gasilsko opremo). Ti 
jim pomagajo čim laže in čim
prej pogasiti požar. 

Pri nas na Hajdini je tudi ga
silsko društvo. To je prostovol
jna gasilska enota. Tudi jaz so
delujem kot mladinka. Društvo 
šteje precej članov (pionirjev, 
mladincev, članov in drugih), ki 
se udeležujejo raznih tekmo
vanj. Pri takšnih društvih, kot je 
hajdinsko, je osebje precej izu-

j čeno za gašenje različnih snovi, 
rušenje gorečih objektov, gašen
je v gozdu, za reševanje ljudi iz 
stavb, za reševanje potapljajo-
čih se ter nudenje prve pomoči . 

in uporabo različne gasilske 
opreme. Poklicne enote pa so v 
večjih mestih in tovarnah. 

Za gasilca se odločajo le najpo-
gumnejši ljudje, kajti to delo ni ta
ko lahko. Požar lahko izbruhne ob 
vsaki uri, tudi ob dveh zjutraj. 
Ampak tudi takrat Je gasilec pri
pravljen pomagati ljudem in uni
čiti požar. Gasilec Je prijatelj ljudi 
in "sovražnik" ognja. 

Barbara Stopinšek, 7. b 
OŠ Hajdina 
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NOVO - - NOVO 
Maricet Prinia oli Mariborski cesti 

Ko se pripeljemo z avtomobilom iz Ptuja čez most in zavije
mo na desno po Mariborski cesti, nas takoj za avtobusno posta
jo na Bregu pozdravijo bele zastave, ki označujejo Market Pri-
ma. Veliko parkirišče nam omogoči, da se pripeljemo prav do 
vrat nove sainopostrežne trgovine. V ličnem prizidku sta jo 
uredila mlada Ptujčana, 26-letni Roman Zavec in njegova 
žena Suzana, ki je bila trgovka že prej. 

Na policah v prostorni samopostrežnici prodajata prav vse, 
kar potrebujemo vsak dan v gospodinjstvu. Tako bodo okoliški 
stanovalci prihajali po sveže žemljice in kruh, inleko in drugo, 
potrebno za kuho, otroci po sladkarije, pa tudi po zvezke, pisa
la in še kaj, mamice pa bodo v kratkem lahko izbirale tudi med 
oblačili. Blago, ki ga prodajata, je v glavnem domače, tu in 
tam pa najdeš tudi kaj uvoženega. Roman Zavec je povedal, da 
bo takšnih artiklov vsak dan več, trudil pa se bo tudi zadovolji
ti prav vse želje kupcev. Na začetku še pač ne moreš predvideti 
prav vseh njihovih želja. Tako bosta police sproti dopolnjevala. 

Roman in Suzana Zavec bosta poskrbela, da bodo kupci v 
njunem marketu naleteli zmeraj na prijaznost. Zdi se jima, da 
je prav te dandanes povsod premalo. Pripravljata pa tudi prese
nečenja za kupce, predvsem akcijske prodaje posameznih iz
delkov. 

V Marketu Prima boste lahko kupovali vsak dan, in sicer 
med tednom od 7.30 do 19. ure, v soboto od 7.30 do 13. in v 
nedeljo od osine do dvanajste ure. —pr 

Ob odprtju marketa Prima se je zbralo veliko ljudi. Foto: Langerholc. 

Nova prodajalna E SHOP 
Na Muzej.skem trgu 2 v Ptuju, v pro.storih nekdanje proda
ja lne zagreb.škega NIK-a , so v petek, 19. novembra , svečano 
odprli novo prodajalno Kmone Obale Koper K SHOP. 

Nova prodajalna E SHOP na Mestnem trgu. Foto: M. Ozmec 

Kot je na otvoritveni svečano
sti povedal direktor te koprske 
delniške družbe Zmago Fur-
lan, so s tem obogatili in 
razširili mrežo svojih trgovskih 
lokalov po Sloveniji, v katerih 
ponujajo predvsem blago iz 
uvoza s ponudbo, ki na moč 
spominja na nekdanje brezca
rinske prodajalne. V primeru 
ptujske prodajalne pa je po
membno predvsem to, da so se 
uspeli dogovoriti za menjavo 
prostorov s predstavniki za
grebškega Nika. Emona Obala 
Koper je namreč za sedanje pro
store v Ptuju ponudila v zamen
javo svojo nekdanjo prodajalno 
na hrvaški obali. 

Tega je bil vesel tudi predsed
nik ptujske občinske vlade 
Branko Brumen, ki je pouda
ril, da je Ptuj bil in bo ostal me
sto za renomirana trgovska pod
jetja. Z odprtjem te prodajalne 
pa je uresničen tudi najpomem
bnejši del listine o dobrih name
rah, ki so jo podpisali pred krat
kim s predstavniki Emone Oba
le Koper. Zato sta tudi vrvico 
pred vhodom v E SHOP sveča
no prerezala oba podpisnika te 
listine. Zmago Furlan in Branko 
Brumen. Štiričlanski kolektiv 
nove prodajalne bo tudi vnaprej 
vodila Nina Čuček. Q]yi 

Zeleni lialum v belem 
Hoteli smo pokazati zeleni 

Talum, pa nain je natreslo sne
ga, da je bila okrog nas ena sa
ma belina. 

Kljub mrazu in močnemu 
sneženju se je našemu vabilu 
odzvalo kar nekaj čez trideset 
ljudi. Prišle so cele družine, 
dedki in babice z vnučki in še 
kak posameznik. Najprej smo 
jih povabili v sejno sobo, ker 
jih je pozdravil direktor podjet
ja s svojimi sodelavci ter pove
dal nekaj besed o Tal umu. Krat
ko in razumljivo, da je bilo pri
merno tudi za najndajše. 

Potem so se razdelili v skupi
ne in se pod vodstvom inženir
jev varstva pri delu napotili na 
obhod. Od proizvodnje anod do 
elektroliz in livarn. V vseh eno
tah so bili tudi vodje, tako da je 
bilo informacij dovolj tudi za 
zahtevnejše obiskovalce. 

Otrokoin je bolo najbolj všeč 
v prostorih elektrolize C, tam, 
kjer stoji procesni računalnik, 
srce proizvodnje, in seveda v 
stikalnici, od koder se usmerja 
električna energija, potrebna za 
proizvodnjo aluminija. 

Foto: S. Kerbler 

HVALEŽTL^ POKROVKA 
Veselo presenečenje za vse, ki radi 
kidiamo - hvaležna pokrovka. Kako? 
boste rekli. Tako, da loči paro in 
tekočino. Skozi odprtine na dnu pokrova 
izhaja para, ki se utekočinja pod 
zgornjim pokrovom ter se skozi odprtine 
vrača nazaj v posodo. S tem omogoča, 
da se toplota s paro ne izgublja v 

ozračje, ampak sc vrača m tako občutno skrajša čas kuhanja ali pečenja. 
Pečica - friteza hkrati, torej. Uporabljali jo boste, kolikor dolgo boste 
kuhali, in to pri vseh tipih posode, do premera 21 oziroma 29 cm. Mala 
pokrovka 4.900 SIT, velika pokrovka 5.900 SIT. Vse informacije: Marko 
Sušnik, C. Dolomitskega odreda 31, Ljubljana, telefon (061) 263-795. 

MALA + VELIKA + ČISTILO = 9.900 SIT ' 

Gostinstvo Janžekovič — pri Ribeku 
Zasebni gostilničar Mirko Janžekovič iz Stojncev je svoje zna
no gostišče ob magistralni cesti, ki slovi predvsem po odličnih 
kulinaričnih dobrotah domače kuhinje, popolnoma preuredil, 
dozidal In prenovil. Ker se je med domačini zanj udomačilo ime 
Pri Ribeku, je spremenil Ime gostišča. Tako bodo v sredo, 1. 
decembra, svečano odprli prostore Gostinstva Janžekovič 
"Pri Ribeku" v Stojncih. Za goste pripravljajo štiri prese
nečenje: novo gostišče, novo ime, nov stil in novo ponudbo! 

—epp 
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PREDZADNJE LETOŠNJE SKUPŠČINSKO ZASEDANJE 

S a m o p r i s p e v e k z a z d r a v s t v o , s t a r a n j e 

o i i č i n a , uekzi g o s p o d a r s k e v e d r i n e ^ 

P r e d z a d n j e le tošnje , s icer pa 39 . z a s e d a n j e S k u p š č i n e o b č i n e Ptuj je bilo v torek, p o 
d r u g e m sk l i cu , s k l e p č n o . Sk lepčnos t j e bila zagotov l j ena v d r u ž b e n o p o l i t i č n e m / b o r u in 
z b o r u krajevn ih skupnos t i , v z b o r u z d r u ž e n e g a de la pa je bi lo od 35 v z a č e t k u zasedan
j a s a m o 12 pos lancev . S icer pa večdoninos t o b č i n s k e s k u p š č i n e ni več p r o b l e m , s tem so 
ž e z d a v n a j opravi l i ob s p r e m e m b i p o s l o v n i k a . Je le d o k a z , da j e z b o r o v s t v o prež ive la 
o b l i k a o d m i r a j o č e g a o b č i n s k e g a s k u p š č i n s k e g a s i s t ema . ^ 

Poslanci so tokratno zasedan
je dobesedno zasuli z vprašanji 
in pobudami: zahtevali so te
meljito poročilo o dosedanji po
rabi sredstev za demografsko 
ogrožena območja. Tej zahtevi 
iz KS Stoperce se je pridružil 
poslanec iz Zetal z vprašanjem, 
kaj je z novim pravilnikom o 
delitvi sredstev za demografsko 
ogrožena območja. Iz krajevne 
skupnosti Leskovec je prišla 
zahteva po pluženju krajevnih 
cest; tega krajevna skupnost, ki 
nima več samoprispevka, ne 
more opravljati in tako so mno
ge njihove ceste neprehodne. O 
slabo pluženih cestah je tožil 
poslanec iz KS Cirkovce. V 
zvezi s problemom čiščenja cest 
v zimskem času se morajo po 
sklepu skupščine sestati Direk
cija za gospodarsko infrastruk
turo, izvajalci in prizadete KS 
ter se sporazumeti za skupno 
reševanje nastalih problemov. 

Precej razprave, žal nedoreče
ne, je bilo v vzezi z novoletnim 
praznovanjem otrok, za kar je 
prej skrbela Zveza prijateljev 
mladine, danes pa, kakor kdo ve 
in zna. Poslanec iz Ptuja se je 
znova spotaknil ob zaporo Rajš-
pove ulice, ki povzroča kolone 
na ormoški cesti in nepotrebno 
čezkomerno onesnaževanje 
okolja. Kljub večkratnim po
slanskim opozorilom ta prob
lem še vedno ni rešen. 

Poslance je zanimalo, ali ob
staja popis vseh vrednih pred
metov na gradu Bori in kdo ima 
nalogo čuvati to dediščino. Zah
tevali so celo oceno bogastva v 
tem gradu leta 1945 in raziska
vo o tem, kam je bogastvo izgi-

B R E Z 
S A M O P R I S P E V K A 
N E B O M O Z D R A V I 

Nadaljevanje skupščinskega 
zasedanja je veljalo usmeritvam 
zdravstva do leta dva tisoč. Ve
lik zaostanek ptujskega zdrav
stva za slovenskim in želja po 
izenačevanju pravic na tem po

dročju zahteva dodatno zaposlo
vanje, investicije v prostore in 
opremo. Zdravstveno osebje bo
mo morali dobiti od drugod, de
nar za nove prostore v nadzidku 
zdravstvenega doma na Potrče
vi, za nove prostore reševalne 
postaje in za opremo pa bomo 
morali v glavnem zagotoviti sa
mi. In tu ne bo šlo brez ponov
nega samoprispevka. 

N A S I L J E N A V S A K E M 
K O R A K U 

Skrbno pripravljeno po
ročilo o kvaliteti življenja 
mladih j e zaskrbljujoče. Je 
obenem izziv staršem, šolam 
in državi, da na tem področju 
naredi korenite spremembe. 
Opozori lne so tudi zahteve 
otroškega parlamenta, ki opo
zarjajo na nasilje v družini , na 
cesti, nasilje na TV in tako na
prej . Tako pripravljeno gradi
vo kot tudi poslanci so opozo
rili, da se v ptujski občini pre
bivalstvo stara. Naravni prira
stek j e že negativen. K vsetnu 
prispevajo številne pomembne 
podrobnost i : negotovo gospo
darsko stanje, neurejena šti
pendijska politika, slabe mož
nosti zaposlovanja mladih — 
popolna negotovost sedanjega 
življenja torej. 

G O S P O D A R S K O 
O Ž I V L J A N J E ? 

Informacija o gospodarjenju v 
letu 1993 je vzpodbudna v ti
stem delu, ko govori o umirjan
ju gospodarske stagnacije, za
skrbljujoča v delu, ki napovedu
je ob koncu leta že 7.100 brez
poselnih, in ironična v delu, ki 
pravi, da ni mogoče zapolniti 
številnih delovnih mest z varil
ci, šiviljami in celo nekvalifici
ranimi delavci. Vse to poraja 
dvom o realnosti podatkov o ne
zaposlenosti, na kar so opozarili 
tudi poslanci s trditvijo, da je 
sedanja politika države vzpod
buda za nedelo. Pomoč naj do
bijo le tisti, ki jo resnično potre
bujejo. Nikakor pa rie tisti, ki 
nočejo sprejeti ponujenega dela, 
in tisti, ki sami želijo postati 
tehnološki presežek, pozneje pa 
se ob državni pomoči ukvarjajo 
s podjetništvom. Naročilo skup
ščine, da je potrebno ugotoviti 
dejansko brezposelnost, pa bo 
težko izpolniti, saj po besedah 
sekretarke za gospodarstvo za 
to še ni pogojev. Verjetno gre za 
zakonske in državnonadzorne 
probleme. J. Bračič 

Črna kronika 
UMRL NA KRAJU 
NESREČE 

Po Ormošk i cesti v Ptuju 
se j e v ponedeljek, 15. no
vembra, ob 22.45 peljal z 
osebnim avtomobibmi 4 1 -
letni Anton Seli.šek iz Spu-
hlje. Med vožnjo skozi desni 
ovinek je zapeljal na na
sprotni vozni pas, po kate
rem je prav takrat vozil to
vornjak Davor Ribarič , dr
žavljan Hrvaške . Voznik to
vornjaka je sicer močno za
viral, vendar čelnega trče
nja ni mogel preprečiti . Voz
nik Selišek je ob trčenju do
bil tako hude poškodbe, da 
je umrl na kraju nesreče. 

POZABILA IME VOZNIKA 

V ponedel jek , 15. novem
bra, okol i 18. ure se j e na 
Potrčevi cesti v Ptuju zgod i 
la p ro ine tna nezgoda , v ka te 
ri j e bila p o š k o d o v a n a peška , 
84- le tna Mari ja K. iz Ptuja. 
Voznik av tomobi la , ki j e pe
ško zadel , j o j e takoj odpe l 
ja l v ptujsko bo ln i šn ico in j i 
tudi poveda l svoje p o d a t k e . 

Ž e n i c a si poda tkov ni za
pomni l a , za to j e U N Z Mar i 
bor p o j a v n i h medi j ih zapro 
sila vozn ika , da se zglasi na 
pol ic i jski postaji v Ptuju ali 
se j i m jav i po te lefonu. 

Z AVTOM NA TRAVNIK 
IN V DREVO 

Po reg iona ln i cesti proti 
T ra t am se j e v torek, 16. no 
vembra , ob 17.20 peljal z 
o s e b n i m a v t o m o b i l o m Ivan 
B e r k o iz Dražen Vrha v ob 
čini Lenar t . Zunaj nasel ja 
Ž ice j e zapeljal na bank ino , 
od tam nazaj na ces t i šče in 
čez na t ravnik, kjer j e trčil še 
v drevo. V nezgod i s e j e voz
nik hudo rani l . 

TRČIL V KOLESARJA 

Po S tep inškov i ulici v Slo
venski Bistr ic i j e v s redo, 
17. n o v e m b r a , ob 14.35 vozil 
o.sebni av tomobi l Z v o n k o 
Š tuhec iz Ljubl jane . M e d 
vožnjo j e trčil v kolesarja 
Jože ta D o l e n c a iz S lovenske 
Bis t r ice , ki j e vozil pred 
njim v isti sineri in začel za

vijati v levo prot i Bazoviški 
ulici . Do lenc j e pade l po vo
zišču in se h u d o rani l . 

Z AVTOM V BETONSKO 
OGRAJO 

Skozi nasel je Stojnci , KS 
Markovc i , se j e v s redo , 17. 
novembra , ob 16.15 pel ja la z 
o sebn im a v t o m o b i l o m Zla t -
ka N o v o s e l e c iz Stojncev. 
M e d vožnjo skozi ostri ovi 
nek j e izgubi la oblas t nad 
voz i lom, zapel ja la levo čez 
ces t i šče ter trči la v b e t o n s k o 
ograjo pred h išo ob ces t i . V 
nezgodi se j e N o v o s e l č e v a 
hudo rani la in s o j o prepel ja
li v ptujsko bo ln i šn ico . 

NEZGODA NA ŽELEZNIŠKI 
POSTAJI V KIDRIČEVEM 

V soboto , 20. n o v c m b i a , 
ob 9.15 j e na že leznišk i po 
staji v K i d r i č e v e m med pot 
niki izs topala s p o t n i š k e g a 
v laka tudi 72- le tna S tan is la 
va L. Še p reden j e s topi la na 
peron , j e v lakovni odpravn ik 
Ra tko 1. dal strojevodji znak 
za o d h o d , ker ver je tno ni 
opaz i l , da vsi potnik i še n i so 
izs topi l i . Vra ta v laka so že 
nico pr ipr la , pad la j e in v lak 
j o j e v lekel okoli 20 me t rov 
tako, d a j e z n o g a m i udar ja la 
ob be tonsk i del pe rona . Sta
nis lava L. se j e v n e z g o d i 
hudo rani la , za to so j o p r e 
peljali v p tu jsko bo ln i šn i co . 
Proti odp ravn iku v laka b o d o 
pol ic is t i vložil i k a z e n s k o 
ovadbo zaradi suma s tor i tve 
kazn ivega dejanja z o p e r var
nos t j a v n e g a p r o m e t a . 

OBJESTNEŽI NA 
POKOPALIŠČU 

v noči s sobote na nedeljo 
j e skupina objestnežev divjala 
na pokopal išču v Slovenski 
Bistrici. Zaenkrat še neznani 
storilci so se izživljali na po
kopališču tako, da so brcali v 
luči na grobovih, med njimi 
tudi svtilke z baterijskimi 
vložki. Med drugimi j e bilo 
poškodovanih šest takih sve
tilk. S tem so povzročili sicer 
manjšo mater ia lno škodo, 
vendar vel iko zgražanje med 
ljudmi. Za storilci policisU 
poizvedujejo. F. F. 

O s e b n a ic ron i l ia 
Rodile so — čestitamo: Da-

vorka Žiher, Lovrečan 58/a, Ce-
stica — Martino; Ivanka Kro
peč, Sela 1, Lovrenc^— Mateja; 
Andrejka Kolarič, Šalovci 54, 
Središče — Marsela; Marjana 
Kmetec, Soviče 17, Videm — 
dečka; Metka Planine, Majšperk 
62 — deklici; Anita Hentak, 
Cirkulane 52 — Samantho; 
Darja Korošec, Ormoška 118, 
Ptuj — Tadeja; Darja Mojzes, 
Podgorci 111 — Klemena; An
drejka Lovrec, Moravci J39/a, 
Ljutomer — Anjo; Jelka Žerak, 
Stoperce 75 — Anjo; Marija 
Zoreč, Krčevina pri Vurberku 
llO/c —Blaža . 

Poroke — Ptuj: Slavko 
Hajšek, Sestrže 14, in Vera 
Čas, Ritoznoj 8; Darko Jurič, 
Kokolajnščak 26, in Lidija 
Koser, Janežovski Vrh 21/a; 
Gerd Achim Guilpain, Kor-
schenbroich, Bahnofstrasse 
46, Nemčija, in Ivanka Kragl, 
Meje 18; Roman Sok, Moš-
kanjci 73 , in Tatjana Leben, 
Moškanjci 124; Leopold 

Pšajd, Lovrenc na Dravskem 
polju 12l /a , in Ivana Hertiš , 
Lovrenc na Dr. polju 2 3 ; Dar
ko Kolarič in Olga Solina, 
Formin 10/b; Janez Umek, 
Nova vas pri Markovcih 54, in 
Darinka Kukec, Stojnci 113/a; 
Franc Vesenjak in Pavla Kol-
nik. Kukava 6 1 . 

Umrli so: Marija Milošič, 
Muretinci 45 , ^1' 1913 — t 10. 
novembra 1993; Anton Slavi-
nec, Ivanjkovci 35 , 1940 — 
t l i . novembra 1993; Terezija 
Pogačar, Muret inci 45 , ^' 
1912 — t 12. novembra 1993; 
Marija Kojc, Podlehnik 76/b, 

1914 — t 14. novembra 
1993; Anton Šori, Bratislavci 
5 1 , 1929 — t 16. novembra 
1993; Marija Lazar, Kicar 
118, ^ 1911 - - t 17. novem
bra 1993; Stjepan Petric, Me
stni Vrh 6 1 , 'I' 1924 — t 17. 
novembra 1993; Anton Se
lišek, Spuh l j a64 /b , 1952 — 
t 15. novembra 1993. 

Z NAMI JE DOBRO SODELOVATI 

L e t d o P o r t o r o ž a i n T e d n i k 

z a n a j b o l j š e f o t o g r a f e 
Komisija Aerokluba in Ted

nika j e pod vodstvom mojstra 
fotografije Stojana Kerblerja 
med 53 prispelimi fotografija
mi, nastalimi na mednarod
nem balonarskem festivalu, ki 
je bil v začetku oktobra na 
Ptuju, izbrala najboljše. Zma
gala je fotografija Ptujčanke 
Tanje Petrovič pred fotografi
jo poklicnega fotografa iz Ro
gaške Slatine Janka Zorina, 
na tretje mesto pa sta se 
uvrstila dva posnetka, in sicer 
posnetek Delovega fotorepor-
terja Egona Skamleca in po
klicnega ptujskega fotografa 
Darka Stropnika. Komisija 
je posebej pohvalila fotografi

je pilota balona Branka Am-
brožiča, ki j ih je posnel prav 
tako nad Ptujem, vendar ne na 
tej prireditvi, zato je sodeloval 
zunaj konkurence. 

Za nagrado bodo vsi štirje 
leteli do Portoroža in nazaj, 
avtorica najboljše fotografije 
pa bo dobivala še leto dni 
Tednik brezplačno. Sicer pa 
bodo nagrajeni z letalskim ali 
balonskim poletom prav vsi 
udeleženci natečaja. V Aero-
klubu so se odločili tako 
predvsem zato, da bodo imeli 
udeleženci natečaja priložnost 
fotografirati iz zraka. 

Tednik in Aeroklub bosta fo
tografije razstavila predvidoma 
v februarju v Mestni hiši. McZ 

Z m a j i z 1 . 1 7 0 l e g o k o c k 
Emona Obala Koper je v 

času, ko so otroci gradili grad iz 
lego kock na ptujskem gradu, 
pripravila tudi nagradno igro. 
Ugotoviti so morali, iz koliko 
lego kock je bil sestavljen zmaj. 
Pravilni odgovor je: 1.170 kock. 
Nihče ni uganil pravega števila, 
zato so tri nagrajence izbrali iz

med tistih, ki so se tej številki 
najbolj približali. To so: Polona 
Lamut iz Ptuja, Boštjan Brenčič 
iz Hlaponcev ter Robert Kosi iz 
Kidričevega. Nagrade lahko 
dvignejo vsak dan med 8. in 19. 
uro v prodajalni Emone Obale v 
Ptuju na Mestnem trgu 2. N_V. 

• • • BRALCI SPRAŠUJETE • • • 

Kdo daje soglasje za podraž i tve ogrevan ja in odvoza smet i? 
B r a l k a Si lva S. s tanuje v e n e m i z m e d ptujsk ih s t a n o v a n j s k i h blokov. Tudi njo j e razbu
r i lo o k t o b r s k o pov i šanje cene c e n t r a l n e g a o g r e v a n j a za 3 9 o d s t o t k o v in še prej pov i šan
j e c e n e o d v o z a smet i . I z r a č u n a l a j e , da se j e ta cena pov iša la kar za 74 odstotkov . Že 
p r e d d o b r i m m e s e c e m n a m j e pos la la p i s m o , v k a t e r e m j e m e d d r u g i m zapisa la : "O t em 
j e pisal v De lu g. Mi loš i č , pa se nista na n jegov č lanek o d z v a l o niti Čis to m e s t o niti 
o b č i n s k a v lada , ki j e pristojj ia za d o l o č a n j e cen k o m u n a l n i h storitev. S p r a š u j e m se , k d o 
in kdaj j e dal Komunal i in Č i s t e m u m e s t u sog las je za to l ikšen dvig cene stori tev, ki pre
s e g a vse okv ire pol i t ike cen in s p o m i n j a na 'dobre stare č a s e ' , ko so si nekatere m o n o 
p o l n e dejavnos t i l ahko z a r a č u n a v a l e , ko l ikor so pač po trebova le . Ali j e še v e d n o t a k o ? " 

Mnenja naše bralke o "dobrih 
starih časih" ne bomo posebej 
obravnavali, pač pa smo pov
prašali o pristojnosti določanja 
cen in razlogih za podražitev. 

Član ptujskega izvršnega sve
ta, ki skrbi za gospodarsko in
frastrukturo, Slavko Vamber-
ger je povedal, da so skupaj z 
občinskim sekretariatom za fi
nance, ki ga vodi Lizika Vido-
vič, kot ustanovitelj pregledali 
izračun za ogrevanje, nato pa ga 
je odobrilo republiško Mini
strstvo za ekonomske odnose. 
Cena odvoza smeti pa se je spre
menila zaradi ukinitve hišnih sve
tov. Tako se plačuje odslej po go
spodinjstvih, in sicer vsa gospo
dinjstva plačujejo enako, tako v 

hišah kot v blokih, ne glede na 
število družinskih članov. 

Direktor Komunalnega pod
jetja Ptuj Jože Cvetko je ute
meljil novo ceno za ogrevanje. 
Od I. julija 1992 izvršni sveti 
nimajo več pristojnosti določan
ja cen, je zapisal v odgovoru, 
pač pa to urejajo republiški 
predpisi. Tako je Vlada Repu
blike Slovenije sprejela 7. okto
bra v skladu z Uredbo o obliko
vanju cen komunalnih storitev 
sklep o povečanju cene proiz
vodnje in distribucije toplote za 
stanovanja, in sicer za 34,5 od
stotkov. To je bilo istega dne 
objavljeno tudi v dnevnih po
ročilih. Povišanje je veljalo že 
za oktober, pred tem pa je bila 

cena povečana avgusta in sep
tembra za 1,9 in 1,6 odstotka v 
skladu z omenjeno uredbo, kar 
je vedno nadzorovala tudi Upra
va za inšpekcije. "Menimo tu
di," je še zapisal direktor Ko
munalnega podjetja, "da tak na
čin pisanja o problematiki, ki je 
pomembna tako za uporabnike 
kot izvajalca, ni usmerjen k cil
ju, da bi eni ohranili navajeno 
udobje, drugi pa zagotavljali 
nemoteno oskrbo." 

O spremebni cene odvoza od-
padkovsmo vprašali tudi direk
torja Čistega mesta .Andreja 
Koterja. vendar nam odgovora 
do zaključka redakcije žal ni 
poslal. Ga pa še pričakujemo. 

Pripravila M. Zupanič 

• • • TEDNIK ISCE ODGOVOR • • • 

nilo. To delo naj opravi osem
članska skupščinska komisija. 

Poslanci so zahtevali tudi po
ročilo SDK o finančnem stanju 
v Pokrajinskem muzeju. 

Iz KS Dušana Kvedra je pri
šla pripomba nad novim reži
mom odvoza komunalnih od
padkov, ki od pretežno ostarelih 
prebivalcev zahteva dostavo po
sod za smeti do ceste. Taka zah
teva Čistega mesta tudi otežuje 
uporabo pločnikov. KS Hajdina 
ima pripombe na postavitev 
prometne signalizacije ob tam
kajšnji osnovni šoli, poslanec 
krščanskih demokratov iz Ptuja 
pa je ponovil že mnogokrat iz
raženo zahtevo za poročilo o 
porabi sredstev stanovanjskega 
sklada, poleg tega pa opomnil 
na nedelo komisije za nadzor 
nad porabo proračunskih sred
stev. Ponovno smo slišali vpra
šanja o čistoči oziroma neči
stoči ptujske pitne vode, pa tar
nanje poslanca iz KS Cirkovce 
o visokih prispevkih za telefon
ski priključek, kljub temu da so 
omrežje gradili sami. 

Strokovne službe v občinski 
upravi in v izzvanih podjetjih 
bodo imele vsekakor veliko de
la že samo za odgovore, kaj šele 
z odpravo navedenih pomanj
kljivosti. 

K u l t u r n i k r i ž e m k r a ž e m 
PTUJ * Gledališče Zato vabi v klet ptujskega gradu na 

ogled Sartrove drame Zaprta vrata v režiji Sama Strelca. 
Predstavi za izven bosta danes in jutri ob 18. uri. Jutrišnja 
ponovitev bo že 15. 

PTUJ * Danes ob 17. uri bodo v prostorih študijskega od
delka knjižnice Ivana Potrča odprli razstavo ob 40-letnici 
Planinskega društva Ptuj in lO-letnici Haloške planinske poti. 

PTUJ * V petek, 26. novembra, ob 21 . uri bo v starem ko
pališču tematski večer dark glasbe. 

VELIKA NEDELJA * V zadružnem domu bo v soboto, 
27. novembra, ob 17. uri svečanost ob 100-letnici Prosvetne
ga društva Simona Gregorčiča. Ponovitev kulturnega progra
ma svečanosti bo v nedeljo ob 14. uri. 

PTUJ * V pritličju gradu je na ogled razstava, posvečena 
stoletnici muzeja, Archaeologia Poetovionensis. 

SLOVENSKA BISTRICA * V viteški dvorani gradu bo da
nes ob 18. uri predstavitev knjige gledališčnika in v zadnjem 
času tudi pisatelja Branka Gombača SKOZI ŽIVLJENJE. 


